
شنبه  26 مردادماه 1398  15 ذی الحجه 1440   17 آگوست 2019   شماره 4863  سال بیست ودوم   1000 تومان

روزنامه صبح ایران
نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: باید مردم را باور کنیم، اگر پشتوانه ای مردمی داشته 
باشیم، قطعا مردم مانند سیلی، سیل مشکلات را خواهند شست، 
معتقدم علم، مشارکت و باور و اعتقاد به مردم، تمامی مشکلات را 
حل می کند.  مسعود پزشکیان در همایش سازمان های مردم نهاد 
آذربایجان شرقی، با اشاره به دستور حضرت علی )ع( در نامه ای به 
مالک اشتر، گفت: امام علی)ع( در نامه ای به مالک اشتر به رضایت 

رعیت و عام تاکید کرده اند، این اکثریت است که باید راضی باشند، 

امام جمعه قم گفت: متاسفانه امروزه شاهد رشد یک و شش دهم تا یک و هشت دهم در مسئله 
رشد جمعیت هستیم که به شدت نگران کننده است.  آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز 
جمعه قم در مصلی قدس با اشاره به آمار نگران کننده رشد جمعیت در کشور گفت: متاسفانه امروزه 
شاهد رشد یک و شش دهم تا یک و هشت دهم در مسئله رشد جمعیت هستیم که به شدت نگران 
کننده است. وی با اشاره به مشکلات معیشتی مردم افزود: این مشکلات از مهمترین دلایل نرخ 
جمعیت در کشور است؛ از دلایلی که بسیاری از جوانان مزدوج نسبت برای فرزند آوری نسبت 
به آن نگرانی دارند می توان به همین مسایل مالی اشاره کرد. خطیب جمعه قم یادآورشد: در این 
زمینه نیازمند عزم جدی تر مجلس هستیم زیرا قانون حمایت از خانواده و جمعیت با گذشت 6 سال 
همچنان در مجلس شورای اسلامی معطل مانده است. آیت الله اعرافی باذکر این مطلب که دولت و 
مجلس باید نسبت به کاهش سن تشکیل خانواده، افزایش ازدواج و کاهش آمار طلاق برنامه عملیاتی

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: فعلا در آرایش سیاسی کشور 
جریان سوم مطرح نیست،. نواصلاح طلبی و نو اصولگرایی هم بیش تر 
نوعی چانه زنی داخل جریان است، وگرنه خود آن ها در اندازه تعیین 
مانیفست جداگانه و برنامه مستقل نیستند. محمود میرلوحی در 
ارتباط با امکان بروز و ظهور جریان سوم سیاسی در انتخابات پیش رو 
اظهار کرد: تقریبا حضور و فعالیت دو جریان سیاسی اصلی  در اغلب 
کشورهای دنیا پذیرفته شده است. در آمریکا، انگلیس، فرانسه، ژاپن، 

هند و پاکستان حضور دو حزب اصلی و دائمی در سیاست 

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم بابیان این که فضاهای تفریحی و سرگرمی در 
شهر قم جوابگوی نیازهای شهروندان نیست، گفت: در حق مردم قم ظلم شده به طوری که برخی 
از مناطق شهری فاقد فضای سبز و تفریحی مناسب هستند. حسن مالکی نژاد بابیان این که شهر 
قم از نظر مکان های تفریحی و سرگرمی کمبودهای شدیدی دارد، اظهار داشت: بودجه ای که برای 
قم در نظر گرفته می شود با توجه به نیازهای شهر قم مناسب نیست و باید در این زمینه تمهیداتی 
صورت بگیرد. رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: علاوه بر این بودجه خود 
شهرداری نیز که بتواند جوابگوی این نیازها باشد کافی نیست و همین موضوع موجب شده است که 
از نظر مکان های تفریحی و سرگرمی با کمبودهایی مواجه شویم. مالکی نژاد افزود: سالانه میلیون ها 
زائر وارد قم می شوند که باید برای این جمعیت زیرساخت های لازم ایجاد شود. وی به هزینه های 

شهرداری در منطقه جمکران اشاره کرد و بیان داشت: شهرداری قم برای تجهیز و آماده سازی 

مسعود پزشکیان:

اگر مردم را باور کنیم 
سیل مشکلات را خواهند شکست

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم :

مسئله رشد جمعیت نگران کننده است

محمود میرلوحی: 

نواصلاح طلبی و نواصولگرایی 
در حد جریان سوم نیستند

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم :

فضاهای تفریحی قم جوابگوی مردم نیست

چرا مواضع و آرا و فعالیت های نمایندگان از دید ملت پنهان می ماند؟

آیا مردم مَحرم نمایندگان مجلس هستند؟

آیا ارایه لیست خالص اصلاح طلبی، ممکن است؟

اصلاح طلبان؛ مقدورات و محذورات انتخاباتی

ناصر ایمانی: 

مجلس اصلاح طلب بهتر از مجلسی ناشناخته است

دفاع جانانه سید حسن نصرالله از ظریف

از سال گذشته تحقیق و تفحص از سازمان خصوصی سازی کلید خورد. این ماجرا تا شکایت از سازمان خصوصی سازی 
و متقابلا شکایت این سازمان از یک نماینده مجلس پیش رفت. ۱۱ دی ماه سال گذشته بود که عباس جعفری دولت آبادی 
دادستان سابق تهران درباره تخلفات در حوزه خصوصی سازی گفت: من در مورد سازمان خصوصی سازی این را بگویم که 
به زودی به این حوزه ورود می کنیم و بررسی های خودمان را آغاز می کنیم.  تحقیق و تفحص از سازمان خصوصی سازی در 
اولین دستور کار نمایندگان مجلس شورای اسلامی در سال جدید اعلام شد. بر اساس گزارش کمیسیون اقتصادی مبنی 
بر تصویب تقاضای تحقیق و تفحص از عملکرد سازمان خصوصی سازی، گزارش این کمیسیون مبنی بر تصویب تقاضای 
تحقیق و تفحص از نحوه واگذاری شرکت ماشین سازی تبریز و املاک مربوطه و همچنین شرکت آذر چلیک توسط سازمان 

خصوصی سازی و گزارش کمیسیون انرژی در مورد تخلفات مرتبط با شرکت پالایش نفت کرمانشاه از جمله مواردی است

پرونده »پوری حسینی «از تحقیق و تفحص تااستعفا و بازداشت

چرا خصوصی سازی 
بحرانی شد؟

پنهان کاری در اعلام اسامی و تعداد واقعی نمایندگان امضا 
کننده بیانیه تقدیر از عوامل سریال گاندو طی روزهای اخیر 
مجددا این سوال را برای افکار عمومی ایجاد کرده که چرا 
مواضع و آرا و فعالیت هایی که موکلین مردم در خانه ملت 
ابراز می کنند از دید ملت پنهان می ماند؟  در ادبیات سیاسی 
ایران به نهاد مجلس عنوان »خانه ملت« اطلاق شده است. 
اعطای مستقیم حق وکالت از سوی مردم به نمایندگانشان 

مهمترین  نظارتگر  و  قانونگذار  نهاد  این  در  حضور  برای 
علت اطلاق چنین عنوانی بر یکی از قوای سه گانه نظام 
جمهوری اسلامی ایران است. اما آیا موکلین ابزارهای رصد 
عملکرد وکلایشان را در اختیار دارند؟ عدم انتشار اسامی 
امضاکنندگان بیانیه های صادر شده و همچنین طرح های 
پیشنهادی نمایندگان به عموم، این ظن را ایجاد می کند که 

گویا مردم محرم این نمایندگان نیستند.
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پایان عمرمفسدان اقتصادی فرا رسیده است
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هشدار»رئیسی«
به مفسدان 

ولادت باسعادت امام هادی)ع( را تبریک می گوییم

برخورد با فساد ادامه دار و مستمر خواهد بود

دکتر سقائیان نژاد در پیامی سالروز بازگشت آزادگان سرافراز را به میهن 
اسلامی تبریک گفت.

متن پیام شهردار قم به این شرح است:
بسمه تعالی

تجلیل از آزادگان، تجلیل از فرهنگ صبر و مقاومت است .
پانزدهم ذی الحجه همزمانی و تقارن سالروز میلاد با سعادت امام 
هادی علیه السلام و بیست و ششم مرداد ماه ورود آزادگان سرافراز را به 

میهن اسلامی پرخیر و برکت است .
هدایای  برکتشان،  با  زندگی  دوران  در  السلام  علیه  هادی  امام 
ارزشمندی به یادگار گذاشتند من جمله زیارت زیبای جامعه کبیره که 
دانش معرفتی را منتقل نموده و یک دوره درس فشرده درآمیختگی 
دین و امامت بوده و می توان از آن به صحیفه امام شناسی شیعه نام برد 
و همچنین مضامین بلند غدیریه که دفاعیه این امام بزرگوار در قالب 
بیان ویژگی ها و خصوصیات از اسد الله الغالب مولانا علی ابن ابیطالب 

علیه آلاف التحیه و الثنا است.
آزادگان این مردان قبیله مقاومت از تهدید، فرصت ساختند و اسارت 
را بستری برای خودسازی قراردادند و چنان روحشان بلند است که با 
عطر حضورشان شاهد تاثیرگذاری معنوی آنها بر جوانان و نسل جدید 
هستیم و می توان گفت که تجلیل از آزادگان تجلیل از فرد نیست بلکه 

تجلیل از فرهنگ صبر و مقاومت است .
 هویت های ریشه دار مربوط به نسلی خاص نیست و امثال شهید 

حججی شاگرد مکتب شهادت و کربلا نیز نشان دادند که برای حفظ 
آرمان های امام راحل با صبر و شکیبایی در هنگام اسارت، مدال پر 
افتخار شهادت را کسب می کنند گاه قفس حبس، باندی برای پرواز 
روح شده و صبر و شکیبایی، بستری برای شناخت و معرفت و هم 

پیمانی با خالق هستی می گردد  که در این فراز نورانی می خوانیم :
ن قَضَی نَحْبَهُ  هَ عَلَیْهِ فَمِنْهُم مَّ مِنَ الْمُؤْمِنِینَ رِجَالٌ صَدَقُوا مَا عَاهَدُوا اللَّ

لُوا تَبْدِیلًا. ن یَنتَظِرُ وَ مَا بَدَّ وَ مِنْهُم مَّ
با نگاهی اجمالی به دوران اسارات آزادگان در می یابیم که ثبت و بیان 
خاطرات این عزیزان، گنجینه ای ارزشمند بوده که مشمول مروز زمان 
نمی گردد بلکه گفتمانی برای فرهنگ سازی مقاومت در سختی ها 
است و طرحی جامع برای الگو گیری در مناسبات بین نسلی به ارمغان 

می گذارد .
آزادگان و حضور ارزشمندشان با ترویج فرهنگ مقاومت و خودسازی، 

تهدیدات متنوع دشمن را خنثی نمودند.
اینجانب ضمن گرامیداشت یاد و خاطره پدر آزادگان مرحوم ابوترابی 
این روز خجسته و مبارک را به همه آزادگان سرافراز و خانواده صبور 
آنان تبریک گفته؛ برای همه این عزیزان موفقیت و توفیق روزافزون 
برای خدمت به نظام مقدس جمهوری اسلامی تحت زعامت ولی امر 
مسلمین حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای مد ظله العالی و 

ترویج فرهنگ مقاومت را از درگاه احدیت مسالت دارم.
سید مرتضی سقاییان نژاد| شهردار قم

پیام شهردار قم به مناسبت ۲۶مردادماه 
سالروز ورود آزادگان به میهن اسلامی

شهرداری شهر قدس 
 

در نظر دارد نسبت به احداث بوستان محله ای نفت پارس با برآورد اولیه 19/000/000/000 ریال از طریق مناقصه 
عمومی و عقد پیمان با پیمانکار حائز صلاحیت )شرکتهای دارای حداقل رتبه 5 ابنیه(اقدام نماید .

متقضایان میتوانند ظرف مدت ۱0 روز کاری از تاریخ چاپ نوبت دوم آگهی که به فاصله یک هفته از نوبت اول چاپ 
خواهد شد با مراجعه به امور قراردادهای شهرداری واقع در : شهر قدس ، بلوار انقلاب اسلامی ، ساختمان مرکزی 

شهرداری شهر قدس ، طبقه دوم با ارائه معرفی نامه نسبت به دریافت و تحویل اوراق مناقصه اقدام نمایند .
 خرید اوراق مناقصه به مبلغ 500/000 ریال قابل واریز به حساب 0۱05708298000 بانک ملی شعبه شهر قدس 
 سپرده شرکت در مناقصه معادل 5% برآورد اولیه به مبلغ 950/000/000 ریال  و به صورت سپرده نقدی یا ضمانتنامه  

        معتبر بانکی میباشد .
 سپرده نفرات اول تا سوم تا زمان انعقادقرارداد مسترد نمیگردد. 

شهرداری در رد یا قبول پیشنهاد ها مختار است .
هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه است .

متقاضیان قبل از دریافت اسناد ملزم به دریافت تاییدیه ارزیابی HSE از اداره آموزش شهرداری میباشند . 
 سایر جزئیات در اسناد مناقصه قید گردیده است.            

تاریخ چاپ نوبت اول98/05/26 و تاریخ چاپ نوبت دوم 98/06/02 
روابط عمومی شهرداری شهر قدس 

آگهی مناقصه عمومی )نوبت اول( 

شیفته خدمت یاجیب؟! 
این روزها بازار دادگاه های فسادهای مالی حسابی داغ     

است. هر روز خبر تازه ای از فساد و بازداشت یک مدیر 
به گوش مردم می رسد. خبرهایی که اتفاقا خوب است 
و نشان می دهد عزم جدی برای برخورد با فسادهای 

ایجاد  میان سوالی  این  در  دارد.  وجود  است،  کرده  را شاکی  مردم  که  اقتصادی 
می شود که چرا در جامعه شاهد ظهور چنین فسادهایی هستیم؟ جامعه ای که در 
آن از صبح که بیدار می  شوی تا شب که بخوابی از اخلاق و رعایت حق دیگران حرف 

زده می شود!
بله، این فسادهای گسترده نشان می دهد که هنجارها در جامعه به ویژه در برخی 
مقامات تغییر پیدا کرده است. در سال های نه چندان دور خدمت به مردم یک فضیلت 
بود. خدمتی که در آن مسؤولان به دنبال پر کردن جیب خود نبودند اما حالا برخی 
فقط برای این به کرسی مدیریت تکیه می زنند که جیب خود را پر کنند و به شهرت 

برسند.
زمانی شهید بهشتی در وصف مسؤولان گفته بود:»ما شیفتگان خدمتیم، نه تشنگان 

قدرت« اما حالا...
انتخابات  مختلفی را که در این سال ها برگزار شده است ببیند. فردی برای عضویت در 
شورای یک شهر کوچک چنان خرجی می کند که برخی فکر می کنند او عزم ریاست 
جمهوری دارد. یا برای رسیدن به کرسی سبز مجلس، یک نامزد میلیاردها تومان خرج 

می کند تا توسط مردم نماینده مجلس خطاب شود.
وقتی هدف عوض شود باید هم هر روز شاهد شنیدن خبر بازداشت فلان مدیر یا 
بهمان مسؤول باشیم. باید هم عکس متهمی را در هیات های مذهبی ببینم بعد او را در 
دادگاه با لباس راه راه مشاهده کنیم. برای اینگونه مدیران، دین هم یک ابزار برای رسیدن 

به ثروت و قدرت بیشتر است.
دومین ویژگی این مدیران این است که آنها هیچ حسی به وطن ندارند. وطن برای آنها 
تنها یک اسم است و تمام. مگر می شود کسی دلش برای ایران بتپد بعد وقتی به مقامی 

می رسد برای پیشرفت ایران گامی برندارد.
برای این دسته از مدیران، وطن یعنی جیب پر پول. آنها فقط برای جیب خود کار 
می کنند و کاری به کشور و مشکلات آن ندارند. بله، برخی از مدیران ما وطن پرست 

نیستند و هیچ دغدغه ای نسبت به نام ایران ندارند.
آنها به مدیریت می رسند که جیب خود، فامیل، آشنایان و دوستان خود را پر کنند و 
اصلا برای شان مهم نیست آینده ایران با تصمیم های آنها چه خواهد شد. برای شان مهم 
نیست، جوانان این سرزمین با دیدن رفتار آنها سرخورده می شوند و تصمیم به ترک وطن 
می گیرند. یکی از مهم ترین مشکلات کشور ما برخی مدیران هستند که هدف  شان 

عوض شده است و از خدمت به قدرت رسیده اند و دغدغه ای به نام ایران ندارند. 
تمام کشورهایی که امروز آنها را پیشرفته می دانیم مدیران داشته اند که دلشان برای 
وطن شان می تپید و می دانستند پیشرفت وطن یعنی پیشرفت آنها و رونق گرفتن 

زندگی شان.

رئیس کل بانک مرکزی:

بازار ارز به سمت پایداری و پیش بینی پذیری 
حرکت می کند

 رئیس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران معتقد است: بازار ارز پس از یک دوره 
سخت که بیشتر از ناحیه فشارهای خارجی و تحریم همه جانبه و انتظارات منفی ناشی 

از آن بود، به تدریج به سمت پایداری و پیش بینی پذیری حرکت می کند. 
عبدالناصر همتی روز جمعه در حساب شخصی توئیتر خود  نوشت: تلاش بانک 
مرکزی در یکسال گذشته بطور عمده متمرکز بر مدیریت بازار و سامان دهی آن بوده 
است و طرح مباحثی مانند تامین مالی دولت یا کمک به بانک ها از راه تحولات نرخ ارز 

نه تنها براساس آمار بی اساس، بلکه جفای بزرگی در حق بانک مرکزی است.
وی افزود: کارشناسان می دانند که کنترل نوسان های نرخ ارز فرایند پیچیده ای است 

که با ابزارهای در اختیار بانک مرکزی انجام میگیرد.
همتی تاکید کرد: همچنان بر عهد و برنامه یکسال پیش خود مبنی برصیانت از ذخایر 

بانک مرکزی پا برجا هستم و به صورت فزاینده به تقویت آن اهتمام جدی دارم. 
رئیس کل بانک مرکزی یادآورشد: بخش با اهمیت دیگری از اقدامات در دست انجام 
این بانک آن است که دوره تخطی برخی از بانکها، از مقررات ابلاغی و برخی نسبت ها، 
بویژه درصدهای سهامداری، اجرای حاکمیت شرکتی، اعطای وام های خاص به ویژه  
اشخاص و شرکتهای مرتبط و ... به سرآمده است و بانکها باید در چارچوب برنامه های 
بانک مرکزی برای اصلاح نظام بانکی، دستورالعمل ها و تصمیمات جدی و قاطعی را که 

در بانک مرکزی اتخاذ و به آنها ابلاغ خواهد شد، با جدیت تمام پیگیری و اجرا نمایند.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم :

مسئله رشد جمعیت نگران کننده است
امام جمعه قم گفت: متاسفانه امروزه شاهد رشد یک و شش دهم تا یک و هشت دهم در 

مسئله رشد جمعیت هستیم که به شدت نگران کننده است. 
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم در مصلی قدس با اشاره به آمار 
نگران کننده رشد جمعیت در کشور گفت: متاسفانه امروزه شاهد رشد یک و شش دهم تا 

یک و هشت دهم در مسئله رشد جمعیت هستیم که به شدت نگران کننده است.
وی با اشاره به مشکلات معیشتی مردم افزود: این مشکلات از مهمترین دلایل نرخ 
جمعیت در کشور است؛ از دلایلی که بسیاری از جوانان مزدوج نسبت برای فرزند آوری 

نسبت به آن نگرانی دارند می توان به همین مسایل مالی اشاره کرد.
خطیب جمعه قم یادآورشد: در این زمینه نیازمند عزم جدی تر مجلس هستیم زیرا قانون 
حمایت از خانواده و جمعیت با گذشت 6 سال همچنان در مجلس شورای اسلامی معطل 
مانده است. آیت الله اعرافی باذکر این مطلب که دولت و مجلس باید نسبت به کاهش سن 
تشکیل خانواده، افزایش ازدواج و کاهش آمار طلاق برنامه عملیاتی تدوین کنند، بر لزوم 
توجه به رویکردهای نوین در این حوزه تاکید کرد. وی با اشاره به روز صنعت دفاعی بیان 
کرد: ایران اسلامی بعد از دوره دفاع مقدس، گام های بزرگ و بلندی را در خودکفایی صنایع 

دفاعی در هوا، دریا و سطح زمین برداشته است.
آیت الله اعرافی اضافه کرد: توفیقات ایران در صنایع دفاعی مرهون انقلاب اسلامی و 
جنگ تحمیلی است، ایران امروز به مرزی از قدرت در صنایع دفاعی دست یافته که در 
سطح دنیا حرف برای گفتن دارد. وی با ذکر این مطلب که صنعت دفاعی و موشک های 
نقطه زن، ناموس ایران بوده و این ناموس هرگز مورد مذاکره قرار نمی گیرد، تصریح کرد: 
صنعت دفاعی و تجیهزات دفاعی ایران و جبهه مقاومت اسلامی، متجاوزان و دشمنان را 
خوار و مغموم خواهد کرد. خطیب جمعه قم  در ادامه با اشاره به سالروز کودتای ننگین 
28مرداد گفت: این کودتا یک دخالت ظالمانه و خارج از مقررات بین المللی توسط آمریکا 
بود، آمریکایی امروز نسبت به دخالت در این حادثه اذعان دارند. وی حوادث منطقه کشمیر 
را نیز مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: در کشمیر برخلاف قانون اساسی هند و خواسته 
مردم مسلمان این بخش، خود مختاری کشمیر لغو شده است. آیت الله اعرافی ادامه داد: 
دولت هند باید حقوق مسلمانان کشمیر را محترم شمرده و به آرای مردم در خودمختاری و 

تعیین سرنوشت احترام گذاشته و از اقدامات اشتباه و ناصحیح خود دست بردارد.
مدیر حوزه های علمیه در ادامه به اشاره به مسئله یمن گفت: تجزیه یمن توطئه جدیدی 
بوده که توسط آمریکا دنبال می شود؛ رهبری معظم انقلاب در دیدار با برخی از رهبران 

جنبش اسلامی یمن بر ایستادگی در برابر این توطئه تاکید کردند.

امام جمعه موقت تهران:

قاچاق و فساد باید جهادگرانه حل شود
 امام جمعه موقت تهران با اشاره به اینکه قیمت کنونی ارز زمینه ساز فساد و قاچاق در 

کشور است،  گفت:  این مسایل باید به شکلی جهادگرانه حل شود. 
حجت الاسلام و المسلمین » کاظم صدیقی« در خطبه های این هفته نماز جمعه تهران 
که در مصلی تهران برگزار شد،  با بیان این مطلب ادامه داد:  امسال از جانب رهبری سال 

رونق اقتصاد و تولید توصیه شده اما زیرساخت ها به دست مدیران باید تامین شود.
وی افزود:  یکی از مسائل در این بین، احترام به پول ملی و بالا بردن ارزش آن است 
بنابراین باید قیمت دلار را به گونه ای معین کنند که صادرات ارزش افزوده برای کشور به 

همراه داشته باشد.
صدیقی با اشاره به اینکه برای رونق تولید باید این قیمت با نظر کارشناسان متعادل شود،  
تاکید کرد: مقداری از پول صادرات به ایران بر نمی گردد و بخشی نیز صرف قاچاق می شود 

از همین رو مبارزه با قاچاق و فساد باید جهادگرانه حل شود.
وی به روز 31 مرداد،  سالروز صنعت دفاعی کشور اشاره کرد و گفت:  در بخش های 
مختلف دفاعی به سمت قله جهش کرده ایم که نمونه آن را می توان در سرنگونی پهباد 

رادارگریز پیچیده و گران آمریکایی توسط موشک های ایرانی دید.
سقوط پهاد آمریکایی نشان از افول تمدن آلوده به ظلم غربی است

امام جمعه موقت تهران سقوط پهباد رادار گریز آمریکایی توسط ایران را نشانه افول تمدن 
آلوده به ظلم غربی و استکباری دانست.  

وی به دستاوردهای جوانان ایرانی در زمینه ساخت هواپیما،  زیردریایی و مسائل مخابراتی 
نیز اشاره کرد و گفت: کارهای بزرگی انجام شده که باید برای ملت ایران و مستضعفان 
جهان بازگو شود. صدیقی ادامه داد:  مسئله دیگر دیدار نمایندگان مقاومت یمن با مقام 
معظم رهبری بود. خداوند زمینه ظهور و یاران امام زمان را پرورش می دهد. اکنون یمن 
8  سال تمام بدون کمک کشوری و با دست خالی در مقابل متجاوزان آمریکایی، سعودی 
و اماراتی مقاومت کرده و با وجود آنکه متجاوزان 80 هزار کودک را به خون کشیدند و همه 
جا را ویران کردند اما مقاومت ادامه دارد. وی توطئه تجزیه یمن را نشانه عجز و درماندگی 
متجاوزان دانست و گفت:  در این مسیر شهدای عظیمی تقدیم شده است و پیروزی قطعی 

که وعده الهی است نصیب یمن خواهد شد.

مصطفی داننده*
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اخبار 2

نمایندگانی که فقط دنبال 
بودجه گرفتن هستند

   
گاهی اوقات برخی نمایندگان به جای آن که به وظایف 
اصلی خود که همان نظارت و قانونگذاری و حل مشکلات 

کلان کشور است، بپردازند، به دنبال بودجه گرفتن برای حوزه انتخابیه خود هستند؛ 
یعنی نگاه ملی را فدای نگاه منطقه ای می کنند. درحالیکه نگاه نماینده باید نگاهی ملی 

باشد ولی متاسفانه فقدان این نگاه بیشتر در پارلمان حس می شود. 
نماینده پس از آن که در حوزه انتخابیه خودش رای آورد، نماینده همه مردم ایران 
می شود و باید در راستای حل مسائل کلان کشور پیش برود. شاید گاهی در استان یا 
حوزه انتخابیه ضرورتی ایجاد شود که نماینده ورودی مستقیم داشته باشد اما نباید این 

موضوع عمومیت پیدا کند. 
ولی رویه ای که دیده می شود این است که نمایندگان بیشتر نسبت به رأیی که از حوزه 
انتخابیه شان گرفته اند احساس مسئولیت دارند و مسائل مربوط به منطقه برایشان 
اولویت دارد.در حالیکه اگر همه به سمتی بروند که نگاهشان یک نگاه کلان نگر باشد 

خودبخود مسائل جزئی تر هم ذیل آن نگاه حل و فصل می شود.
این موضوع را از بعدی دیگر هم می توان بررسی کرد، متاسفانه مجلس درحال دور 
شدن از جایگاه واقعی خود است. در دوره ای که مردم دچار نوعی بی اعتنایی نسبت به 
مسائل سیاسی شده اند، نگرانی از این بابت که مجلس دست آدم های فاقد صلاحیت 
بیفتد، وجود دارد. ریشه این موضوع هم از جنبه ای به حزبی نبودن ساختار سیاسی 
کشور بر می گردد. اینکه در کشور احزاب قوی نداریم، جای اشکال است. ما نتوانسته ایم 
نقش حزب را در کشور پررنگ کنیم. باید کشور را به سمت و سویی ببریم که احزاب و 
تشکل های قوی شکل بگیرند تا همه  جانبه به مسائل به شکل ملی بنگرند و افراد 

دلسوزی را انتخاب کنند که مشکلات مردم را بر هر چیز اولویت دهند.
احزاب باید نمایندگانی با نگاه کلان نه جزئی نگر را به مردم معرفی کنند تا دست مردم 
در انتخاب نماینده شایسته باز باشد. این افراد وقتی به پارلمان رفتند دیگر نمی توانند 
مسیر خودشان را بروند بلکه باید به حزب و مردم پاسخگو باشند. معتقدم اگر در مسیر 

حزبی بودن حرکت کنیم این مشکلات خودبخود رفع می شود. 
مردم باید یاد بگیرند که رای شان رای به نماینده کارآمد باشد. باید تحقیق کنند تا افراد 
شایسته و مناسب تر را انتخاب کنند تا فردا فردی که وارد مجلس می شود فقط دنبال 
رای جمع کردن برای ۴ سال بعد خود نباشد بلکه مسائل و مشکلات کشور را اولویت 

قرار دهد.
* رئیس کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی

محمود واعظی: 
رفراندوم اگر چیز بدی بود در قانون اساسی نمی آمد
رئیس دفتر رئیس جمهور در خصوص اینکه چرا برگزاری رفراندوم در کشور تابو شده 
است؟ بیان کرد: هر آنچه که در کشور در  ۴0 سال گذشته بدست آورده ایم نشات گرفته 
از رای مردم است. رفراندوم اگر چیز بدی بود در قانون اساسی نمی آمد. اینکه هرکس 
سلیقه خود را بخواهد به رفراندوم ربط دهد، بحث دیگری است. »محمود واعظی«، 
در پاسخ به این سوال که »ظاهرا رئیس جمهور بر اصل برگزاری رفراندوم برای حل 
مشکلات و اختلافات اساسی تاکید دارند و معاون حقوقی ایشان هم مطرح کرده اند که 
این موضوع روی میز آقای رئیس جمهور است«، گفت: رفراندوم موضوعی است که در 
قانون اساسی به صراحت بیان شده و مسئله منفی نیست. در گذشته هم رفراندوم برگزار 
کرده ایم.  او در ادامه بیان کرد: مهم این است مسیری را که قانون اساسی مشخص کرده 
همان طی شود و همه بخش های زیربط، مجلس، دولت و مقام رهبری روی موضوعات 
مهم توافق کنند زیرا اصل رفراندوم چیز خوبی است. واعظی در خصوص اینکه چرا 
برگزاری رفراندوم در کشور تابو شده است؟ بیان کرد: هر آنچه که در کشور در  ۴0 سال 
گذشته بدست آورده ایم نشات گرفته از رای مردم است.  رفراندوم اگر چیز بدی بود در 
قانون اساسی نمی آمد. اینکه هرکس سلیقه خود را بخواهد به رفراندوم ربط دهد، بحث 
دیگری است. او در پاسخ به این سوال که به رغم مخالفت ها، پافشاری رئیس جمهور بر 
این امر چه هزینه هایی را برای وی در برخواهد داشت، مطرح کرد: رئیس جمهور روی 
چیزی پافشاری نمی کند. رئیس جمهور چیزی را دنبال می کند که اجماعی در کشور 

باشد، یعنی مجلس و دولت و مقام رهبری روی آن تاکید داشته باشند.
برخی کاندیداها برای راهیابی به مجلس فضا را ملتهب می کنند

واعظی گفت: رئیس جمهور بنا ندارد یک خط جدایی از خط نظام و ارگان های مختلف 
و مردم داشته باشد. خصوصا در این شرایط که سران سه قوه و همه نهادها و اعضای 
دولت وظیفه شان این است گام هایی که بر می دارند، در جهت ایجاد انسجام، همبستگی 
و صمیمت بیشتر باشد.  چیزی که دشمن را ناامید و توطئه های آن را خنثی می کند 
همبستگی در داخل کشور است. رئیس دفتر رئیس جمهور گفت: آرامشی که به طور 
نسبی در این چند ماهه گذشته در مقایسه با سال گذشته وجود دارد، آمریکایی ها و دیگر 
کشورها را بسیار ناامیدکرده و شرایط آنها نسبت به ایران عوض شده است. او بیان کرد: 
درست است که هنوز فشارها روی مردم است و گرانی وجود دارد اما برای حل آنها تلاش 
می شود. آرامشی که وجود دارد را نباید به دست خودمان بهم بزنیم، خصوصا امسال که 
انتخابات مجلس را پیش رو داریم.  برخی کاندیداهایی که می خواهند به مجلس راه یابند 
از همین الان شروع به انتقاد کرده اند و مقداری فضا را ملتهب می کنند. این آرامش را باید 

همه با هم داشته باشیم که فضا فضای آرامی باشد.

 وزیر بهداشت: 

کشور در تامین داروهای اساسی کمبودی ندارد 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: کشور در تامین اقلام داروهای اساسی 
کمبودی ندارد و داروهای مورد نیاز بیماران خاص و سخت درمان نیز با ارز دولتی تامین 

شده است.
»سعید نمکی« عصر پنجشنبه در جریان سفر یک روزه به استان مرکزی در شهرستان 
محلات به اصحاب رسانه توضیح داد: سامانه  تحویل دارو برای بیماران خاص در در 
منزل ایجاد شده و  این سامانه برای جلوگیری از مراجعه  بیماران سخت درمان به مراکز 
عرصه دارو و ایستادن در صف است.  وی یادآور شد: به منظور حمایت از تولید داخل از 
واردات داروهایی که امکان ساخت آن ها در کشور وجود دارد جلوگیری شده و از پزشکان 
خواسته شده در نسخ تجویزی داروهایی را بگنجانند که در داروخانه ها موجود باشد و از 
سردرگمی بیماران جلوگیری شود.  وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ادامه داد: 
در سایه برنامه ریزی اجازه داده نمی شود حتی یک روز هم مردم کشور با مشکلی به 
نامکمبود دارو مواجه باشند. نمکی در بخش دیگری از سخنانش گفت: بررسی های 

انجام شده نشان می دهد که کمبود  اساسی در شمار  پزشک برای کشور وجود ندارد.
و  دارد  وجود  در کشور  اکنون  پزشکی  دانشجوی  هزار  پنج  داشت:  اظهار  وی 
سالانه هفت هزار نفر از مراکز علمی دانش آموخته می شوند و به جامعه پزشکان 
می پیوندند. وزیر بهداشت، درمان و اموزش پزشکی خاطرنشان کرد: توزیع نامناسب 
نیروی پزشکی در برخی نقاط کشور باید برطرف شود و برخی پزشکان عمومی به دلیل 
نبود انگیزه کافی از حضور در مناطق محروم خودداری می کنند و به فعالیت های دیگر 
اشتغال دارند. نمکی از اختصاص 30 درصد ظرفیت رشته های پزشکی به افراد بومی 
استان ها خبرداد و افزود : با اقدامات انجام شده تا چهار سال آینده مشکل کمبود پزشک 
در نقاط مختلف کشور حل می شود. وی  اظهار داشت: شهرستان محلات در طرح 

بسیج ملی فشار خون در کشور جز استان های برتر بوده است.

محمد جواد ظریف:

 توقیف نفتکش گریس ۱ کاملا غیرقانونی بود
 محمد جواد ظریف ضمن انتشار تصاویر دو نامه سفارت ایران در لندن به وزارت خارجه 
انگلیس دوباره ادعای دولت لندن بر نقض قوانین تحریم های اتحادیه اروپا توسط کشتی 

ایرانی را رد کرد. 
وزیر خارجه ایران شامگاه پنجشنبه در پیامی توییتری متذکر شد که سفارت ما در لندن 
به اطلاع وزارت امور خارجه بریتانیا رساند که تحریم های اتحادیه اروپا در مورد ایران صدق 
نمی کنند. ظریف هم چنین با اشاره به بیانیه وزارت خارجه انگلیس در حمایت از تحریم 
های اتحادیه اروپا نوشت: هیچ چیزی تغییر نکرده است و توقیف نفت کش گریس 1، 
آمریکا در  ناکامی  به  صددرصد غیرقانونی بوده است. وی عصر پنجشنبه در واکنش 
ممانعت از آزادی »گریس 1« گفت: سیاست های ترامپ در پیش بردن تروریسم اقتصادی 
با شکست همراه بوده است. وزیر امور خارجه ایران در پیامی توییتری نوشت: آمریکا در 
پیش بردن اهداف خود در تروریسم اقتصادی علیه ایران از جمله محروم کردن بیماران 
سرطانی از داروهای خاص شکست خورده است. به نوشته وی: ایالات متحده سعی در 
سوء استفاده از سیستم قانونی برای سرقت املاک ما در آب های آزاد داشت.به گفته وزیر 
خارجه ایران، این تلاش برای راهزنی دریایی، نشانه ای از بی اعتنایی ترامپ به قانون است.

رییس سازمان برنامه و بودجه خبر داد: 

۸۰ هزار طرح نیمه تمام در کشور
رییس سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: 80 هزار طرح نیمه تمام در کشور وجود دارد 

که برای پایان و تکمیل این طرح ها تا ۵00 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم. 
محمد باقر نوبخت روز پنجشنبه در بازدید از طرح آزادراه تبریز - بازرگان اظهار کرد: 8  
اجرای این طرح ها اولویت گذاری شده تا برای اجرای آنها مشکلی به لحاظ مالی وجود 
نداشته باشد و بر این اساس برای طرح آزادراه تبریز - بازرگان نیز مشکل مالی و مشکل 
پیمانکار و سرمایه گذار نداریم. نوبخت ادامه داد:  ٣٧ کیلومتر از  ٥٢٠ کیلومتر آزادراه 
تبریز بازرگان از سمت آذربایجان شرقی در حال اجراست که سال آینده به پایان می رسد.

بهزاد نبوی:

 خاتمی هیچگاه نگفته رهبر اصلاحات است
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: خاتمی هیچ گاه نگفته که رهبر اصلاحات است. 
داشتن کاریزما موضوع متفاوتی است. اگر منِ نوعی صد بار »تکرار کنم« کسی به حرفم 
توجه نمی کند. ایشان یک بار تکرار می کنند، تمام لیست رأی می آورد. اصلاح طلبان باید 

از این امتیاز حداکثر بهره را ببرند.
بهزاد نبوی، درپاسخ به این سئوال که مدتیست بین طیف آقای عارف و اتحاد ملت و 
کارگزاران اختلاف نظرهایی بروز و ظهور داشت، به نظر شما این اختلاف نظر برای جریان 

اصلاحات و نتیجه انتخابات تأثیر منفی ندارد؟  اظهارداشت:
بعید می دانم این اختلاف ها، اختلافات مهمی باشد. شاید عمدتا اختلاف نظرهای 
جزئی و سلیقه ای باشد. در همه جلسات و تصمیم گیری کارگزاران، اتحاد و آقای دکتر 

عارف در کنار هم می بینم و با هم گفتگو و تبادل نظر می کنند و مشکلی ندارند.
نماینده مجلس ششم افزود :نباید به این موضوعات چندان توجه کرد. هر کس به نوعی 
فکر می کند؛ ممکن است من  نوعی به یک شکل و آقای عارف به گونه ای دیگر.نبوی 
درپاسخ به این سئوال پس فکر می کنید به تصمیات انتخاباتی اصلاح طلبان لطمه وارد 

نمی کند؟  بیان داشت:
در نهایت یک نظر حاکم می شود. متأسفانه همه ما »بلند« فکر می کنیم و مطالبی را که 
باید خودمان مطرح کنیم، بلند بلند می گوییم! به نظرم باید دیدگاه های دوستان در شورای 
عالی سیاست گذاری تبادل شوند و جمع بندی نهایی از آنجا بیرون بیاید.وی درپاسخ به 
این سئوال که به نظر شما رهبری فردی که در بین اصلاح طلب ها وجود دارد جواب 
می دهد یا این که باید به سمت رهبری شورایی بروند؟ تصریح کرد: در حال حاضر هم 
رهبری اصلاح طلب ها رهبری فردی نیست.نبوی درپاسخ به این سئوال که اما روی کاغذ 
آقای خاتمی رهبر اصلاحات است گفت:وی هیچ گاه نگفته که رهبر اصلاحات است. 
داشتن کاریزما موضوع متفاوتی است. اگر منِ نوعی صد بار »تکرار کنم« کسی به حرفم 

توجه نمی کند.
 ایشان یک بار تکرار می کنند، تمام لیستشان رأی می آورد. اصلاح طلبان باید از این 
امتیاز حداکثر بهره را ببرند و این ربطی به رهبری فردی ندارد و آقای خاتمی هم مدعی آن 
نیست. ما شورای عالی سیاست گذاری داریم که تمام احزاب اصلاح طلب شناخته شده و 
شخصیت های حقیقی اصلاح طلب از همه طیف ها در آن حضور دارند. این که کارایی اش 

کم یا زیاد است، بحث  دیگری است.
عالی  شورای  شما  یعنی  که  سئوال   این  به  درپاسخ  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال 
سیاست گذاری را جریان اصلی رهبری در اصلاحات می دانید؟ بیانن داشت: باید باشد، 
نه این که هست، ولی باید آن نقش را ایفا کند. من تقریبا هرگز ندیده ام آقای خاتمی در 
هیچ کاری به تنهایی تصمیم بگیرد.وی افزود :رهبری فردی نه به این صورت که صرفا 
خودش تصمیم بگیرد، ولی در بعضی جاها شاید لازم باشد که یک نفر حرف آخر را بزند.
همان جایی که شما حرف آخر می گویید، همان »تکرار می کنم« آقای خاتمی است، که 

آنهم بعد از مشخص شدن نظر جمع و بر اساس جمع بندی آنان است.

هشدار فرمانده نیروی دریایی ارتش به آمریکا و اسرائیل: 

دوران جولان پایان یافته، سریعتر از منطقه 
خارج شوید

فرمانده نیروی دریایی ارتش ایران با هشدار به قدرت های فرامنطقه ای گفت: دوران 
جولان و نمایش ریاکارانه در خلیج فارس پایان یافته و دشمنان باید هرچه سریعتر این 

منطقه را ترک کنند.
امیر دریادار" خانزادی" چهارشنبه شب در آیین اختتامیه مسابقات بین المللی غواصی 
عمق نظامیان در کیش با اشاره به اینکه اکنون ملت های آزاد منطقه هوشیارتر از همیشه 
به منافع شان آگاه هستند افزود:  دشمنان منطقه، آمریکا، انگلستان، رژیم صهیونیستی و 
ایادی آن ها باید بدانند جبهه  مقاومت اسلامی دریایی در حال شکل گیری و انسجام است 
و  دوران به تاراج بردن سرمایه های منطقه به پایان رسیده لذا تاراجگران باید هرچه سریعتر 

از منطقه خارج شوند در غیر این صورت خروج خفتباری را تجربه خواهند کرد. 
وی گفت:  امروز ملت های آزاد منطقه هوشیارتر از همیشه به منافع شان آگاه هستند و 
نتیجه آن همراهی، همدلی و ائتلاف سازی برای برخورداری جمعی از منافع دریایی است.
فرمانده نیروی دریایی ارتش با اشاره به ضرورت حفظ صلح و امنیت در منطقه اضافه 
کرد: صلح و امنیت جمعی در دریا نیازمند دوستی، همکاری، همدلی و فهم مشترک از 
محیط دریایی است و  این درحالیست که  برخی قدرتهای استکباری از درک این موضوع 
عاجزند و متاسفانه دریا را  برای زورگویی و تحمیل ترتیبات امنیتی نامشروع مورد بهره 
برداری قرار می دهند. امیر دریادار خانزادی با اشاره به این نکته که حضور در دریا و ایفای 
نقش در آن مستلزم برخورداری از دانش، تعهد و قدرت و رفتن به ژرفای آن است ،خطاب 
به نیروی دریایی گفت: دریا عرصه ای سخت و پرخطر و دارای بالاترین سطح پیچیدگی و 
دشواری است که بهره برداری از آن با مهارت و شجاعت شما غواصان نیروی دریایی دست 
یافتنی می شود. فرمانده نیروی دریایی ارتش با بیان اینکه امنیت موضوعی اتفاقی نیست 
یادآوری کرد:  این امر با اهتمام ویژه در دریاها و اقیانوس ها، مراقبت های شبانه روزی، 
مواجهه با دشمنی ها و بازیهای سیاسی دشمنان ، ایثارگری در راه میهن اسلامی  محقق 
شده و دستاورد آن : حفظ امنیت ملی و  جمعی در منطقه و جهان ایجاد بستری امن برای 
توسعه ملی در زیر فشار تحریم ها، امنیت دریاهای کشور و منطقه است که زمینه  مشارکت 

فعالانه برای دستیابی به امنیت جمعی در دریاهای آزاد را فراهم کره است.

محمود میرلوحی: 

نواصلاح طلبی و نواصولگرایی در حد جریان 
سوم نیستند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: فعلا در آرایش سیاسی کشور جریان سوم مطرح 
نیست،. نواصلاح طلبی و نو اصولگرایی هم بیش تر نوعی چانه زنی داخل جریان است، 

وگرنه خود آن ها در اندازه تعیین مانیفست جداگانه و برنامه مستقل نیستند.
محمود میرلوحی در ارتباط با امکان بروز و ظهور جریان سوم سیاسی در انتخابات پیش 
رو اظهار کرد: تقریبا حضور و فعالیت دو جریان سیاسی اصلی  در اغلب کشورهای دنیا 
پذیرفته شده است. در آمریکا، انگلیس، فرانسه، ژاپن، هند و پاکستان حضور دو حزب 

اصلی و دائمی در سیاست مرسوم است.
وی ادامه داد: دو حزبی در این کشورها به معنای وجود دو نوع رفتار در جریان  سیاسی 
کشورها است که رویکرد آنان را در حوزه هایی مثل جامعه مدنی ،اقتصاد و رووابط بین 
الملل مشخص می کند. این فعال سیاسی تصریح کرد: در دوره های اخیر می بینیم 
مسائلی مثل مهاجرت و اشتغال نیز در همه انتخابات ها در صدر برنامه های دو جریان 

سیاسی مطرح قرار گرفته است. 
ترامپ هم شعارش در مبارزه با مهاجرین و انتقال سرمایه به آمریکا بر همین اساس بوده 
است. میرلوحی با اشاره به حضور دو دیدگاه اصلی در عرصه سیاست ایران اظهار کرد: 
در ایران مدت ها است وارد چنین محیطی شده ایم. آرامش سیاسی ایران حول دو نگاه 
شکل گرفت. گروه های سیاسی موجود هم جذب این دو قطب می شوند. یا به سمت 

اصولگرایان یا به سوی اصلاح طلبان می روند.
وی ادامه داد: در سه انتخابات اخیر، یعنی  از سال 13۹2 و بعد از هزینه هایی که به 
خاطر دولت نهم و دهم داده ایم، جامعه ما نه تنها در مناطق شهری و روستایی، حتی در 

مناطق عشایری نیز به سمت ارائه لیست های ائتلافی حرکت کرد.
به همراه  ایران دو جریان سیاسی اصلی  این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: در 
ائتلاف هایی از میان این دو جریان فعال است. جریان سوم هم که بخواهد ایجاد شود 
داخل این دو جریان ایجاد می شد که مواضع سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی 

معلومی دارند. 
نیست.  مطرح  سوم  جریان  کشور  سیاسی  آرایش  در  فعلا  گفت:  پایان  در  وی 
نواصلاح طلبی و نو اصولگرایی هم بیش تر نوعی چانه زنی داخل جریان است، وگر نه خود 

آن ها در اندازه تعیین مانیفست جداگانه و برنامه مستقل نیستند.

معاون اول رئیس جمهور:

روستا ها از کانون های اصلی تاب آوری 
اقتصادی هستند

 معاون اول رئیس جمهور گفت: اگر به دنبال تاب آوری مسائل کشور هستیم، حتما یکی 
از کانون های اصلی تاب آوری اقتصادی روستاها و مناطق عشایری هستند. 

اسحاق جهانگیری در حاشیه بازدید از چهارمین نمایشگاه توانمندی های روستایی و 
عشایر با بیان اینکه خوشبختانه اقدامات وسیعی انجام گرفته تا کسب و کار در روستاها 
رونق پیدا کند،  اظهار کرد: تامین مسائل رفاهی روستاها از اهمیت زیادی برخوردار است 

چرا که موجب می شود روستاییان در روستاها بمانند و به حاشیه شهرها نیایند.
جهانگیری با تاکید بر اینکه روستاییان باید از نظر اقتصادی امکان زندگی در روستاها 
را داشته باشند، افزود: در برنامه های دولت یکی از سیاست های مهم  این است که ما 
اقداماتی را انجام دهیم که روستاییان در روستاها بمانند و به تولید بپردازند و به حاشیه 

شهرها نیایند.
وی گفت: توجه به روستاها و مناطق عشایری کشور جزو مهمترین سیاست های دولت 

است که در تمام برنامه های خود آن را مد نظر قرار می دهد.
جهانگیری با اشاره به اهمیت روستاها در اجرای سیاست اقتصاد مقاومتی تصریح 
کرد: تامین امنیت غذایی که یکی از ارکان اصلی اقتصاد مقاومتی است، جزو مهمترین 

سیاست های دولت به شمار می رود که در آن توجه به روستاها مورد تاکید است.
معاون اول رئیس جمهور روستاها را کانون اصلی داخل کشور دانست و گفت: روستاها 
در زمینه تولید مواد غذایی که جزو مهمترین نیازهای هر کشور است، از اهمیت زیادی در 

سیاست گذاری ها در تمام کشورها برخوردار هستند.
جهانگیری افزود: بخش اصلی تولیدات روستایی تامین مواد غذایی کشور است که جزو 

سیاست های اقتصاد مقاومتی به شمار می رود.

رئیس قوه قضائیه از اقدامات موثر قوه قضائیه یاد کرد و 
گفت: با این اقدامات پایان عمر مفسدان اقتصادی فرارسیده 

است. 
حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی ظهر روزپنجشنبه  در 
سالن  در  که  کردستان  استان  روحانیون  و  علما  با  دیدار 
اجتماعات مرکز بزرگ اسلامی غرب کشور برگزار شد، بیان 
روستا  و  شهر  در  که  روحانیون  بین  در  حضور  برای  کرد: 
در سنگر مسجد از شریعت و حقوق مردم و حق الله دفاع 

می کنند و هدایتگر مردم هستند، افتخار می کنم. 
رئیس قوه قضائیه با تاکید بر این نباید که هیچ وقت خود 
و  روحانیت  فلسفه   : کرد  اضافه  دانست،  علم  از  بی نیاز  را 
ماموستاها این است که نسبت به علم افزایی اقدام جدی 

کنند.
وی ادامه داد: نورانیت در گرو کلمات اهل بیت عصمت و 
طهارت است و زبان ما نورانی می شود و تاثیرگذاری در جامعه 

به برکت آیات قران و اهل بیت افزون می شود.
رئیس دستگاه قضا افزود: اگر کسانی که در جایگاه علم 
به  دین  نمی گذارند  کنند  تقویت  را  خود  هستند  دانش  و 

تحجرات و تفکرات تکفیری آلوده شود.
وی گفت: امروز دین مورد هجمه دشمن است در سایت ها 
به دین دچار  را نسبت  و فضای مجازی می خواهند مردم 
تردید کنند برای اینکه مردانی اهل ایستادگی حضور و ظهور 
پیدا نکنند لذا روحانیت باید تلاش کنند معنویت در جامعه 

افزایش پیدا کنند.
در  جنایت  و  جرم  اینکه  بیان  رئیسی  حجت الاسلام   
کردستان پایین است، گفت: این مسئله جدای از اقدامات 
دستگاه انتظامی و قضایی و سپاه، به افزایش معنویت در این 

استان برمی گردد.
گروه های  اینکه  گفت:  همچنین  قضا  دستگاه  رئیس 
تکفیری بیایند ذهن جامعه را دچار تردید کنند اگر آشنایی 
با دین قوی باشد، امواج آن پرخروش خواهد شد و  مردم 
سوارشدن بر این سفینه رهایی بخش و نجات بخش خواهد 

بود.
وی یادآورشد: ما باید دین و ارزش های اسلام، روش زندگی 
اهل بیت عصمت و طهارت را برای مردم بیان کنیم چرا که 
اهل بیت محور وحدت و نجات هستند که باید در تبلیع دین 

مورد توجه قرار بگیرد.
وجود فساد در نظام اسلامی غیرقابل پذیرش است 
رئیسی ادامه داد: نظامم ما مبتنی بر چهار اصل اساسی، 
نماز، جهاد، زکات و امر به معروف و نهی از منکر است و منتها 
در این جامعه فساد قابل قبول نیست و هاضمه این نطام فساد 

نمی پذیرد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه شالوده نظام اسلامی بر 
حق بنا نهاده شده است، گفت: برای نظامی که بر اساس 
دین و آموزه های دینی پایه ریزی شده، فساد قابل پذیرش 

نیست. 
انقلاب اسلامی  رئیس قوه قضاییه اضافه کرد: هاضمه 
مطلقا فساد را نمی پذیرد و اجازه نمی دهد فساد در هیچ جایی 

لانه کند چرا که بنای نظام مبتنی بر نپذیرفتن فساد است.
وی با بیان اینکه فلسفه دستگاه قضا پاسداری از انقلاب 
است،گفت: صلاح و ضدفساد بودن در ذات انقلاب  اسلامی 
است و ما در هر کجای نظام اقتصادی، اداری و فرهنگی و 

سیاسی کشور اجازه وجود فساد نمی دهیم .
رئیسی تاکید کرد: پایان عمر مفسدان اقتصادی فرارسیده 
است و این فقط بواسطه صحبت کردن من طلبه نیست بلکه 

ذات نظام فساد را قبول نخواهد کرد.

برخورد با فساد دامه دار و مستمر خواهد بود 
وی افزود: برخورد با فساد مقطعی نخواهد بود بلکه بسان 
موجی فساد را با خود خواهد برد و ادامه دار و مستمر خواهد 

بود.
به  کمک  ما  تلاش  تمام  داد:  ادامه  قضا  دستگاه  رئیس 
معیشت مردم و جلوگیری از ضربه زدن به معیشت مردم است 

و شان دولت اسلامی نظارت بر بازار است.
وی در بخش پایانی سخنانش از مشکلات روحانیون گفت 
و افزود: در کشور پایین ترین حقوق را قشر روحانیون دریافت 

می کنند.
افزایش هزینه  ما هیچ وقت دنبال  وی همچنین گفت: 
دادرسی نیستیم و به دنبال آن هستیم دسترسی به عدالت 

برای عامه مردم محقق شود.
وی در پایان سخنانش افزود: برخی می خواهند کردستان 
را ناامن جلوه دهند اما به برکت خون هایی که ریخته شده 
است، کردستان امن ترین استان و آماده سرمایه گذاری است.
قضات اجازه دست درازی به حقوق مردم را ندهند

 رئیس قوه قضاییه همچنین روز پنجشنبه در دیدار با قضات 
و  کارکنان  تمامی  وظیفه  عدالت  اجرای  گفت:  کردستان 
سازمان های زیر مجموعه دستگاه قضاست و در این رابطه 
ادامه مبارزه با انواع فساد به صورت جدی برای پایان دادن 
به عمر مفاسد ادامه دارد و قضات نیز اجازه دست اندازی به 

حقوق مردم را ندهند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی اظهار داشت: از زمین خواری، 
باید  جامعه  و  مردم  حقوق  به  دست اندازی  و  کوه خواری 
جلوگیری شود و اگر دستگاه های اجرایی نیز کمک کنند 

دیگر شاهد پرونده در دادگستری نخواهیم بود.
وی اضافه کرد: این وظیفه همه مسئولان است که نگذارند 
به اراضی ملی، محیط زیست و حقوق مردم دست اندازی 
شود و در این راستا دستگاه قضا با تمام توان از این مساله 

حمایت می کند.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه بناداریم با همکاری کارکنان 
دستگاه ها نگذاریم متجاوزان در حقوق مردم در فضای امن 
جامعه خلال ایجاد کنند افزود: برای این هدف شورای حل 
اخلاف در راستای صلح و سازش و حل اختلافات تقویت 

کنیم.
وی افزود: تلاش می شود وضعیت قانونی و صلاحیت های 
قانونی این شورا مشخص شود تا این شورا در جهت کاهش 

ورودی پرونده به دادگستری موفق تر عمل کند.

در  به وظیفه قضات  اشاره  با  رئیسی همچنین  الله  آیت 
ایجاد صلح و سازش گفت: این افراد می توانند در این راستا 
از شواری حل اختلاف بهره بگیرند و لازم است در مراحل 

اجرای قانون در عین اقتدار با مردم با مهربانی برخورد کنند.
وی گفت: مدیریت زمان در رسیدگی به پرونده ها اهمیت 
دارد و انتظار داریم قضات قرار منتهی به زندان صادر نکنند 

چراکه زندان رفن در روحیه افراد تاثیر منفی دارد.
صادره  احکام  مدیریت  خصوص  در  قضائیه  قوه  رئیس 
به زندانیان نیز گفت: انتظار می رود کسانی که تحت قرار 
آنهایی که  و  به زودی مشخص شود  آنها  هستند وضعیت 
وضعیت روشنی دارند دوران حبس خود را سپری می کنند 
باید به سمت بازسازی شخصیتی و باز اجتماعی شدن حرکت 

کنند.
خود نظارتی عامل برقراری عدالت اداری است

رئیس قوه قضاییه  همچنین عصر پنجشنبه در شورای 
تعیین  با  سازمان ها  گفت:  کردستان   استان  اداری 
شاخص هایی با هدف برقراری و برپایی عدالت اداری خود 
نظارتی و خود ارزیابی انجام دهند تا بتوانند شاخص سلامت 
خود را تعیین و بر مبنای آن دست به اصلاح ساختاری و 

رفتاری بزنند. 
آیت الله سیدابراهیم رئیسی اظهار داشت: در اجرای عدالت 
اداری، هر سازمانی خود باید مجری عدالت باشد که اگر این 

گونه شود کار به دستگاه قضایی نمی کشد.
وی افزود: در هر بخش از دولت که مجوزهایی به بخش 
خصوص داده می شود، باید پایش بیشتری داشت چرا که 
مراقبت کرد.آیت الله  آن  از  باید  که  اینها گردنه هایی است 
نام برد و  از این بخش به عنوان امضاهای طلایی  رئیسی 

افزود: سازمان ها هر کدام خود باید مجری عدالت باشند.
رئیس قوه قضاییه این خود نظارتی را عاملی برای تقویت 
نظام  افزایش  با  گفت:  و  برشمرد  سازمانی  برون  و  درون 
خودکنترلی در سازمان ها می توانیم نظام کنترلی کارآمدتری 

داشته باشیم.
وی با بیان اینکه در کشورهای غربی این خودکنترلی وجود 
دارد، اضافه کرد: در کشور ما که اعتقاد به مبدا معاد و خدا 
وجود دارد، خودکنترلی جنبه بهتری پیدا می کند و می تواند 

بسیار بهتر اجرایی شود.
آیت الله رئیسی بر لزوم گسترش اخلاق الهی و حرفه ای در 
سازمان ها تاکید کرد و افزود: در این صورت ما تلفات اداری 

کمتری را شاهد خواهیم بود.

پایان عمرمفسدان اقتصادی فرا رسیده است

هشدار»رئیسی«به مفسدان 
برخورد با فساد ادامه دار و مستمر خواهد بود

رئیس هیات موسس حزب جمهوریت ایران اسلامی گفت: با وجود گذشت ۴0 سال از 
انقلاب و سابقه کار حزبی در کشور، هنوز حزب به معنای واقعی نداریم و نتوانسته ایم حزب 

را به درستی معرفی کنیم. 
ایران  جمهوریت  حزب  نشست  در  شب  پنجشنبه  نیا  منتجب  رسول  الاسلام  حجت 
اسلامی شاخه خراسان شمالی با دبیران احزاب اصلاح طلب و کنشگران سیاسی این 
استان اظهار داشت: هنوز نتوانسته ایم تحزب را برای جامعه تبیین کنیم و نتیجه این می 
شود که نگاه مردم به حزب، ستاد انتخاباتی است که در زمان انتخابات فعال می شود و در 

خوشبینانهترین حالت، مردم به احزاب بیتفاوت هستند.
وی خاطرنشان کرد: حتی برخی افراد افتخار می کنند که عضو هیچ حزبی نیستند و 
نتیجه این نگاه، این است که بعد از ۴0 سال، احزاب ما این وضعیت را دارند اما باید دید که 

چرا بعد از این مدت، احزاب به چنین وضعیتی دچارند؟
وی گفت: بخشی از این مشکل، مربوط به مسئولان و حکومت است و البته هر مسئولی، 
حتی پاکترین آنان از زبان درازی و اینکه گفته شود چرا این کار انجام شده و یا نشده، و از 
نظارت و نقد کردن بیزارند، طبیعت هر مسئولی این است که از نظارت و نقد بیزار باشد و با 

این طبیعت، احزاب مانع دارند.
حجت الاسلام منتجب نیا، بیشترین مشکل را مربوط به خود احزاب دانست و افزود: حزب 
به معنای واقعی وجود ندارد، حزب ماهیت و هویت دارد، حزب به این نیست که چند نفر 

نخبه و خبره، دور هم نشسته و فکر کنند، این حزب نیست بلکه اتاق فکر است.
این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: حزب این نیست که تشکیلات برای انتخابات برپا شود، 

البته این خوب است اما حزب نیست، این ستاد انتخاباتی است.

منتجب نیا با بیان اینکه حزب یک ماهیت معنوی و رسالت هایی دارد، گفت: ماهیت حزب 
این است که عقل های فردی به عقل جمعی، و »من« ها به »ما« تبدیل شود، دانش ها و 
سلیقه ها در جایی جمع شود و به یک نظر جمعی برسد، ماهیت حزب، عقل جمعی و تلاش 

جمعی و گروهی است.
رئیس هیات موسس حزب جمهوریت ایران اسلامی گفت: رسالت ما هم کادرسازی است 
و البته در کنار کادرسازی، باید آموزش هم در دستور کار باشد، آموزش بدان معنا که افراد 

مستعد و آماده پرورش و رشدیابی را دعوت و برای تربیت آنان وقت بگذاریم.
وی با انتقاد از نبود توجه مناسب به امور جوانان اظهار داشت: برای کمک به جوانان، شعار 

زیاد داده ایم ولی جوان گرایی اکنون شعاری پوک و بی معنا شده است.
حجت الاسلام منتجب نیا بر ضرورت وجود برنامه نزد احزاب تاکید کرد و با طرح این 
پرسش که آیا احزاب ما برنامه اقتصادی و یا فرهنگی دارند؟ گفت: اگر کشور را به دست ما 
بدهند که ادعای حزب و اصلاح طلبی داریم، باید چه کنیم؟ حزب اگر برنامه نداشته باشد 
دیگر حزب نیست. وی افزود: زمان انتخابات دور هم جمع می شویم و پوستر می زنیم و در 
انتخابات یا پیروز می شویم و یا شکست می خوریم، اما آیا کاری کرده ایم که خروجی و دست 
پرورده خود را کاندیدا کنیم؟ آیا این بوده که کاندیدا را خود پرورش داده باشیم و یا فقط 
قرض گرفته ایم؟ رئیس هیات موسس حزب جمهوریت ایران اسلامی اظهار داشت: اگر 
مردم نتیجه کار حزبی را در جامعه در قالب تغییر در رفتار و در رشد اخلاقی و سیاسی ببینند، 

همه از عضو شدن در احزاب استقبال می کنند، پس بخشی از مشکل خود ما هستیم.
حزب جمهوریت ایران اسلامی، پس از بروز برخی اختلافات داخلی در حزب اعتماد ملی و 

کناره گیری رسول منتجب نیا و بخشی از اعضای آن، پا به عرصه سیاسی نهاد.

حجت الاسلام رسول منتجب نیا:

در ایران حزب به معنای واقعی نداریم

 فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید 
بر اینکه جمهوری اسلامی ایران یک قدرت مستقل در 
جهان است، گفت: ایران اسلامی بی تاثیر از قدرت های 
جهانی ،استقلال اقتصادی ،سیاسی ، فرهنگی و نظامی 
خود را حفظ کرده و این استقلال ساختاری به الگویی بی 

بدیل برای جهانیان مبدل شده است. 
از مناطق ماموریتی  سردار سرلشکر حسین سلامی 
نیروی زمینی سپاه در شمال غرب کشور در  ارتفاعات 

مرزی  شهرستان های پیرانشهر و سردشت بازدید کرد.
که  این  به  اشاره  با  بازدید  این  در  سلامی  سرلشکر 
رزمندگان نیروی زمینی سپاه پرچم جمهوری اسلامی 
را در اقصی نقاط مرزها و در بالاترین ارتفاعات برافراشته 
نگه داشته اند ،گفت:ما از رزمندگان ایران اسلامی که  با 
آزادگی ، ایمان و عزم راسخ خود برای پاسداری از مرزهای 
ایران اسلامی همواره آماده  فداکاری هستند قدردانی 

می کنیم.
وی افزود: رزمندگان اسلام سینه های ستبری همچون 
کوه های سر به فلک کشیده شمال غرب دارند و آنچه 
که در این مناطق و سنگرها مشهود و قابل لمس است 
تصویری زیبا،معنادار و مقتدر از  آمادگی و استقامت  برای 
صیانت از امنیت و آرامش ملت عظیم الشان ایران اسلامی 

است.
این  در  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  سپاه  کل  فرمانده 
مناطق علاوه بر نیروهای عملیاتی ، واحدهای مهندسی  
نیروی زمینی سپاه نیز کوه ها را شکافته و برای باز کردن 
های  حماسه  مرزی  پایگاههای  به  منتهی  های  مسیر 

افتخارآمیزی خلق کرده اند.
پاسگاهها  استقرار  اینکه   بیان  با  سلامی  سرلشکر 
برای  نقاط  برخی  در  ایران  مرزی  نیروهای  و  ،برجکها 
نخستین بار اتفاق افتاده است و می توان این  موفقیت 

را یک رخداد تاریخی نامید ،تاکید کرد: تمامی قله های 
جانبه   همه  اشراف  و  تسلط  تحت  غرب  شمال  مرزی 
نیروهای مومن و انقلابی سپاه قرار دارد و امنیتی که در 
این نقاط وجود دارد شاهکار با عظمتی است که فرزندان 
این مرز و بوم به لطف و مدد الهی  در این نقاط مرزی خلق 
کرده اند. وی  در ادامه تاکید  کرد: پیام ما به دشمنان این 
است که اقتدار ایران اسلامی را که گسترده جهانی پیدا 

کرده است در محاسبات خود مد نظر قرار دهند.
سرلشکر سلامی با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی 
ایران یک قدرت مستقل در جهان است، گفت: ایران 
،استقلال  جهانی  های  قدرت  از  تاثیر  بی  اسلامی 
را حفظ  نظامی خود  و  فرهنگی   ، اقتصادی ،سیاسی 
کرده و  این استقلال ساختاری به الگویی بی بدیل برای 
جهانیان مبدل شده  و جلوه گری های آن بسیاری از ملت 

ها و کشورها را تحت دامنه تاثیر خود قرار داده است.

فرمانده کل سپاه: 

دشمنان اقتدار ایران را در محاسبات خود مدنظر قرار دهند 

نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: باید مردم را 
باور کنیم، اگر پشتوانه ای مردمی داشته باشیم، قطعا مردم مانند سیلی، سیل مشکلات 
را خواهند شست، معتقدم علم، مشارکت و باور و اعتقاد به مردم، تمامی مشکلات را حل 

می کند. 
مسعود پزشکیان در همایش سازمان های مردم نهاد آذربایجان شرقی، با اشاره به دستور 
حضرت علی )ع( در نامه ای به مالک اشتر، گفت: امام علی)ع( در نامه ای به مالک اشتر 
به رضایت رعیت و عام تاکید کرده اند، این اکثریت است که باید راضی باشند، افراد خاص 
همان کسانی هستند که به دولت هزینه تحمیل می کنند و در زمان کمک به دولت، نیز خود 
را کنار می کشند.  وی با بیان این که در بلایا همواره مردم به میدان آمده و پولدارها خود را 
کنار می کشند، گفت: مردم، ستون و پایه جامعه و حاکمیت هستند پس باید همواره تمایل 

و عشق ما به سمت مردم باشد. 
وی بیان کرد: در عصر کنونی چهار اصل عدالت، روابط بین بخشی، مشارکت مردمی و 
تکنولوژی مناسب در بهداشت و درمان مطرح شده است، در حالی که 1۴00 سال قبل امیر 
مومنان این اصل ها را عمیق تر و بهتر از آن به ما گفته اند، هر کسی در هر سازمان و جایگاهی 

که پشتوانه ی مردم داشته باشد، قطعا می تواند مشکلات را حل کند. 
نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: در هر 
برهه ی زمانی که پشتوانه ی مردمی پیدا کردیم، توانستیم مشکلات را حل کنیم، مردم 

سرمایه، قدرت و پتانسیل هستند، مدیران و حاکمان باید این موضوع را به خوبی بدانند 
که اگر این پتانسیل آزاد شود می تواند تمامی مشکلات را حل کند، این باور باید در مسئول 

ایجاد شود. 
وی بیان کرد: اگر هر سازمان مدیریتی پشتوانه ی مردمی را بطلبد، قطعا مشکلات حل 
خواهد شد، ما تصور می کنیم اگر به ما پول دهند می توانیم مشکلات را حل کنیم، در حالی 

که منابع، همین مردم است. 
وی با بیان این که بنده به عنوان نوکر و بسترساز مردم در مجلس حضور دارم، گفت: مردم ما 
می خواهند با عزت و سربلندی در این آب و خاک زندگی کنند، اگر در کارها مردم را مشارکت 

دهیم قادر به حل مشکلات کشور خواهیم شد. 
پزشکیان با تاکید بر این که مدیران ارشد استانی می توانند از ظرفیت سمن ها و انجمن ها 
استفاده کنند، افزود: مدیر باید کار خود را به مردم ارجاع دهد و از مردم کمک بخواهد، به 

مردم باور و ایمان داشته باشد در غیر این صورت نمی تواند مشکلی را حل کند. 
وی با بیان این که مردم این جامعه را می سازند، افزود: اگر در زمان جنگ توانستیم در 
مقابل دنیا بایستیم به همت مردم بود، اگر مردم نبودند سپاه و ارتش نمی توانستند هیچ 
کاری انجام دهند، مردم بودند که گرسنگی را تحمل کرده و از شکم خود بریدند و تدارکات 
و جوانان خود را بی ادعا و با عشق و علاقه به جبهه فرستادند تا این آب و خاک مستقل و 

آزاد بماند.

مسعود پزشکیان:

اگر مردم را باور کنیم، سیل مشکلات را خواهند شکست

داوود محمدی*
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علمی و سلامت 

ضرورت کاهش مصرف مواد قندی و شیرین

امروزه متاسفانه شاهد افزایش روز افزون مصرف مواد قندی و شیرین از جمله شیرینی، 
شکلات وانواع دسرها و نوشابه های گازدار هستیم. به تدریج که ذائقه مردم به غذاهای 
شیرین عادت می کند، کارخانجات مواد غذایی نیز روز به روز، محصولات شیرین تری بــه 

بــازار روانه می کنند و این سیکل معیوب، پیوسته در حال چرخش است. 
عادت کردن به ذائقه شیرین که به طور معمول از همان کودکی رخ می دهد، عوارض 
متعددی مانند اضافه وزن و چاقی، دیابت، بیماری های قلبی عروقی و برخی انواع سرطان  

را در سنین بالاتر به دنبال خواهد داشت.
به طور کلی قندها گروهی از مواد انرژی زا هستند که هر گرم آنها ۴ کیلوکالری انرژی 
تولید می کند و مانند چربی ها در صورتی که بیش از میزان مورد نیاز مصرف شوند باعث 
اضافه وزن، چاقی، افزایش فشارخون و افزایش چربی خون که همگی از عوامل موثر در 
بروز دیابت و بیماری های قلبی عروقی هستند، می شوند. به علاوه مصرف زیاد مواد قندی 
سبب ایجاد پوسیدگی دندان به ویژه در کودکان می شود. باید سعی شود تا حد امکان 

مصرف این گروه در برنامه غذا یی کاهش یابد.
در بسیاری از مطالعات مصرف زیاد قند و شکر با افزایش شیوع بعضی از سرطان ها 
مرتبط شناخته شده است،  از سوی دیگر مصرف زیاد قندهای ساده به علت تحریک ترشح 
انسولین موجب افت قند خون شده که خود منجر به تمایل بیشتر به مصرف قندهای ساده 

و متعاقب آن افزایش انرژی دریافتی و اضافه وزن و چاقی می شود.
با توجه به مضرات مصرف مازاد مواد قندی در سلامت، سازمان جهانی بهداشت توصیه 
می کند کمتر از ۵ درصد از انرژی روزانه از قندهای ساده تامین شود به عنوان مثال شخصی 
که روزانه 2000 کالری انرژی دریافت می کند می تواند کمتر از 100 کالری آن را )حدود 

2۵ گرم( از قند و شکر دریافت کند.
به منظــور کــاهش مصرف قند و شکر در برنامه غذایی روزانه پیروی از توصیه های زیر می 
تواند موثر باشد. در مصرف مواد قندی بخصوص قندهای ساده مثل شیرینی، شکلات، 

مربا، عسل و شربت ها حد اعتدال را رعایت کنید.
 به جای استفاده از قند و شکر در مصرف چای، از خرما، توت خشک، انجیر خشک و 

سایر خشکبار به مقدار کم استفاده شود.
آب و دوغ را جایگزین انواع نوشابه، آب میوه های مصنوعی و شربت ها کنید.

درصورت استفاده از آب میوه های صنعتی، انواعی را انتخاب کنید که قند افزوده ندارند.
جهت آگاهی از میزان قند مواد غذایی آماده به برچسب روی بسته بندی آن ها توجه 
کنید. خرید انواع شیرینی، کلوچه و شکلات را محدود و منحصر به مناسبت های خاص 
کنید. در هنگام پخت و تهیه غذاهای شیرین  مثل حلوا، شله زرد، فرنی و ... مقدار شکر 

مصرفی را کاهش دهید.
مصرف میوه ها و سبزی های تازه را در برنامه خود افزایش دهید تا علاوه بر بهره مندی از 

طعم شیرینی مواد مغذی لازم نیز از این راه تامین شود.
بجای شیر شکلات، شیرکاکائو و شیرهای طعم دار که داری مقدار زیادی قند هستند از 

انواع شیرهای ساده استفاده کنید.
هنگام تهیه کیک و شیرینی در منزل مقدار شکر مصرفی را کاهش دهید.

در صورت استفاده از قهوه و نسکافه فوری، از انواع بدون قند آنها انتخاب کنید.
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی

باورهای غلط در مورد رژیم های غذایی

این روزها که همه به دنبال لاغری و کاهش وزن هستند، مطالب زیادی در مورد رژیم 
غذایی و لاغری منتشر می شود. اما تمایز قائل شدن میان اطلاعات علمی و تاییدشده از 
سوی منابع معتبر، شبه علم و باورهای علمی غلط دشوار است. تلاش برای کاهش وزن به 

منظور تناسب اندام و سالم بودن باید طبق اصول و منطق درست باشد. 
تمایل رو به افزایش مردم به  خصوص در دهه گذشته برای استفاده از رژیم غذایی و ورزش 
برای لاغری، باعث شده افسانه ها، خرافات، شبه علم و علم، همگی در هم گره بخورد و 
بحث سلامت، تغذیه و رژیم های لاغری به شکل کاملًا سلیقه ای و تبلیغاتی به عموم مردم 
معرفی شود. واقعیت آن است که اصول علمی در عین پیچیدگی، منطق و الگوی مشخصی 
دارند و از همه مهم تر اینکه بر اساس واقعیت و تجربه شکل گرفته اند، به  طور مثال وقتی 
گفته می شود غذای چرب برای بدن مضر است، دلایل علمی، تحقیقات مختلف، آزمایشات 
واقعی، مطالعات روی زندگی افراد در درازمدت و کوتاه مدت و غیره انجام شده، به  علاوه 
میزان شرایط مضر بودن، مقدار آن و بسیاری جزئیات دیگر بر اساس شواهد علمی مشخص 

شده نه آن که صرفاً عقیده یا طرز فکر یا سلیقه یک فرد یا یک گروه از افراد باشد.
برخی کارشناسان علوم تغذیه بر این باورند که برخی از افراد فکر می کنند برای لاغر شدن 
باید تمام غذاهای مورد علاقه و پرکالری را کنار گذاشت و به همین دلیل همیشه با رژیم 
غذایی سالم سر جنگ دارند. ولی در حقیقت لزومی به این کار نیست. دلیل ندارد برای 

کاهش وزن افراد ارتباط با غذای محبوب خود را قطع کنند.
به گفته آنان، در واقع مسئله مهم، کاهش کالری دریافتی در روز است که از نظر بحث 
سلامت، رعایت تعادل گروه های غذایی اهمیت دارد. ولی غذاهای مورد علاقه همگی 
می توانند بخشی از برنامه رژیم لاغری باشند، فقط باید مراقب مقدار کل کالری دریافتی و 

تعادل گروه های غذایی در روز بود.
ممنوعیت برنج، نان و نشاسته، اشتباه است

مهدی معتمد عضو انجمن متخصصان تغذیه در این زمینه به خبرنگار ایرنا می گوید: 
تعداد زیادی از مردم به  خصوص در ایران فکر می کنند غذاهایی با نشاسته زیاد، مثل نان، 
برنج، ماکارونی و غیره چاق کننده هستند و در رژیم غذایی باید از خوردن آن ها پرهیز کرد، 
ولی از نظر اصول تغذیه، این ترکیبات لزوماً چاق کننده یا مضر نیستند و مراجع معتبر تغذیه 
پیشنهاد می کنند به  جای محصولات غلات تصفیه شده، از غلات کامل استفاده شود که 

باعث احساس سیری بیشتر می شود.
وی می افزاید: به عنوان مثال توصیه می شود حدود نیمی از غلات دریافتی، غلات کامل 
باشد، محصولاتی مثل برنج قهوه ای، نان، ماکارونی و غلات کامل همگی در این دسته قرار 
می گیرند و غلات کامل علاوه بر آن که فیبر زیادی در خود دارند، آهن و مواد مغذی دیگر 

بدن را هم تأمین می کنند.
 تصور غلط در مورد سالم بودن غذاهای بدون گلوتن 

معتمد با بیان اینکه گلوتن پروتئینی است که در گندم و جو وجود دارد، ادامه می دهد: 
تصور مضر بودن گلوتن بیشتر به خاطر آگاهی بیشتر مردم در مورد بیماری سلیاک است 
زیرا در بیماری خود ایمن سلیاک، بیمار به گلوتن حساس است. اگر بیماری سلیاک ندارید، 

دلیلی ندارد از گلوتن فرار کنید.
وی اضافه می کند: رژیم غذایی خالی از گلوتن به هیچ وجه توصیه نمی شود چرا که 
دریافت ویتامین، فیبر و مواد معدنی معمولًا با حذف غذاهای دارای گلوتن بسیار سخت 

می شود.
رژیم غذایی لاغری به معنای حذف چربی نیست 

رایج ترین تصمیمات اشتباه در  از  این کارشناس علوم تغذیه تصریح می کند: یکی 
رژیم های لاغری، تلاش برای حذف چربی از رژیم غذایی است، حذف چربی برای کاهش 

وزن چندان مفید نیست، چربی مواد مغذی و ضروری زیادی برای بدن تأمین می کند.
وی می گوید: یک رژیم غذایی سالم باید حتماً شامل مقداری چربی باشد و این باور اشتباه 
از آن جا شکل گرفته که هر گرم از چربی کالری بیشتری نسبت به پروتئین یا کربوهیدرات 
دارد، ولی بهتر است برای کاهش وزن، مقدار چربی دریافتی روزانه تحت کنترل باشد و 
چربی های سالم تر مثل روغن آووکادو، روغن گردو، روغن زیتون و غیره مصرف کرد و  توصیه 

می شود فقط حدود 10 درصد از کالری دریافتی روزانه به شکل چربی اشباع باشد.
 لاغری با گیاه خواری، ممنوع 

معتمد ادامه می دهد: برخی از افراد بر این باورند که گیاه خواری باعث کاهش وزن و 
سلامت بیشتر می شود که این باور درست نیست، غذاهای غیرگیاهی ترکیبات مفید )مثل 
پروتئین( زیادی دارند که حذف کامل آن ها بدون جایگزین توصیه نمی شود و بهتر است یک 

رژیم غذایی متعادل داشته باشید.
 نخوردن صبحانه شما را چاق می کند

وی اظهار می دارد: نخوردن صبحانه حس گرسنگی را در طول روز زیاد می کند و باید 
تمایل به غذاها بیشتر شود، اگر دوست داریم بدنی سالم و رژیم غذایی متعادل داشته باشیم 
یا برای کاهش وزن اقدام کنیم، باید بر اساس پیشنهادهای متخصصان تغذیه پیش برویم و 

با باورهای غلط سلامتی را به خطر نیندازیم.

متأسفانه، کمبود خواب با افزایش خطر چاقی، دیابت، فشارخون 
بالا، بیماری های قلبی، سکته مغزی و افسردگی مرتبط است؛ 
بنابراین کاملًا ضروری است که شما سعی کنید علت آن را پیدا 
کرده و به فکر درمانش باشید. یکی از دلایل بی خوابی کمبودهای 

تغذیه ای است که در اینجا به آن پرداخته ایم.
گاهی سیکل خواب بدن ما به دلیل تغذیه ی نادرستی که در طول 
روز داریم، به هم می ریزد. اغلب اوقات غذاهای فوری و ناسالمی 
می خوریم که مواد مغذی مورد نیاز بدنمان را تأمین نمی کنند. بدن 
ما فقط در صورتی می تواند عملکرد درستی داشته باشد که رژیم 
غذایی مان سالم و کافی باشد. در این مطلب در مورد ویتامین ها و 
املاحی صحبت می کنیم که می توانند کمکتان کنند خواب بهتری 

داشته باشید و سطح انرژی تان را بالاتر ببرید.
ویتامین های مؤثر در بی خوابی

D ویتامین
سلامت  در  آن  موثر  نقش  برای  را   D ویتامین  ما  از  بسیاری 
سیستم  عملکرد  از  حمایت  خوی،  و  خلق  تنظیم  استخوان ها، 
ایمنی، کمک به کنترل التهاب و غیره می شناسیم؛ اما جالب است 

بدانید که نقش آن در خواب و اختلالات آن نیز بسیار مهم است. 
بیشتر کارشناسان موافق اند که ویتامین D در واقع یک هورمون 
است که بدن آن را با کمک نور خورشید می سازد. مطالعات نشان 
داده اند که کمبود ویتامین D با افزایش ریسک اختلالات خواب 
مرتبط است؛ اختلالاتی چون بی خوابی، آپنه خواب و به هم ریختن 
ساعت بیولوژیکی بدن. شما می توانید ویتامین D مورد نیازتان را 
با نور خورشید و مصرف مکمل دریافت کنید. تخم مرغ، سالمون، 

ماهی تن و قارچ دارای ویتامین D هستند.
E ویتامین

مطالعه ای در سال 2012 نشان داد که ویتامین E باعث کاهش 
از دست دادن حافظه در موش های مبتلا به بی خوابی شد. به نظر 
می رسد ویتامین E با محافظت از عملکرد هیپوکامپ، ناحیه ای از 
مغز که برای تقویت حافظه بسیار مهم است، کار می کند. تحقیقات 
را مختل  فعالیت هیپوکامپ  که کمبود خواب  داده است  نشان 

می کند.
مطالعات دیگری نیز نشان دادند که ویتامین E به همراه ویتامین 
C و سایر آنتی اکسیدان ها می توانند تنفس شبانه و کیفیت خواب را 

در افراد مبتلا به آپنه انسدادی خواب بهبود بخشند.
از  جلوگیری  به  حتی   E ویتامین  می شود  گفته  این  بر  علاوه 

گرگرفتگی و تعریق شبانه نیز کمک می کند.
ضمناً ویتامین E یک آنتی اکسیدان قدرتمند است که از بافت های 
بدن در برابر آسیب رادیکال های آزاد محافظت کرده و در پروسه ی 

سالم پیری نقش دارد. ویتامین E سیستم ایمنی را تقویت می کند، 
در تشکیل سلول های قرمز خون نقش مهمی دارد و به بدن در 

استفاده از ویتامین K کمک می کند.
بادام، دانه آفتابگردان و روغن جوانه گندم از منابع خوب غذایی 

حاوی ویتامین E هستند. 
در چربی است  ویتامین های محلول  از  دیگر  یکی   E ویتامین
بنابراین برای ارزیابی آن با پزشکتان مشورت کنید؛ چرا که افزایش 
در  و  بدن  در  آن  انباشت  باعث  چربی  در  محلول  ویتامین های 

طولانی مدت موجب مسمومیت می شود.
B ویتامین های گروه

مجموع  در  و  ضروری اند  سلامت  برای   B گروه  ویتامین های 
ویتامین B کمپلکس نامیده می شوند. برخی از پژوهش ها نشان 
داده اند ویتامین های گروه B می توانند به تنظیم تریپتوفان در بدن 
کمک کرده و در نتیجه بدن، ملاتونین بیشتری ترشح خواهد کرد. 
ملاتونین هورمونی است که برای خواب آلود کردن شما در بدنتان 

ترشح می شود.
ویتامین B6 می تواند به افراد در افزایش توانایی خود در به یاد 

آوردن خواب هایشان کمک کند.
کمبود B۵ ممکن است باعث شود که شما شب ها به طور مکرر از 
 )B۹ و اسیدفولیک )ویتامین B12 خواب بیدار شوید، در حالی که

با بی خوابی مقابله می کنند.

در  سبزی ها  و  میوه ها  کامل،  غلات  شامل  کامل  غذایی  رژیم 
بیشتر موارد می توانند ویتامین های B مورد نیازتان را تأمین کنند. 
ویتامین های گروه B را به صورت مکمل هم می توانید مصرف کنید.

املاح مؤثر در بی خوابی های شبانه
کلسیم و منیزیم

این دو ماده ی معدنی اغلب همراه با هم دقیقاً قبل از خواب توصیه 
می شوند؛ زیرا هر دو در انقباض و انبساط عضلات نقش دارند. گفته 
اختلالات  منیزیم می توانند سبب  و  کلسیم  که کمبود  می شود 
خواب شوند و کلسیم با کمک تریپتوفان می تواند ملاتونین تولید 
کند. بی خوابی مزمن نیز یکی از علائم اولیه ی کمبود منیزیم است.
رژیم غذایی سرشار از سبزیجات، مغزها و دانه ها می تواند منیزیم 
و کلسیم مورد نیاز بدنتان را تأمین کند اما این دو ماده ی معدنی را به 

صورت مکمل هم می توانید مصرف کنید.
آهن

اولین علامت کمبود آهن، خستگی و اختلال در خواب است. 
کمبود آهن از ریسک فاکتورهای اصلی سندرم پای بی قرار است که 
سبب خواب آلودگی یا بی خوابی می شود. علاوه بر این پایین بودن 
سطح آهن می تواند منجر به احساس اضطراب شده و به خواب 
رفتن را دشوار کند. پزشک شما سطح آهن خونتان را چک می کند و 

اگر لازم بود مکمل تجویز می کند. 
بدن شما آهن را از منابع حیوانی، دو تا سه برابر بیشتر از منابع 

گیاهی جذب می کند و ویتامین C به بهتر شدن این جذب کمک 
می کند، بنابراین توصیه می شود مکمل آهن را همراه با آب سیب یا 

پرتقال مصرف کنید.
گوشت گوساله، مرغ، بوقلمون، بنشن و حبوبات، سیب زمینی 
پخته شده، سبزیجات برگ سبز مانند اسفناج و غلات صبحانه غنی 

شده با آهن از منابع غذایی خوب این ماده ی معدنی هستند.
دیگر مواد مغذی مؤثر در اختلالات خواب

تیانین
چای،  برگ  در  که  است  مفید  بسیار  آمینواسید  یک  تیانین 

مخصوصاً چای سبز و برخی از انواع قارچ ها موجود است.
مثلًا  می دهد،  افزایش  را  مغز  هورمون های  از  برخی  تیانین، 
دوپامین و سروتونین، در نتیجه به تنظیم خوابتان کمک می کند. 
ضمناً تیانین، میزان هورمون هایی را که خاصیت هیجان انگیزی 
دارند در مغز کاهش می دهد. کارشناسان عقیده دارند تیانین به 
احساس خواب آلودگی کمک کرده و زمانی را که برای به خواب رفتن 

نیاز دارید کاهش می دهد و ضمناً کیفیت خوابتان را بالا می برد.
ملاتونین

ملاتونین هورمونی است که به طور طبیعی توسط بدن تولید 
به  برای  اگر  می دهد.  خواب آلودگی  احساس  شما  به  و  می شود 
خواب رفتن مشکل دارید می توانید مکمل ملاتونین مصرف کنید. 
ملاتونین  مکمل  کوتاهی  دوره ی  می کنند  توصیه  کارشناسان 
مصرف کنید و سپس مصرف آن را متوقف نمایید و ببینید بدنتان 

چگونه واکنش نشان می دهد.
گذاشتن  کنار  لامپ،  کردن  خاموش  با  مثلًا  می توانید  البته 
صفحات اسکرین و آرام کردن ذهن و بدنتان، اثرگذاری ملاتونین را 

افزایش دهید.
تریپتوفان

مطالعات نشان داده اند تریپتوفان می تواند حالت خواب آلودگی 
ایجاد کرده و کمکتان کند راحت تر به خواب بروید.

شما می توانید مکمل تریپتوفان را تهیه کنید یا اینکه از طریق 
غذاهایی مانند مغزها و دانه ها، بوقلمون، شیر، اسفناج، تخم مرغ و 

سالمون آن را دریافت کنید.
در نهایت این که:

خواب کافی و باکیفیت برای سلامت عمومی تان لازم است اما 
عجیب و غیرمعمول نیست که در مراحلی از زندگی تان با اختلالاتی 
در خوابتان روبرو شوید که می تواند دلایل گوناگونی داشته باشد. 
در  ریشه  چه  و  باشد  استرس  از  ناشی  چه  شما  خواب  مشکل 
اختلالات هورمونی داشته باشد، می توانید از طریق ویتامین ها و 

مواد معدنی مؤثر در خواب، وضعیت آن را بهبود ببخشید.

ویتامین ها و املاحی که به خواب بهتر شما کمک می کنند

کمبود کدام ویتامین و املاح موجب بی خوابی می شود؟

 

کشف حالت جدیدی از ماده
 توسط دانشمند ایرانی

پژوهشگران آمریکایی به سرپرستی "جواد شبانی" دانشمند ایرانی موفق شدند حالت 
جدیدی از ماده را کشف کنند.  گروهی از فیزیکدانان "دانشگاه نیویورک" )NYU( به 
دانشگاه، حالت  این  فیزیک  استادیار   ،)Javad Shabani( "جواد شبانی"  سرپرستی 
جدیدی از ماده را کشف کرده اند که می تواند برای افزایش قابلیت های ذخیره انرژی در 
ابزار الکترونیک امیدوارکننده باشد و محاسبات کوانتومی را بهبود بخشد. شبانی گفت: 
ما در بررسی خود موفق شدیم شواهد تجربی در مورد حالت جدیدی از ماده کشف کنیم 
این حالت  دارد.  نام   )topological superconductivity( توپولوژیک"  "ابررسانایی  که 
توپولوژیک می تواند با روش های گوناگونی عمل کند که هم سرعت محاسبات کوانتومی 
را افزایش می دهند و هم ذخیره انرژی را تقویت می کنند. فیزیکدانان دانشگاه نیویورک، 
 )UB( "پژوهشگر "دانشگاه بوفالو ،)Igor Zutic( "در این کشف بزرگ با "ایگور زوتیک
و "الکس ماتوس ابیاگو" )Alex Matos-Abiague(، پژوهشگر "دانشگاه ایالتی وین" 
)WSU( همکار داشته اند. تمرکز این پژوهش، بر روش محاسبات کوانتومی است که با 
کمک آن می توان محاسبات را بسیار سریع تر از محاسبه معمولی انجام داد. روش محاسبه 
کوانتومی می تواند ظرفیت و سرعت پردازش داده را افزایش دهد. شبانی و گروهش 
در این پژوهش، تبدیل حالت معمولی کوانتومی را به حالت توپولوژیک تحلیل کردند 
و سد انرژی میان این حالت ها را اندازه گیری کردند. آنها کار خود را با بررسی مستقیم 
ویژگی های این تغییر حالت در پارامتری که حالت ابررسانایی توپولوژیک را کنترل می کند، 
کامل کردند. این محقق ایرانی در خصوص پژوهش انجام گرفته گفت: این کشف جدید 
در مورد ابررسانایی توپولوژیک در پلتفرم دوبعدی می تواند راه را برای ساخت کیوبیت های 
توپولوژیک مقیاس پذیر فراهم کند که نه تنها اطلاعات کوانتومی را ذخیره می کنند، بلکه 

می توانند حالت های کوانتومی را که بدون خطا عمل می کنند، ارائه دهند.

سگ رباتیکی که به دستورات صوتی
 واکنش نشان می دهد

محققان سگ رباتیکی ابداع کرده اند که به دستورات صوتی ساده واکنش نشان می  
دهد و در آینده می تواند زبان های مختلف را شناسایی کند. این ربات مجهز به هوش 

مصنوعی است.
محققان دانشگاه »فلوریدا آتلانتیک« رباتی با کمک پرینتر سه بعدی ساخته اند که 
Astro نام دارد. این سگ رباتیک با ظاهر عجیب خود مجهز به فناوری هوش مصنوعی 
است.  ربات مذکور در حال حاضر به دستورهای ساده مانند »بنشین«، »بلندشو«، یا 
»دراز بکش«  واکنش نشان دهد.وزن ربات ۴۵ کیلوگرم است.  اما  محققان معتقدند 
می توان با توجه به هزاران سناریو مختلف ترفندهای جدید را به این ربات آموزش داد. 
مبدعان ربات معتقدند Astra در آینده به تدریج زبان های مختلف، سیگنال های دست 
و سگ های دیگر  را می شناسد و حتی با پهپادها یکپارچه می شود. هرچندAstro تنها 
سگ رباتیک ساخته شده نیست اما به نظر می رسد نسبت به بقیه نمونه ها واقع گرایانه تر 
باشد. جالب آنکه این ربات از قبل برنامه ریزی نشده و مانند یک سگ خانگی واقعی و با 
کمک مغز شبیه سازی شده خود فعالیت ها را می آموزد. مغز شبیه سازی شده این سگ 
رباتیک نیز در حقیقت یک شبکه عصبی عمیق است که با توجه به هزاران تجربه مختلف 
آموزش دیده است. به این ترتیب ربات می تواند فعالیت های سودمندی را مانند انسان 
انجام دهد. این ربات با الهام از مغز انسان ساخته شده و با کمک ماشین یادگیری و هوش 
مصنوعی  فعال شده است. Astro مجهز به حسگرهای مختلفی است تا با محیط واقعی 
ارتباط برقرار کند. از جمله حسگرهای آن عبارتند از دوربین ها، میکروفون، حسگر گاز و 

تصویربرداری راداری. همچنین سگ رباتیک می تواند در زمین ناهموار نیز حرکت کند.
اطلاعات حسگرها به شبکه عصبی ربات یا مغز آن وارد می شود. مغز Asrto نیز با چند 
واحدپردازش گرافیکی Nvidia Jetson TX2 فعال می شود. به این ترتیب سگ رباتیک 

می تواند در هر ثانیه حدود ۴ هزار میلیارد پردازش انجام دهد.

پژوهشگران آمریکایی، نوعی شلوارک رباتیک ابداع کرده اند که به کاربران کمک 
می کند تا انرژی کمتری برای راه رفتن و دویدن صرف کنند.

به گزارش ایسنا و به نقل از نیوساینتیست، شاید لباس های ورزشی رباتیک بتوانند 

"دانشگاه  پژوهشگران  ببخشند.  بهبود  دویدن  و  رفتن  راه  در  را  ورزشکاران  کارایی 
نبراسکا اوماها" )UNO( در آمریکا، نوعی شلوارک ورزشی ابداع کرده اند که می تواند به 

ورزشکاران کمک کند تا انرژی خود را هنگام راه رفتن و دویدن حفظ کنند.
و  اوماها  نبراسکا  دانشگاه  پژوهشگر   ،)Philippe Malcolm( مالکوم"  "فیلیپ 
همکارانش، این شلوارک ورزشی را طوری طراحی کرده اند که می تواند میزان انرژی لازم 

برای راه رفتن را تا ۹ درصد و انرژی لازم برای دویدن را تا چهار درصد کاهش دهد.
این شلوارک، نخستین محصولی نیست که می تواند میزان انرژی مورد نیاز برای 
که  ارائه شده اند  و  ابداع  نیز محصولاتی  این  از  پیش  را کاهش دهد.  کردن  حرکت 
می توانند به کاهش انرژی مورد نیاز برای راه رفتن یا دویدن کمک کنند اما به گفته 
مالکوم، این شلوارک جدید، نخستین لباس ورزشی است که صرفه جویی در انرژی را هم 
در راه رفتن و هم در دویدن کاهش می دهد. وزن این شلوارک، پنج کیلوگرم است و از دو 
پوشش پارچه ای تشکیل شده که ران های کاربر را می پوشانند و به یک کمربند پارچه ای 
متصل می شوند. سیم هایی که از کمربند به پوشش پارچه ای متصل هستند، می توانند 
به کشش ران ها کمک کنند. شلوارک، به حسگری مجهز است که می تواند راه رفتن یا 
دویدن کاربر را تشخیص دهد، زیرا حسگر طوری طراحی شده که از عهده تشخیص 
تغییرات حالت پا برآید. در قسمت پشت شلوارک، یک موتور کوچک قرار دارد که پیش 
از رسیدن پای کاربر به زمین، کشیدن سیم را آغاز می کند تا به عملکرد طبیعی عضلات 

مفاصل ران کمک کند و میزان انرژی مورد استفاده برای تولید نیرو را کاهش دهد.
مالکوم و گروهش، این شلوارک را روی ۹ شرکت کننده آزمایش کردند. هر یک از 
شرکت کنندگان با استفاده از شلوارک توانستند طی پنج دقیقه، ۴۵0 متر را راه بروند 
و ۷۵0 متر را بدوند. مالکوم گفت: هنگامی که پای عقب، به جلو حرکت می کند، سیم 

سست می شود و در این هنگام، تقریبا هیچ محدودیتی برای حرکت وجود ندارد.
پژوهشگران قصد دارند در مرحله بعدی پژوهش، آزمایش هایی را در بلندمدت انجام 

دهند تا تاثیر این شلوارک را روی سرعت دویدن ورزشکاران بررسی کنند.

حفظ انرژی ورزشکاران با کمک شلوارک رباتیک

یک متخصص ارتوپد گفت:ارتباط میان عصب ها و عضلات شایع ترین راه برای به وجود آمدن پارزی است. ذبیح الله حسن زاده متخصص ارتوپد 
، درباره بیماری پارزی بیان کرد: در واقع پارزی موجب فلج یک اندام یا نیمی از بدن می شود و به دلیل اختلالاتی که در عصب فرد ایجاد شده بروز 
می کند، این بیماری  در تمام سنین اتفاق می افتد، اما در کهن سالی و پیری بیشتر بروز می کند. وی درباره علل ابتلا به پارزی بیان کرد: ارتباط میان 
عصب ها و عضلات شایع ترین علت برای به وجود آمدن پارزی است اما سکته مغزی، دیستروفی عضلانی و نخایی نیز از علل بروز پارزی محسوب 
می شوند، در زمان کودکی  نیز افتادگی، ضربه شدید به سر  ، نرسیدن اکسیژن می توانند از علل مهمی در ابتلا پارزی در کودکی باشد همچنین 

سکته های مغزی ناشی از ضربات شدیدی به مغز که باعث خونریزی شود، تومور های مغزی، مننژیت و آبسه موجب ایجاد پارزی می شود.
عوارض و درمان بیماری پارزی

حسن زاده گفت: آسیب هایی که به اندام های حرکتی فرد در این بیماری وارد می شود می تواند موجب بی حرکتی کامل یا نیمی از بدن شود، 
افرادی که دچار پارزی خفیف شده اند تنها کمی اندامشان لمس می شود، ولی اگر فردی مبتلا به همی پارزی شود حتما قسمت های حرکتی فرد 

از کار می افتد.

رئیس اداره سلامت شنوایی وزارت بهداشت گفت: دانشمندان هنوز به نتیجه قابل قبولی درباره تاثیر منفی امواج پارازیت بر 
گوش، دست پیدا نکرده اند.  سعید محمودیان، با اشاره به تاثیر امواج بر گوش اظهار کرد: گوش انسان از طریق امواجی که به 

پرده گوش منتقل می شود، می تواند صداهای مختلفی را حس کرده که در این مرحله شنوایی در افراد ایجاد می شود.
او ادامه داد: امروزه با توجه به زندگی شهرنشینی و صنعتی، در معرض امواج مختلفی قرار داریم؛ برخی از این امواج می تواند 

سلامتی گوش و حتی دیگر اعضای بدن را تحت تاثیر خود قرار دهد.
محمودیان با اشاره به ضرر امواج ناشی از پارازیت بر روی گوش انسان گفت: تا به امروز مقاله محکمی در زمینه تاثیر منفی امواج 
پارازیت بر گوش و به خطر افتادن سلامت این عضو در دنیا نگارش نشده است اما هیچ کارشناسانی هم ضرر امواج پاراتزیت بر 

گوش را رد نکرده است. به طور کلی هر چقدر از امواج دور باشیم؛ سلامتیمان کمتر در معرض خطر قرار می گیرد.
رئیس اداره سلامت شنوایی وزارت بهداشت گفت: تحقیقات بر روی تاثیر منفی امواج  پارازیت بر گوش و دیگر اعضای بدن 

ادامه دارد اما دانشمندان هنوز به نتیجه قطعی و قابل قبولی دست پیدا نکرده اند. 

شماره پرونده:64/9/98             شماره دادنامه98-4۱8   98/4/25 
مرجع رسیدگی:حوزه نهم شورای حل اختلاف شهرستان شهریار

خواهان:علیرضا قاضی کیانی فرزند کیان زاد
خوانده:اسماعیل شعبان زاده کلیشمی فرزند محمد  

خواسته: مطالبه خسارت به میزان شانزده میلیون و پانصد هزار ریال ناشی از تصادف 
رانندگی و افت قیمت به انضمام هزینه دادرسی و کارشناسی   

گردشکار:پس ازوصول پرونده وباتوجه به محتویات پرونده وجری تشریفات قانونی 
قاضی شورا بررسی راکافی دانسته وضمن اعلام ختم رسیدگی بشرح ذیل مبادرت به 

صدور رای می نماید.
رای قاضی شورا

درخصوص دعوی آقای علیرضا قاضی کیانی بطرفیت آقای اسماعیل شعبان زاده 
کلیشمی بخواسته مطالبه الباقی خسارت وارده به یک دستگاه خودروی سواری دنا به 
شماره انتظامی ۹۴۹ ج ۹3 ایران 68 به مبلغ شانزده میلیون و پانصد هزار ریال بانضمام 
خسارات وارده باتوجه به عرضحال تسلیمی ومستندات پرونده وملاحظه نظریه مشورتی 
اعضای شورای حل اختلاف واقدامات بعمل آمده ازسوی آن شورا نظربه احراز مالکیت 
خواهان و نظریه کارشناس تصادفات که حکایت از تقصیر خوانده سانحه تصادف دارد و 
با توجه به اینکه میزان خسارت وارده به خودروی موصوف را به مبلغ پانزده میلیون ریال 
برآورد گردید و توجها به اینکه خوانده با وصف ابلاغ وقت رسیدگی در جلسه شورا حاضر 
نگردیده و لایحه ای ارسال نداشته و اصولا مستندات خواهان از هرگونه ایراد و تعرض 
مصون مانده لهذا قاضی شورا دعوی مطروحه را محمول به صحت تلقی وبااختیارحاصله 
ازماده ۹ قانون شوراهای حل اختلاف مصوب ۹۴/8/10 مستندا به مواد331 و 333 
قانون مدنی و رعایت مواد   1۹8-۵1۹  قانون آیین دادرسی دادگاههای عمومی وانقلاب 
درامورمدنی حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ پانزده میلیون ریال بابت اصل 
خواسته ومبلغ یک میلیون و پانصد هزار ریال بابت کارشناسی و مبلغ دو میلیون ریال بابت  
هزینه دادرسی درحق خواهان صادرواعلام می دارد رای صادره غیابی وظرف بیست روز 
قابل واخواهی درهمین حوزه وسپس ظرف بیست روز قابل تجدیدنظرخواهی درمحاکم 

محترم دادگستری شهرستان شهریار می باشد.م.الف 6626
قاضی شورای حل اختلاف شهرستان شهریار-بیرامی

-------------------------------------------------
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره 13۹8603310۵۷000866 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 

ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی شرکت سنگرسازان 
نور بشماره شناسه ملی 101016663۷6 در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 

مساحت ۵6۷1۹/۷۵ مترمربع از قطعه اول از صورت مجلس تفکیکی 6863۹ مورخ 
80/11/11 پلاک ۹ فرعی از 13 اصلی واقع در ماهدشت خریداری از مالک رسمی 
آقای اسداله احمدی  محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد 

.م/۹8/88۴۹/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : 98/05/26 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 98/06/۱0 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک

-------------------------------------------------
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
قانون  دوم موضوع   / اول  رای شماره 13۹8603310۵۷000636 هیات  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی 
برزگر قازان چائی فرزند محمدنقی بشماره شناسنامه ۷10۹2 صادره از تبریز در 
ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۹1/۵۵ مترمربع پلاک 2000 
فرعی از ۹ اصلی واقع در ماهدشت خریداری از مالک رسمی آقای آقاوردی نوشین 
کمال  محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد .م/۹8/88۵6/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : 98/05/26 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 98/06/۱0 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک

زهرا عبداللهی*

عارضه ای که موجب فلج اندام ها می شود

همه آنچه درباره بیماری پارزی باید بدانید
رئیس اداره سلامت شنوایی وزارت بهداشت

پارازیت برای گوش خطرناک است؟ 



شنبه -بیست وششم مرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4863

دفن  به  اشاره  با  قم  استان  محیط زیست  حفاظت  کل  اداره  پایش  و  نظارت  معاون 
پسماندهای صنعتی در بستر رودخانه سلمان بیان کرد: به دلیل برخی ابهامات در قانون و 
عدم مشخص بودن وظایف دستگاه ها، برای رفع آلودگی از بستر این رودخانه نیاز به همکاری 

بین دستگاهی وجود دارد.
پسماند  مدیریت  کارگروه  جلسه  چهارمین  در  چهارشنبه  روز  زاده  احمدی  اسماعیل 
شهرستان قم اظهارداشت : برای جلوگیری از دفن پسماندهای ویژه در بستر این رودخانه، 
رایزنی های مطلوبی با شهرداری برای انتقال پسماندها به سایت 18 هکتاری انجام شده 

است.
وی تصریح کرد: مکان دفن پسماندهای ویژه و صنعتی ازنظر استانداردهای بهداشتی و 

سلامت، حساسیت های ویژه ای داشته و در کارگروه پسماند استان در دست بررسی است.
احمدی زاده گفت: برای مکان یابی سایت دفن پسماندهای صنعتی، کمیته زیربنایی 

استان وارد عمل شده است.
وی عنوان کرد: احداث سایت ویژه دفن پسماندهای صنعتی در جوار سایت دفن پسماند 
البرز شهرداری، پیشنهاد محیط زیست قم برای جلوگیری از تخلیه پسماندهای صنعتی در 

حریم رودخانه ها است.
احمدی زاده تصریح کرد: تاکنون 10 واحد صنعتی که پسماندهای ویژه خود را در حریم 

رودخانه سلمان دفن می کنند شناسایی و به مراجع قانونی معرفی شده اند.
وی اضافه کرد: برای شناسایی افراد متخلف در دفن پسماندهای صنعتی، محیط بانان 

استان نیز وارد عمل شده اند.
معضل دفن پسماندهای ویژه در قم جدی است

دادیار دادسرای قم نیز در این جلسه، ابراز کرد: مشکل اصلی پسماندهای صنعتی در 
قم این است که اصولا برنامه واحد و جامعی برای دفن این قبیل پسماندها در دستگاه های 

متولی مانند سازمان صمت و محیط زیست وجود نداد.
محمد کشاورزی اضافه کرد: محیط زیست باید برنامه مدونی برای دفن پسماندهای ویژه و 

صنعتی تدوین و شیوه نامه آن را به دستگاه های مسئول ابلاغ کند.
وی تصریح کرد: مشکل دفن پسماندهای صنعتی در قم بسیار جدی تر و وسیع تر از دفن 

آن ها در حریم رودخانه سلمان بوده و باید تدبیر اساسی برای آن صورت بگیرد.
وی اضافه کرد: صرفا برخوردهای قهری با افراد متخلف نیز راهکار نهایی جلوگیری از دفن 
پسماندهای صنعتی نبوده و لازم است تا شیوه نامه و مکان مشخصی برای امحای آن ها در 

استان تدوین و احداث شود.
کشاورزی خاطرنشان کرد: در رابطه با دفن پسماندهای ویژه و صنعتی، رویه دستگاه های 
متولی مطلوب و رضایت بخش نبوده و برنامه خاصی برای جلوگیری از این اقدام ها انجام 

نمی شود.
حریم رودخانه سلمان تا 2 هفته آینده پاک سازی می شود

همچنین معاون نظارت سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم در این جلسه، عنوان کرد: 
رودخانه سلمان در مرز حریم شهری قرارگرفته و برای جلوگیری از دفن پسماندهای ویژه در 

این رودخانه باید همکاری های بین دستگاهی بیشتر شود.
حسین شریفی اضافه کرد: برای پاک سازی و جلوگیری از دفن پسماندهای ویژه در بستر 
باید سازمان های ذی نفع مانند صنعت، معدن و تجارت اهتمام بیشتری  این رودخانه، 
داشته باشند. وی عنوان کرد: برای مدیریت منطقی دفن پسماندهای صنعتی در حریم 
رودخانه های استان، باید مکان مشخص و مجزایی برای تخلیه نخاله ها و پسماندهای صنعتی 

پیش بینی شود.
تمام  آینده،  دو هفته  تا  بین دستگاهی  در صورت همکاری های  کرد:  عنوان  شریفی 

پسماندهای صنعتی تخلیه شده در حریم رودخانه سلمان پاک سازی خواهد شد.

اجتماعی 44

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم:

تجهیز و افزایش ایمنی شهرک شکوهیه 
ضروری است

 مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم بابیان اینکه تجهیز و 
افزایش ایمنی شهرک شکوهیه ضروری است، گفت: استانداردهای ایمنی نیز در جانمایی 

کارخانه ها صورت نگرفته است.
عباس جعفری با بیان اینکه شهرک شکوهیه نیازمند ایجاد ایستگاه های آتش نشانی 
به روز و مجهز است، اظهار داشت: بر اساس قانون ایستگاه های شهرداری باید در محدوده 
شهری مستقر باشند و شهرداری ها نمی توانند خارج از شهر اقدام به ساخت ایستگاه کنند.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم ادامه داد: علاوه بر این بر 
اساس قوانین محدوده خدماتی که آتش نشانی ارائه می دهد در داخل شهر است و تنها در 
صورتیکه حادثه  ناگواری رخ دهد با مجوزی که از سوی ستاد بحران صادر می شود اجازه 
خروج ماشین های آتش نشانی داده می شود. جعفری بابیان اینکه ایمنی شهرک شکوهیه 
پایین است، افزود: هر اتفاقی که در این شهرک صنعتی رخ دهد مشکل ساز خواهد 
بود به عنوان  مثال در آتش سوزی اخیر 2۵ خودرو سنگین با نیرو از شهر خارج کردیم در 
حالیکه اگر در همان زمان اتفاقی در شهر رخ می داد چه کسی جوابگو بود. وی با بیان 
اینکه وظیفه ای آتش نشانی این است که در داخل شهر خدمات بدهد، بیان داشت: 
بارها اعلام شده که این شهرک از لحاظ ایستگاه آتش نشانی کمبود دارد و باید امکانات 
به روز و مجهزی در آن به کار گرفته شود. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری قم در مورد ایمنی شهرک شکوهیه، گفت: من نمی توانم نظر صریحی در این 
زمینه بدهم اما در مجموع بازدیدهایی که داشتیم باید تمامی خیابان های این شهرک به 
شیرهای هیدرات استاندارد تجهیز شود و علاوه بر این آب مناسب این شیرها نیز تأمین 
شود. جعفری ادامه داد: خود کارخانه ها نیز باید از افراد کار بلد و متخصص بهره ببرند 
و به صورت موقت و مشاوره ای از وجود این کارشناسان در افزایش ایمنی استفاده کنند. 
وی افزود: علاوه بر این بسیاری از کارخانه ها از لحاظ جانمایی و ایمنی مشکل  دارند و 
حتی بسیاری از آن ها از داشتن کپسول های خاص آتش نشانی محروم هستند. مدیرعامل 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم بیان داشت: از طرفی داخل بسیاری از 
کارخانه ها به گونه ای است که خودروهای آتش نشانی نمی توانند وارد آن ها شوند که خود 
این موضوع هم دردسرساز شده است. جعفری تأکید کرد: ایستگاه آتش نشانی موجود در 

شکوهیه توسط شهرک های صنعتی ایجادشده و تحت نظارت شهرداری نیست.

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم :
شورای شهر مسئول صدور مجوز خانه بازی نیست

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم گفت:شورای 
شهر مسئول صدور مجوز خانه بازی نیست. 

سید مجتبی سبحانی با اشاره به خانه های بازی در قم ، تاکید کرد: شورای شهر در 
خصوص خانه های بازی هیچ مجوزی نمی دهد و نمی تواند نظارتی هم داشته باشد.

عضوشورای شهر قم در ادامه با اشاره به اینکه شهربازی بوستان علوی با پیمانکار جدید 
فعالیت خود را آغاز خواهد کرد، گفت: ما در قم در خصوص شهربازی و وسایل تفریحی در 
مضیقه قرار داریم ؛ در قم چندین شهربازی فعال بود که به دلایل مختلف تعطیل و غیرفعال 
شدند.  سید مجتبی سبحانی با اشاره به مکان های تفریحی در قم برای شهروندان، 
اظهار داشت: در سطح شهر سعی شده برای تمام مناطق فضای سبز و بوستان هایی با 
فضای آرام در نظرگرفته شود. وی ادامه داد: سعی شده در این فضای سبز ها وسایل بازی 
برای کودکان، لوازم و وسایل ورزشی برای بزرگسالان تعبیه شود و همچنین از درختانی 
استفاده شود که علاوه بر سایه اندازی خوب، مفید هم باشند. رئیس کمیسیون خدمات 
شهری و امور زائرین شورای شهر قم با اشاره به بحث شهربازی در قم، بیان داشت: از هر 
پیمانکاری که بتواند شهربازی زیبا و استاندار و وسایل تفریحی در قم برای شهروندان ایجاد 
کند استقبال خواهیم کرد و در صورت نیاز به سرمایه گذار هم معرفی می کنیم. وی ابراز 
داشت: ما در قم در خصوص شهربازی و وسایل تفریحی در مضیقه قرار داریم ؛ در قم 
چندین شهربازی فعال بود که به دلایل مختلف تعطیل و غیرفعال شدند. سبحانی اضافه 
کرد: در حال حاضر هیچ شهربازی مناسبی برای خانواده ها در قم نداریم درحالی که در 

بعضی از شهر ها شاید ۵شهربازی مناسب و استانداری برای استفاده عموم وجود دارد.
*شهربازی بوستان علوی با پیمانکار جدید فعالیت خواهد کرد

وی با اشاره به شهربازی بوستان علوی، خاطرنشان داشت: در حال حاضر در خصوص 
شهربازی بوستان علوی ، پیمانکاری معرفی شده و در حال شروع همکاری با او در این 
شهربازی هستیم که امیدواریم شهربازی مناسب با تجهیزات جدیدی را برای مردم قم 
نصب و آماده کنند. این عضو شورای شهر قم افزود: هرکسی که آمادگی داشته باشد در 
قم در زمینه شهربازی سرمایه گذاری کند با او همکاری خواهیم کردو تنها شرط ما این 
است که این سرمایه گذاری برای کسب تجربه در قم نباشد که در این صورت سرمایه گذار 
در صورت عدم موفقیت فعالیت خود را نیمه کاره رها کرده و می رود. وی گفت: این فعالیت 
های نیمه کاره باعث می شود سرمایه گذار دیگری برای سرمایه گذاری در قم اقدام نکند. 
سبحانی با اشاره به خانه های بازی در قم ، تاکید کرد: شورای شهر در خصوص خانه 
های بازی هیچ مجوزی نمی دهد و نمی تواند نظارتی هم داشته باشد. وی افزود: در این 

خصوص فرمانداری وارد شده است و پیگیری برخی موارد می باشد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد
احداث فضای سبز 3۹ هکتاری پارک جنگلی رضوان

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث فضای سبز 3۹ هکتاری 
پارک جنگلی رضوان خبر داد. پیام جوادیان با اشاره به احداث فضای سبز بلوار زائر بعد 
از پل انقلاب به مساحت 12 هزار و ۵00 مترمربع، افزود: هفت میلیارد ریال برای این 
پروژه هزینه شده که لاین آن تکمیل شده است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم با اشاره به احداث فاز دو بوستان ۹ دی به مساحت 13 هزار و 800 مترمربع، 
خاطرنشان کرد: حدود ۵ میلیارد و ۵00 میلیون ریال برای این پروژه هزینه شده که فضای 
سبز آن تکمیل شده و کار آن امسال تکمیل شده و بوستان هفت هکتاری در دل منطقه 
دو به صورت تفرجگاهی در خدمت مردم این منطقه قرار خواهد گرفت. جوادیان احداث 
فضای سبز پارک جنگلی رضوان را از دیگر اقدامات صورت گرفته دانست و افزود: این 
فضای سبز جزو اراضی حصارسرخ است که مساحت آن 3۹0 هزار مترمربع است و ۹.۵ 
میلیارد تومان برای آن هزینه شده است. وی گفت: این اراضی فضاهایی است که در آینده 

می تواند تبدیل به پارک شده و جزو ارزش افزوده شهر قرار گیرد.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای ا شهر قم :

برای  حفاظت از ابنیه، دستگاه های مسئول 
اقدامی را انجام نمی دهند

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت: عوامل شهرداری 
در اطفاء حریق بازار کهنه آسیب دیدند و آن را مهار کردند اما باید استاندار قم به این موضوع 
ورود پیدا کند و همه را پای میز بیاورد و جوابگو باشند. محمود مسگری رئیس کمیسیون 
شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم با اشاره به ورود شورای اسلامی شهر قم 
به موضوع بازار کهنه در سال های گذشته، گفت: اگر در گذشته، ما در بحث ساماندهی 
میدان کهنه ورود نکرده بودیم، ابعاد این حادثه بیش از این ها بود، در حال حاضر هم باز 
عوامل شهرداری در اطفاء حریق این حادثه آسیب دیدند و آن را مهار کردند اما باید استاندار 
قم به این موضوع ورود پیدا کند و همه را پای میز بیاورد و جوابگو باشند. رئیس کمیسیون 
شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم تأکید کرد: اگر هر اقدامی قرار باشد در این 
مکان انجام شود، فریادِ وا میراثا بلند می شود ولی در حفاظت از ابنیه، دستگاه های مسئول 
و استان،  اقدامی را انجام نمی دهند، باید این ماجرا جمع شود و میراث فرهنگی احساس 
مسئولیت کند. مسگری تصریح کرد: ما هم در پی ایجاد راسته فرهنگی شامل بازار و میدان 
کهنه و مسجد جامع بودیم که میراث فرهنگی باید به عنوان متولی اصلی ورود پیدا کند و 

مدیریت شهری آمادگی دارد تا هر کاری لازم است انجام دهد.می شود.

محسن محرری  مطرح کرد

ایجاد ورودی دوم پارکینگ زائر
 از سمت پل علیخانی

عضو شورای شهر قم با اشاره به ایجاد ورودی دوم پارکینگ زائر از سمت پل علیخانی 
برای ورود ماشین های بزرگ آتش نشانی، گفت: قبل از وقوع آتش سوزی در بازار کهنه قم 

تذکرات کتبی به کسبه و مالکین در خصوص ناایمن بودن داده شده بود.
محسن محرری اظهارداشت :طرح دسترسی دوم به پارکینگ زائر تصویب شده است؛ 
برای پارکینگ زائر رمپ ورودی دومی از سوی پل علیخانی ایجاد خواهد شد. وی افزود: 
بودجه این طرح در شورا تصویب شده است اما به دلیل مسائل ترافیکی اجرای این طرح 
به تاخیر افتاده است و امیدواریم در نیمه دوم سال جاری این ورودی ایجاد شود که از این 
ورودی خودروهای بزرگ آتش نشانی هم می توانند تردد کنند. عضو شورای اسلامی شهر 
قم اضافه کرد: بعضی از موارد خارج از اختیار کسبه است مانند مجموعه هایی که در بازار 
قرار دارد و یا برخی پاساژ ها که فردی آنجا را ساخته و واگذار کرده است و از طرفی هم 
موقعیت مجموعه های این چنینی در جایی است که دسترسی به سختی انجام می شود 
که باید تصمیمات لازم انجام شود. محرری با اشاره به دسترسی آتش نشانان به بافت های 
فرسوده، گفت: آتش نشانان در برخی محل ها اقدام به نصب شیرهایی مخصوص کرده 
اند تا در هنگام وقوع اتفاق از آنها استفاده شود. وی در ادامه گفت: از اقدامات خوب در 
این زمینه توسعه و افزایش ایستگاه های آتش نشانی در قم می باشد که در چند سال اخیر 
استان در این زمینه پیشتاز بوده است البته در خصوص تجهیزات آتش نشانی هم اقدامات 
خوبی صورت گرفته است به عنوان مثال در هفته گذشته خرید یک دستگاه خودرو نجات 
به قیمت ۵میلیارد تومان را به مناقصه گذاشتیم و یا در سال های قبل یک دستگاه نردبان 

مرتفع که در قم نداشتیم خریداری شد.

پیشوای  دهمین  ولادت  سالروز  ذیحجه  پانزدهم   
با  که  همامی  امام  است.  هادی)ع(  امام  شیعیان 
درخشش کلام نورانی خویش، روشنگر تاریکی جهل 
زمان شد و با به یادگار نهادن اثرهای گرانبهای زیارت 
جامعه و قدیریه، حقیقت ها و ارزش های دینی را در 
برابر دیدگان اهل یقین آشکار ساخت و معارف بلند 
امام شناسی را به گونه ای عمیق در میان شیعیان 

نهادینه کرد. 
النقی)ع( دهمین پیشوای شیعیان در  امام علی 
در  ای  منطقه  صریا،  در  هجری  ذیحجه 212   1۵
نزدیکی مدینه دیده به جهان گشود. نام ایشان علی، 
کنیه اش ابوالحسن بود و لقب هایی چون نجیب، 
مرتضی، هادی، نقی، عالم، فقیه، امین، مؤتمن و 

طیب داشت. 
صیانت و پاسداری از آموزه های اصیل اسلامی در 
هنگامه جور و ستم عباسیان، رسالتی بسیار سخت 
و طاقت فرسا را برای دهمین پیشوای شیعیان)ع( و 
یارانش ترسیم کرد. دورانی که حاکمیت تزویر، زمینه 
های افول ارزش های اسلامی را فراهم آورده بود و 
با ایجاد فشار و محدودیت بر خاندان امامت و پیروان 
آنان، اجازه روشنگری را به امام هادی)ع( نمی داد 
اما ایشان با وجود شرایط خفقان و استبداد حکومت 
و  با درایت  و  الهی خویش عمل  به رسالت  عباسی 
بینش توحیدی خویش، والاترین معارف توحیدی و 
اعتقادی را برای مسلمانان تبیین کرد و راه سعادت 

حقیقی را به آنها نشان داد. 
ایجاد،  سبب  امام)ع(  افشاگری  از  ترس 
محدودیت هایی از طرف حاکمان عباسی برای ایشان 
شد، به گونه ای که پیوسته وی را در مرکزهای نظامی 
زیر نظر و کنترل شدید داشتند و کمتر امکان ارتباط 

علنی و آزاد را با یاران و اصحاب به ایشان می دادند. 
روشنگری های امام هادی)ع( سبب شد تا در سال 
2۵۴ هجری با زهر کین معتمد عباسی در سامرا به 
شهادت برسد و پیکر مطهر این امام همام)ع( را در 

سامرا به خاك سپردند. 
به مناسبت سالروز میلاد امام هادی)ع( با حجت 
الاسلام »سعید بهمنی« عضو شورای توسعه فرهنگ 
قرآنی کشور و عضو هیات علمی پژوهشگاه علوم و 

فرهنگ اسلامی به گفت وگو پرداخته ایم.
های  ویژگی  توصیف  در  بهمنی  الاسلام  حجت 
شخصیتی امام علی النقی)ع(، گفت: امامان همه نور 
واحد هستند و ویژگی های شخصیتی یکسانی دارند 
اما موقعیت تاریخی و حادثه هایی که در دوره هرکدام 
اتفاق می افتد، برخی خصلت ها را در آنها نمایان تر 
و آشکارتر می سازد. امام هادی)ع( پس از شهادت 
پدر گرامی خویش امام جواد)ع( در دوران کودکی به 
امامت رسید و در این ویژگی با پدر بزرگوار خود یکسان 
است. دوره امامت دهمین پیشوای شیعیان 3۴ سال 
طول کشید اما در این مدت زیر کنترل شدید حکومت 
چندانی  ثبات  عباسیان  حکومت  بود.  عباسیان 
نداشت و از این جهت خلیفه های عباسی خیلی 
نگران جنبش ها و اعتراض های گروه های مختلف 
بودند و نسبت به شیعیان و امام)ع( حساسیت ویژه 
ای داشتند. علاقه و گرایش مردم نسبت به امام علی 
النقی)ع( یکی دیگر از علت هایی به شمار می رفت 
که دشمنی عباسیان را برانگیخته بود و همین امر 
سبب شد تا حاکم عباسی وی را به سامرا احضار کند 
و حضور دهمین پیشوای شیعیان در سامرا با شرایطی 
بسیار دشوار و حدود 20 سال و ۹ ماه به طول انجامید. 
عضو شورای توسعه فرهنگ قرآنی کشور وجه ممتاز 
امام علی النقی)ع( را شکل گیری منسجم تر سازمان 
وکالت ارزیابی و بیان کرد: به دلیل نظارت و کنترل 
شدید نیروهای نظامی حاکم وقت بر امام)ع( ارتباط 
نمایندگان  و  به وسیله وکیلان  بدنه شیعه  با  ایشان 
وکالت  سازمان  ترتیب،  بدین  و  گرفت  می  صورت 
نهادینه شد و گسترش یافت. انسجام سازمان وکالت 
امام  دوره  در  و  بود  شده  آغاز  رضا)ع(  امام  زمان  از 

به کمال خود  امام حسن عسکری)ع(  و  هادی)ع( 
رسید و این امر به منظور آماده سازی شیعیان برای 

دوره غیبت امام زمان)عج( بود. 
فرهنگ  و  علوم  پژوهشگاه  علمی  هیات  عضو 
اسلامی  درگفت وگو با ایرنا در پاسخ به این پرسش 
که امام هادی)ع( با وجود حصر، چگونه به روشنگری 
دهمین  شد:  یادآور  پرداخت،  می  مردم  هدایت  و 
پیشوای شیعیان به وسیله نمایندگان به صورت موردی 
به ابهام ها و پرسش های مسلمانان پاسخ می گفت 
اما مساله ای که سازمان وکالت را تکمیل می کرد 2 
اثر ارزشمندی به شمار می رفت که ایشان از خود به 
یادگار نهاد که در میان دیگر آثار و سخنان ایشان ممتاز 
و متفاوت بود و به نوعی مرامنامه شیعه محسوب می 
شد، یکی »زیارت جامعه« و دیگری »زیارت قدیریه« 
است. ترویج این 2 اثر در میان پیروان آن بزرگوار به 
نوعی غیبت و دسترسی نداشتن به امام)ع( را جبران 
و عمیق،  منظم  ای  گونه  به  آنها  که  کرد چون  می 
معارف بلند امام شناسی را در برمی گرفت و هم نسبت 
و وظیفه شیعه را به امام)ع( تبیین می کرد. کتاب 
های  شاخصه  از  مولفه  حدود 28  جامعه«  »زیارت 
شیعه را مشخص می کند و به طور عمیق و مفصل به 

وجود امامان و ویژگی های آنها می پردازد. 
را  قدیریه«  »زیارت  و  جامعه«  »زیارت  وی 
ارزشمندترین یادگار امام)ع( دانست و اظهار داشت: 
امام هادی)ع( در شرایط حصر، ذهنیت شیعه را با این 
2 اثر مدیریت کرد تا پیروانش در زمان غیبت ایشان از 
انسجام نظری برخوردار باشند. اینك نیز با گذشت 
سده ها از زمان زندگی امام)ع( اگر رهروان آن حضرت 
به  تنها  و  باشند  نداشته  دسترسی  منبعی  هیچ  به 
همین 2 کتاب مراجغه کنند برای تمام معارف نظری 
و راهبردی آنها، کفایت می کند. زیارت جامعه امام 
علی النقی)ع( منشور بلند امام شناسی با محتوای 
بسیار غنی است و در آن به توصیف تمام معصومان 
حجیت  عصمت  لحاظ  به  آنها  همه  که  پردازد  می 
دارند و پیشوا هستند و زیارت قدیریه به طور خاص به 
شخصیت و موقعیت امیرمومنان)ع( می پردازد و امام 
علی)ع( را سرسلسله اوصیا و امامان معرفی می کند. 

حجت الاسلام بهمنی در ارتباط با طول عمر پایین 
چند امام پیش از حضرت مهدی)عج(، توضیح داد: 
امام جواد)ع( 2۵ سال، امام هادی)ع( ۴2 سال و امام 
حسن عسگری)ع( 28 سال عمر کردند و این نشان 
می دهد که در آن شرایط بسیار سخت، آستانه تحمل 
حاکمان بنی عباس به شدت کاهش یافته بود. در 

دوره امام علی النقی)ع( 6 حاکم عباسی تغییر کرد و 
حکومت متزلزل بود و با وجود ایجاد یك پوسته نظامی 
رقابت  از درون  اما قطب های قدرت  بسیار سخت 
شدیدی با هم داشتند و این تزلزل حکومت موقعیتی 
را فراهم می آورد تا پیام های امام راحت تر به پیروان 

آنان منتقل شود. 
بیان  با  قرآنی کشور  توسعه فرهنگ  عضو شورای 
این که امام هادی)ع( بر مرجعیت قرآن تاکید فراوانی 
معرفت  تصحیح  منظور  امام)ع(به  گفت:  داشت، 
دینی مسلمانان، آنها را به قرآن سفارش می کرد و 
به پیروان خود توصیه می کند تا هر چیزی را با قرآن 
بسنجند و در صورت دسترسی نداشتن به امامان به 
عنوان حجت ناطق خداوند، حجت صامت که قرآن 
است در میان مسلمانان می تواند معرفت دینی آنها را 
ارتقا دهد. شمار راویانی که از امام)ع( روایت کرده اند 
بیش از 18۵ تن هستند که این امر نمایانگر تلاش بی 
وقفه امام هادی)ع( در روشنگری و هدایت مردم بوده 
است. امام همامی که در محاصره ۹0 هزار نظامی 
قرار داشت در این شرایط به بهترین شکل توانست با 
اصحاب و یاران خویش ارتباط برقرار کند و به هدایت 

جامعه مسلمانان بپردازد. 
فرهنگ  و  علوم  پژوهشگاه  علمی  هیات  عضو 
اسلامی درباره علت و چرایی به شهادت رساندن امام 
هادی)ع(، بیان داشت: امام علی النقی)ع( با وجود 
آن که در حصر قرار داشت اما از محبوبیت اجتماعی 
بالایی برخوردار بود. هرچند امام هادی)ع( با توجه به 
اوضاع سیاسی و اجتماعی جامعه انجام دادن نوعی 
حکومت  اما  دانست  نمی  صلاح  به  را  فراگیر  قیام 
عباسیان از وی می ترسید و به دلیل منزلت خاص 
امام)ع( در جامعه و ارتباط ایشان با مردم او را به چشم 
رهبری اجتماعی و با نفوذ می نگریست و حاکمان به 
شدت از این موضوع ترس داشتند که اطرافیان آنها به 
دهمین پیشوای شیعیان گرایش یابند و به او بپیوندند. 
افرادی که با امام علی النقی)ع( تعامل داشتند، حتی 
ایشان،  کرامت  و  شخصیت  دلیل  به  وی  دشمنان 
نمی توانستند در برابر او کرنش نکنند و در محافل و 
جلسه هایی که امام هادی)ع( حاضر می شد، جذبه 
و شخصیت آن والامقام، جمع را تحت تاثیر قرار می 
داد و نمودهای علمی و رفتارهای حکیمانه این امام 
همام، بیانگر آن بود که ایشان با حاکم و وابستگان به 
حکومت به طور کامل متفاوت است و این عوامل بیش 
از عوامل اجتماعی سبب شد تا این وجود مقدس را به 

شهادت برسانند. 

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان اعلام کرد  

برخورداری تمام نقاط استان اصفهان از نعمت 
گاز تا پایان سال 

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با بیان اینکه در حال حاضر 10۷ شهر استان 
نعمت  از  استان  در  شهری  هیچ  امسال  پایان  تا  شده اند،گفت:  سبز"  "شهر  اصفهان 
خبرنگاران  با  مطبوعاتی  نشست  در  علوی  مصطفی  سید  بود.   نخواهد  بی بهره  گاز 
استان،گفت: در حال حاضر از 110 شهر استان 10۷ شهر از نعمت گاز بهره مند شده 
وشبکه های گازرسانی در همه جای استان اصفهان گسترده و تمام روستاهای دارای 20 
خانوار از نعمت گاز بهره مند شده اند.  وی با بیان اینکه این شرکت موفق به توزیع گاز به 
صورت مستمر در تمام ایام سال است بوده است، تصریح کرد: دو ویژگی استمرار گازرسانی 
و تحویل گاز ایمن همواره از اهداف اصلی و مورد توجه شرکت گاز استان اصفهان بوده 
است.  مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با اشاره به اینکه سالانه این شرکت برای 
نگهداری شبکه و انشعابات گاز هزینه های زیادی پرداخت می کند، و به طور میانگین 
برای هر واحد مسکونی بین 60 تا ۷0 هزار تومان هزینه می شود، گفت: دستکاری کنتور، 
علمک و رگلاتورهای نصب شده در کوچه ها و معابر تحت هر شرایطی ممنوع است. علمک 
های گاز ۴0 ساله بازسازی می شوند مدیر عامل شرکت گاز استان اصفهان، خاطرنشان 
کرد: امسال و در برنامه ای پنج ساله به رغم هزینه های سنگین، بازسازی علمک های ۴0 
ساله در دستور کار قرار گرفته است و اعتبار مورد نیاز آن در قالب بودجه های تعمیراتی و 
نگهداری تامین می شود.  مهندس علوی، تاکید کرد: برای بازسازی علمک های گاز هیچ 
هزینه ای از شهروندان دریافت نخواهد شد، ضمن اینکه شهروندان محترم باید از علمک 
ها مراقبت لازم را انجام دهند. علوی با اشاره به میزان هدررفت گاز گفت: میزان پرت گاز 
در استان دو درصد و این رقم از میزان استاندارد جهانی دور نیست، اما این شرکت برنامه 
دارد در قالب طرح اقتصاد مقاومتی این رقم را کاهش دهد. مدیرعامل شرکت گاز استان 

اصفهان، با اعلام اینکه گاز ایمن چند ویژگی از جمله داشتن بو و فشار مناسب دارد.

با حضور 59۱ آزاده ؛
مراسم سالروز ورود آزادگان در قم برگزار می شود

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم گفت: مراسم بزرگداشت سالروز ورود 
آزادگان به میهن اسلامی با حضور ۵۹1 آزاده در مجتمع امام خمینی )ره( قم برگزار می 
شود.  سردار سید جواد هاشمی روز چهارشنبه در نشست خبری با رسانه های استان ضمن 
گرامی داشت سالروز شهادت شهید صارمی و گرامی داشت روز خبرنگار و بزرگداشت دهه 
ولایت افزود: سالروز ورود آزادگان نمایش اتحاد و یکپارچگی، غیرت دینی و عزم استوار و 
استقامت و ایثار ملت شریف ایران در برابر دشمنان است. وی اضافه کرد: آزادگان سفیران 
انقلاب اسلامی در اسارت بودند که فریاد آزادگی را سردادند و زیر سخت ترین شکنجه ها 
ایستادگی کردند و از ارزشهای انقلاب اسلامی دفاع نمودند. سردار هاشمی ادامه داد: 
امروز این عزت و سربلندی و امنیت را مدیون مردان رزم آور، شجاع، با ایمان و ایثارگر در 
اوج قله ایثار هستیم که از جان و اعضا و جوارح خویش گذشتند و هشت سال در جنگی نا 
برابر مقاومت نمودند. وی اضافه کرد: ملت آزاده ایران به رهبری امام خمینی )ره( با انقلاب 
اسلامی به طومار 2۵00ساله طاغوت پایان داد و در طول هشت سال دفاع مقدس مردانه 
پای ارزشهایش ایستاد و طی سالهای پس از جنگ تحمیلی در جنگ نرم در برابر تهدیدات، 
تحریم ها و ترورها همچنان ایستاده و مدافع ارزشهای انقلاب است . سردار هاشمی افزود: 
امروز مفتخریم خدمت گزار 2۵00نفر از آزادگان و خانواده معظم ایشان باشیم، از ۵۹1 
آزاده استان قم 102 آزاده بالای پنج سال اسارت دارند و تاکنون 12 شهید از آزادگان تقدیم 
انقلاب اسلامی شده است. وی به مراسم روز آزادگان اشاره کرد و خاطر نشان کرد: همزمان 
با سالروز ورود آزادگان 26 مرداد ساعت 18:30 مراسم بزرگداشتی با حضور آزادگان و 
خانواده معظم ایشان در مجتمع امام خمینی )ره( برگزار می شود و در این مراسم ضمن 
خاطره گویی و مراسم مداحی سخنرانی توسط نماینده ولی فقیه، امام جمعه قم و تولیت 
آستانه مقدسه حضرت معصومه )س( آیت الله سعیدی برگزار می شود. سردار هاشمی 
ادامه داد: دیدار آزادگان با مراجع عظام، دیدار با جمعی از آزادگان در قالب طرح سپاس، 
گلباران مزار شهدای آزاده و تجلیل از تعدادی از آزادگان در مراسم سالروز ورود آزادگان از 
دیگر برنامه ها می باشد. وی بیان داشت: لازم به ذکر است هم اکنون 33 نفر از آزادگان و 
خانواده معظم ایشان از نخبگان شاهد و ایثارگر می باشند. وی به فعالیت تشکل آزادگان 
اشاره کرد و افزود: این تشکل از تشکلهای فعال استان است که هر ماه با حضور 300 نفر 
جلساتی را برگزار و  ضمن تعامل با یکدیگر و بیان خاطره گویی به فعالیت های فرهنگی و 

اجتماعی مشغول هستند.

رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت  استان قم خبر داد :

صدور 277 فقره جواز تاسیس در 4 ماهه 
نخست سال جاری 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از صدور 2۷۷ فقره جواز تأسیس با 
سرمایه گذاری 12 هزار و 862 میلیارد ریال خبر داد و گفت : با صدور این مجوزها برای 
کالاهای  صادرات  میزان  محمودسیجانی  است.  شده  پیش بینی   اشتغال  نفر   ۵026
غیرنفتی از گمرکات استان در چهارماهه نخست سال جاری را بیش از ۵0 تن و با ارزش 
۵0 میلیون دلاری دانست.  رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خاطرنشان 
کرد: 22 فقره جواز تأسیس توسعه ای با 16۹6 میلیارد ریال سرمایه گذاری و با پیش بینی 
اشتغال زایی ۹۷1 نفری نیز تا پایان تیرماه صادر شده است. وی میزان صادرات از استان 
قم تا پایان تیرماه را مورد توجه قرار داد و افزود: میزان صادرات کالاهای غیرنفتی از گمرکات 
استان در این مدت بیش از ۵0 تن و با ارزش ۵0 میلیون دلاری که شامل محصولات 
پلاستیکی، محصولات فلزی، صنایع شیمیایی، اسنک، سوخت ها، روغن های معدنی، 
ماشین آلات، مفتول مسی، الیاف سنتتیک یا مصنوعی، کفش و غیره بوده است. به گفته 
سیجانی عمده کشورهای صادراتی محصولات استان قم شامل عراق، هند، افغانستان، 
پاکستان، ترکیه، ارمنستان، آذربایجان، ازبکستان و چین بوده است. وی با تأکید بر اینکه 
میزان صادرات استان بر اساس میزان مبدأ تولید، 8۵ هزار تن و به ارزش 8۵ میلیون دلار 
بوده است، یادآور شد: میزان واردات استان تا پایان تیرماه سال جاری به ارزش 133 

میلیون دلار و با وزن 26 هزار تن بوده است.

رییس اتاق بازرگانی اصفهان  مطرح کرد

جریان سازی مناسب رسانه ای
 بازوی توانمند مطالبه گری

رییس اتاق بازرگانی اصفهان رسانه ها را یکی از بازوهای مهم حمایتی فعالان اقتصادی و 
اقتصاد کشور در شرایط جنگ اقتصادی دانست و تصریح کرد: بدون تردید اطلاع رسانی 
مناسب و اثربخش به همراه جریان سازی مناسب رسانه ای می تواند یکی از بازوهای مهم 
مطالبه گری فعالان اقتصادی و شهروندان استان برای کمک به رفع چالش های ملی 
واستانی باشد.  مسعود گلشیرازی در اولین نشست خبری دوره نهم هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی اصفهان شاخص مداری و مساله محوری را یکی از مهم ترین مشخصه های 
هیات نمایندگان دوره نهم اتاق بازرگانی اصفهان عنوان و اظهار داشت: در این دوره تلاش 
خواهیم کرد در چارچوب رسالت های اتاق بازرگانی به عنوان پارلمان بخش خصوصی، 
مسایل واقعی بخشهای تولیدی، صنعتی، بازرگانی و کشاورزی و... که سبب پایین بودن 
رتبه استان در زمینه فضای کسب و کار و همچنین بالا بودن نرخ بیکاری استان شده است 
را بصورت عملی و با تعامل سازمانها و بخشهای مختلف دولتی و حاکمیتی ذیربط حل 
کنیم.  وی افزود: علاوه بر تلاش برای به ثمر رسیدن پروژه های اصلی و کلان استان، تلاش 
خواهیم کرد تا با عملیاتی شدن این پروژه ها، استان پهناور اصفهان و تک تک شهروندان از 
منابع آن منتفع گردند تا این امر گام مهمی در راستای تحقق رونق تولید و حرکت در مسیر 
توسعه پایدار استان باشد.  گلشیرازی، پروژه برند شهری و توسعه گردشگری استان، توسعه 
صادرات با احداث مرکز رشد صادرات، ایجاد مراکز رشد تجارت الکترونیک و استارتاپ ها 
و..را از پروژه های کلان این اتاق برشمرد.  وی تصریح کرد: بدون شک اتاق بازرگانی واعضاء 
آن جزیی از اکوسیستم اقتصادی موجود در استان بوده و به همین دلیل به منظور بهبود 
این اکوسیستم که نتیجه آن بهبود فضای کسب و کار استان خواهد بود، اقدامات اثربخش 

و مساله محوررا در دستور کار قرار دادیم.

به مناسبت اعیاد قربان و غدیر 

وسایل نقلیه توقیفی در قم ترخیص می شود
فرمانده انتظامی استان قم گفت: طرح ترخیص وسایل نقلیه که در پارکینگ های استان 
توقیف می باشد به مناسبت اعیاد قربان و غدیر اجرا می شود.  سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار 
داشت: طرح ویژه ترخیص وسایل نقلیه توقیفی بالای یک سال با شرایط خاص به مناسبت 
اعیاد قربان و غدیر، از 23 مردادماه آغازشده و به مدت یک هفته ادامه خواهد داشت. وی 
افزود: مالکانی که وسایل نقلیه آن ها در پارکینگ های مجاز راهنمایی و رانندگی توقیف شده 
می توانند نسبت به ترخیص آن اقدام کنند . آقاخانی تاکید کرد: این طرح شامل آن دسته از 
وسایل نقلیه که منع قضایی و یا دارای شاکی خصوصی هستند نخواهد شد. وی گفت: بر 
این اساس مالکان وسایل نقلیه با همراه داشتن مدارک لازم می توانند به ستاد ترخیص پلیس 

راهور استان واقع در ابتدای جاده سراجه جنب تعویض پلاک مراجعه کنند.

به مناسبت سالروز میلاد دهمین پیشوای شیعیان)ع(؛
تحكیم مبانی دینی با اندیشه های روشنگرانه امام هادی)ع(

معاون نظارت و پایش اداره کل حفاظت محیط  زیست استان قم :

مکان مشخصی برای دفن پسماندهای ویژه احداث شود

ظرفیت های  بخش  این  گفت:   قم  مرکزی  بخشدار   
طبیعی زیادی برای تبدیل شدن به قطب کویر نوردی در 
سطح استان و حتی در میان استان های هم جوار را دارد. 
سید داوود حاجی حسینی بیان کرد: کویر نوردی بستر 
و بخش  قم است  در  توسعه گردشگری  برای  مناسبی 
مرکزی با دارا بودن مناطق زیبای حاشیه کویر بهترین 
مکان برای اجرای تورهای کویر نوردی در سطح استان 

است.
وی افزود: برخی از روستاهای بخش مرکزی در حاشیه 
کویر قرارگرفته اند و گردشگران می توانند ساعات خوشی 
را با مردم بومی منطقه سپری و شرایط زندگی آنان را از 

نزدیک تجربه کنند.
وی با اشاره به اجرای طرح های بوم گردی در مناطق 
این  در  داد:   ادامه  قم،   مرکزی  بخش  کویر  حاشیه 
روستاها،  برخی خانواده ها مکان زندگی خود را در اختیار 
گردشگران قرار می دهند و با غذای محلی از آنان پذیرایی 

می کنند.
حاجی حسینی گفت:  مشاهده مراسم های مردم بومی 
منطقه و پوشیدن لباس های محلی در کنار تجربه کویر 
فرصت  و  است  لذت بخش  گردشگری  هر  برای  نوردی 
خوبی برای معرفی پیشینه تاریخی بخش مرکزی قم به 

علاقه مندان را ایجاد می کند.

وی بیان کرد: با توسعه گردشگری طبیعی در بخش 
پیست های  ایجاد  برای  خوبی  فرصت  قم،   مرکزی 
ماشین سواری و موتورسواری در دل کویر فراهم می شود 
که هرکدام از آن ها خود فرصت های شغلی قابل توجهی 

را به وجود می آورد.
از  استقبال  برای  منطقه  بومی  مردم  داد:  ادامه  وی 
آمادگی  کویر  دل  در  حضور  به  علاقه مند  گردشگران 
کامل دارند و در صورت فراهم شدن بسترهای لازم برای 
می توان  استان،   مسئولان  کمک  با  حوزه  این  توسعه 
رونق اقتصادی خوبی در بخش مرکزی ایجاد و بیکاری را 

ریشه کن کرد.

بخشدار مرکزی قم:

بخش مرکزی قم ظرفیت تبدیل شدن به قطب کویر نوردی را دارد

 مدیرکل ثبت احوال  استان قم گفت: بیش از 82 درصد واجدان شرایط در این استان 
کارت هوشمند ملی دریافت کرده اند. 

خلیل مرادی افزود: ۹08 هزار تَن درقم واجد شرایط دریافت کارت هوشمند ملی هستند 
که از این تعداد، تاکنون ۷۵3 هزار و 800 تَن ثبت نام نموده اند. وی اضافه کرد: تاکنون 
حدود 6۷0 هزار کارت هوشمند ملی صادر شده و 660 هزار کارت به مردم تحویل شده 
است. وی با بیان این که 10 هزار کارت در پست ها مانده است، ادامه داد: تاکنون 1۵3 هزار 
تَن از واجدان شرایط دریافت کارت هوشمند ملی در قم برای دریافت کارت ثبت نام نکرده 

اند. به گفته مرادی، 83 هزار کارت هوشمند ملی در نوبت چاپ قرار دارد که تا در چند ماه 
آینده چاپ می شود و به دست مردم می رسد.

 وی خاطرنشان کرد: مردم می توانند از رسیدی که پس از ثبت نام کارت هوشمند ملی 
دریافت می کنند تا زمان صدور کارت، به جای کارت هوشمند ملی استفاده کنند. وی 
گفت: شهروندانی که کارت هوشمند ملی آن ها صادر شده، هر چه سریع تر برای دریافت 
آن به پست مراجعه نمایند و افرادی که هنوز برای ثبت نام اقدام نکرده اند، به دفاتر پیشخوان 

دولت مراجعه کنند.

مدیر ثبت احوال  استان قم:

82 درصد مردم قم کارت هوشمند ملی دریافت کرده اند
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پرونده »پوری حسینی «از تحقیق و تفحص تااستعفا و بازداشت

چرا خصوصی سازی بحرانی شد؟

از سال گذشته تحقیق و تفحص از سازمان خصوصی سازی کلید خورد. این ماجرا تا 
شکایت از سازمان خصوصی سازی و متقابلا شکایت این سازمان از یک نماینده مجلس 

پیش رفت.
11 دی ماه سال گذشته بود که عباس جعفری دولت آبادی دادستان سابق تهران درباره 
تخلفات در حوزه خصوصی سازی گفت: من در مورد سازمان خصوصی سازی این را 

بگویم که به زودی به این حوزه ورود می کنیم و بررسی های خودمان را آغاز می کنیم. 
سال ۹8 سال تحقیق و تفحص از سازمان خصوصی سازی در مجلس

تحقیق و تفحص از سازمان خصوصی سازی در اولین دستور کار نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی در سال جدید اعلام شد.

بر اساس گزارش کمیسیون اقتصادی مبنی بر تصویب تقاضای تحقیق و تفحص از 
عملکرد سازمان خصوصی سازی، گزارش این کمیسیون مبنی بر تصویب تقاضای 
تحقیق و تفحص از نحوه واگذاری شرکت ماشین سازی تبریز و املاک مربوطه و همچنین 
شرکت آذر چلیک توسط سازمان خصوصی سازی و گزارش کمیسیون انرژی در مورد 
تخلفات مرتبط با شرکت پالایش نفت کرمانشاه از جمله مواردی است که در دستور کار 

نمایندگان مجلس در نخستین هفته کاری خود در سال ۹8 قرار گرفته است.
نمایندگان مجلس در حالی نخستین هفته کاری خود در سال جدید را با پرداختن به 
عملکرد سازمان خصوصی سازی آغاز کردند که از یک سو این سازمان در سال گذشته 
پرحاشیه ترین دوران تاریخ خصوصی سازی کشور را به همراه پوری حسینی، رئیس 
پرحاشیه اش طی کرده و از سوی دیگر تحقق شعار امسال که "رونق تولید" انتخاب 
شده، بدون شک در گرو اهمیت دادن به بخش خصوصی و اجرای صحیح اصل ۴۴ 

قانون اساسی است.
نامه نمایندگان مجلس به رئیس قوه قضائیه

از سوی دیگر احمد علیرضا بیگی نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی از 
تدوین نامه نمایندگان به آیت الله رئیسی، رئیس قوه قضایئه برای برخورد با تخلفات رئیس 
سازمان خصوصی سازی خبر داد و گفت: این نامه را تدوین کرده ایم و در حال جمع آوری 
امضاء برای آن هستیم. وی با بیان اینکه با همفکری که با 100 نماینده هم سو داشتیم 
قرار بر این شد تا سئوال از رئیس جمهور درباره سازمان خصوصی سازی را منتفی کنیم، 
ادامه داد:به دلیل اینکه پروسه سوال از رئیس جمهور قدری طولانی است تصمیم بر 
این شد تا از قوه قضائیه کمک بگیریم. نماینده مردم تبریز در مجلس تصریح کرد:100 
نماینده نیز طی تذکری به رئیس جمهور درخواست کرده اند که هرچه سریعتر رئیس  

سازمان خصوصی سازی را برکنار و فرد دیگری را جایگزین  وی کند.
شکایت خصوصی سازی از نماینده مجلس

ماجرای تحقیق و تفحص از پوری حسینی تا بدانجا پیش رفت که ابتدای هفته جاری 
سازمان خصوصی سازی از یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی به دلیل اظهاراتش 
در مورد واگذاری شرکت ایران ایرتور به دادسرای عمومی انقلاب اسلامی تهران شکایت 
کرد. حجت الاسلام نصرالله پژمان فر نماینده مردم مشهد در مجلس اعلام کرد که سازمان 
خصوصی سازی شرکت هواپیمایی ایران ایرتور در مشهد را بدون طی مراحل قانونی به 

بخش خصوصی  واگذار کرده است.
سازمان خصوصی سازی از این نماینده مجلس شورای اسلامی به دلیل اظهارات 
خلاف واقع درباره واگذاری شرکت ایران ایرتور به اتهام نشر اکاذیب و تشویش اذهان 

عمومی به دادسرای عمومی انقلاب تهران شکایت کرد.
بر اساس این گزارش، نماینده یاد شده به تازگی  بدون ارائه هیچ مبنا و مرجع و یا 
سندی، یک بار قیمت ۵00 میلیارد تومان، سپس ۷00 میلیارد تومان و در نهایت، 1000 
میلیارد تومان را برای ارزش این شرکت اعلام و اظهار کرده که اخیرا شرکت ایران ایرتور از 
طریق مذاکره واگذار شده و خریدار نیز به تعهد خود عمل نکرده و وجه معامله را پرداخت 

نمی کند که همه موارد اعلامی خلاف واقع بوده است.
در این زمینه »سید جعفر سبحانی«، مشاور رئیس سازمان خصوصی سازی به مطالب 
مطرح شده از سوی این نماینده مجلس اشاره و بیان کرد: شرکت هواپیمایی ایران ایرتور 
تا سال 8۹-۹0 به صورت دولتی در حال فعالیت بود اما از سال ۹0 با مصوبه هیات 
واگذاری، قرار بر عرضه آن از طریق فرابورس با قیمت پایه حدود هفت میلیارد تومان شد.
وی افزود: شرکت ایران ایراتور را دو شرکت با یکدیگر به صورت مشترک با قیمت ۴8 
میلیارد تومان در مزایده برنده شدند که پرداخت ٢٥ درصد از این قیمت نهایی به صورت 

نقد و مابقی آن اقساط سه ساله بود.
استعفا و بازداشت رئیس سازمان خصوصی سازی

بر اساس اخبار منتشر شده در رسانه ها رئیس سابق سازمان خصوصی سازی از حدود 
2 هفته قبل استعفا داده و حدود یک هفته آخر نیز در مرخصی به سر می برد، اما روز 
چهارشنبه فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی پس از قبول استعفای وی، داوود 

خانی را به عنوان سرپرست سازمان خصوصی سازی منصوب کرد.
این در حالی است که درست چند ساعت بعد از انتشار خبر جایگزینی خانی با پوری 
حسینی، رئیس سابق سازمان خصوصی سازی به اتهام اخلال در نظام اقتصادی کشور و 
تضییع گسترده اموال عمومی و دولتی توسط شعبه نهم بازپرسی  دادسرای ویژه کارکنان 
دولت تهران بازداشت شد. بر اساس این گزارش،با دستور دادستان تهران تمام پرونده 
های پوری حسینی جمع آوری و با اختصاص بازپرس ویژه در ظرف دو ماه اخیر تحقیقات 
بر روی این پرونده ها  انجام شد که در نهایت، کار به  برکناری و بازداشت وی کشیده شد.
بازداشت پوری حسینی در حالی رقم خورد که بسیاری از پرونده های او  نزدیک به  
پنج سال معطل ودچار اطاله شده بود. از سوی دیگر واگذاری برخی شرکت ها از سوی 
این سازمان نیز در برخی موارد با اعتراضاتی همراه بود. از ایرلاین ایرتور گرفته تا هپکو و 
کشت و صنعت هفت تپه. طبق امار ارائه شده  تعداد بنگاه های لیست واگذاری را برای 
سال ۹8 حدود 600 بنگاه و سهام شرکت بوده است که طی چند ماه گذشته به دلیل 
عدم برگزاری جلسات هیئت واگذاری اقدام برای این کار با تاخیر روبرو شد. این در حالی 
است که نگاهی به کارنامه سازمان خصوصی سازی در سال ۹۷ نشان می دهد در این 
مدت 3۹هزار و ۴1میلیارد ریال سهم و اموال دولتی توسط این سازمان واگذار شده که در 
این میان 38هزار و ۵۴۴میلیارد ریال از طریق مزایده، 116میلیارد ریال از طریق بورس، 
21۷میلیارد ریال از طریق مذاکره و 16۴ میلیارد ریال از طریق فرابورس فروخته شده 
است. بر اساس فهرست منتشر شده بنگاه های دولتی قابل واگذاری، قرار بود در سال 
۹۷ تعداد 631 بنگاه دولتی تعیین تکلیف و واگذار شوند تا بدین ترتیب پرونده خصوصی 
سازی در کشور پس از ۴ سال تاخیر بسته شود. حال باید منتظر ماند و دید بعد از این 

جابجایی چه نتیجه ای در عملکرد سازمان خصوصی سازی دیده می شود. 

 وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: خصوصی سازی باید در راستای افزایش کارآیی 
اقتصادی باشد و به معنای چوب حراج زدن به دارایی ها نیست. 

فرهاد دژپسند روز پنجشنبه در نشست علمی مسائل اقتصادی کلان کشور در دانشگاه 
اصفهان افزود: خصوصی سازی باید در راستای افزایش کارآیی اقتصادی شکل بگیرد و 

در این راستا باید برخی واگذاری ها درست و منطقی پیش رود.
وزیر اقتصاد  و دارایی اظهار داشت: چگونگی واگذاری سرمایه ها و دارایی ها از خود 

خصوصی سازی مهمتر است و باید این نکته مهم را همواره مد نظر قرار داد.
وی اضافه کرد: مولدسازی دارایی ها باید به گونه ای باشد که بتوان آن را برای حل 

معضلات و مشکلات اقتصادی خرج کرد.
نظرات  و  اندیشه  از  گذشته  از  بیش  باید  کشور  کنونی  شرایط  در  داد:  ادامه  وی 
متخصصان اقتصادی و مدیریت بهره گیری کرد و بر همین اساس  10 هسته مشاوره 
تا بتوان موضوعات  اندیشه ورز در تهران متشکل از 200 صاحب نظر شکل گرفته 
اقتصادی را تجزیه و تحلیل کرد. دژپسند ادامه داد : شبکه تحلیل گران جوان اقتصادی 
متشکل از صاحب نظران جوان در رشته های مدیریت، حسابداری، اقتصاد و رشته هایی 

از این دست برای ایده پردازی و مشاوره تشکیل شده است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان این که وضعیت فعلی اقتصادی در ایران آزمونی 
برای اقتصاددانان بشمار می رود، گفت: هر نظریه پرداز اقتصادی می تواند نسخه ای 
برای برون رفت از این شرایط ارائه کند و ما در وزارتخانه آماده دریافت تمامی نظرات و 
پیشنهادات کارشناسان امر هستیم. وی با بیان این که نرخ ارز دچار جهش عوامل برون 

زا شده است، گفت: این موضوع اثر خود را بر روند تولید می گذارد و باید اصلاح شود.
به گفته دژپسند 8۵ درصد واردات کشور به کالاهای سرمایه ای و واسطه ای اختصاص 
دارد. وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان این که مولدسازی دارایی های دولت در هر 
استان باید صرف پیشرفت همان منطقه شود اظهار داشت: در این خصوص می توان 

واگذاری ها را به صورت اجاره به شرط تملیک یا واگذاری مدیریت پیش برد.
دژپسند ابراز امیدواری کرد که وضعیت اقتصادی کشور در سال جاری در مقایسه با 
سال گذشته بهتر شود و در این ارتباط خاطرنشان کرد: بکارگیری تئوری های اقتصادی 

در زمان حاضر بیش از گذشته حس می شود.
اقتصاد کشور به مرحله ثبات نسبی رسیده است 

وزیر امور اقتصادی و دارایی  همچنین روز پنجشنبه در هفتاد و هشتمین جلسه شورای 
گفت و گوی دولت و بخش خصوصی در اتاق بازرگانی اصفهان  گفت: شرایط اقتصادی 
کشور با کمک مردم، فعالان بخش خصوصی و نظام مدیریت اجرایی کشور به مرحله ای 
از ثبات نسبی رسیده است.  فرهاد دژپسند افزود: البته نمی توانیم بگوییم این شرایط 
مطلوب است اما متناسب با محدودیت ها، مزاحمت ها و پیچیدگی های می توان گفت 

که شرایط امروز اقتصادی کشور مقبول است.
وی بیان کرد: دشمنان در پنج ماهه گذشته بدترین نوع شیطنت ها از جمله جنگ 
اقتصادی علیه کشور ما بکار گرفتند اما این فشارها و تحریم ها که می توانست در شرایط 
دیگر تاثیرات شکننده ای بر اقتصاد ما بگذارد با همکاری و همدلی و همراهی مردم، 
بخش خصوصی و سایر دستگاه ها به خوبی مدیریت شد و تحریم ها تاثیر چندانی بر 
اقتصاد ما نگذاشت. وزیر امور اقتصادی و دارایی اظهار داشت: مردم در این شرایط 
حساس اقتصادی نجیبانه از حقوق به حق و قانونی خود گذشتند و بخش خصوصی هم 
با ورود به وسط میدان در نقش فوروارد به خوبی ایفای نقش کرد. وی با بیان اینکه این 
جمله که امروز در شرایط حساسی قرار داریم تکراری شده است ، گفت : اما این دفعه با 

دفعات دیگر فرق دارد و به واقع شرایط اقتصادی امروز با گذشته متفاوت است.
دژپسند اضافه کرد: برای حفاظت و دفاع از هویت و استقلال کشور راه طولانی و درازی 
در پیش رو داریم و همانند دوران دفاع مقدس و جنگ تحمیلی هشت ساله باید ثابت 
کنیم که می توانیم و در مقابل همه مسائل، سختی ها و مشکلات ایستادگی و مقاومت 

کنیم. وی ادامه داد: با قابلیت ها و پتانسیل های موجود در کشور و مردم دستیابی به این 
اهداف والا چندان دور از دسترس و دشوار نیست.

وزیر امور اقتصادی و دارایی تصریح کرد: امروز همکاری و همدلی بی نظیری در کشور 
و استانهای مختلف بوجود آمده و این همکاری، دیوار چدنی بسیار محکمی در مقابل 

نفوذ دشمنان ایجاد کرده است.
وی اضافه کرد: باید با همکاری، اتحاد و همدلی، تقاضا برای استفاده از کالاهای 
داخلی را با تلطیف و کاهش قیمت ها بیشتر کنیم و صادرات را افزایش دهیم و بذر امید 
را در سراسر کشور بپاشیم. به گفته دژپسند ملت ایران با برخورداری از وحدت، همدلی و 

همکاری بالای خود  نیازی به داشتن بمب اتمی ندارند.
وی خاطرنشان کرد: جامعه ایرانی از تمام شاخصه های عقل و علم خوبی برخوردارند، 

باید عزم و عمل را نیز به این شاخصه ها اضافه کنیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: با همکاری،  همدلی و هم افزایی می توانیم به 
مراتبی دست پیدا کنیم که دیگران هم اذعان کنند با ایران و ایرانی نمی توان طرف شد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی: 

خصوصی سازی باید به افزایش کارآیی اقتصادی منجر شود

وزیر کار گفت: ابزارهای مالی مجازی همچون ارز دیجیتال، قابلیت مبادله و خرید و فروش پیدا کرده و در دنیای کارآفرینی و اشتغال، 
بخش اعظم این تحولات، به دانش و مهارت باز می گردد. 

محمد شریعتمداری در آئین بدرقه تیم ملی مهارت اعزامی به چهل و پنجمین مسابقات جهانی مهارت -201۹ کازان روسیه  ابراز 
امیدواری کرد: تیم ملی مهارت کشورمان با اقتدار و جنگندگی در مسابقات جهانی مهارت شرکت کند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: شناخت  جایگاه مهم افرادی که در رشته مهارتی امروز سرآمد هستند و این مسابقات را نمایندگی 
می کنند، بسیار ارزشمند است؛ این در حالی است که جوانی که امروز در رشته طراحی مهندسی به نقطه ای رسیده که یک ملت 80 

میلیونی  را با آن سابقه دیرینه همراه خود به یک مصاف علمی و فنی و یک مسابقه جهانی ببرد، کار بسیار خطیر و سنگینی است.
وی تصریح کرد: امروز جوانان ما در 10 رشته مهارتی در مسابقات بین المللی مهارت شرکت می کنند و به طور قطع، تجربه حضور در 
این رشته ها برای دیگرجوانان نیز ایجاد انگیزه می کند؛ بر همین اساس امید می رود که در این دوره از مسابقات با قوت بیشتری شرکت 

کنند و در دور بعدی مسابقات نیز با برنامه ریزی منسجم بتوانند قدرتمندتر حضور داشته باشند.
به گفته شریعتمداری، جهان کار امروز در حال تغییر گسترده است و در بعضی از زمینه ها در حال پوست اندازی است؛ این در حالی 
است که امروزه شکل کارآفرینی هم  دستخوش تغییرات شده است و شاید در گذشته کارآفرینی عمدتا معطوف به حوزه صنایع سخت 
می شد و دارای جایگاه بود و وقتی  صحبت از صنعت می شد؛ در ذهن صنایع فولاد، سیمان و صنایع سنگین متصور بود؛ ولی امروز 
در فناوری اطلاعات و همچنین در حوزه خدمات تحول شگرفی رخ داده است؛ به طور مثال همین عواملی که  از آن به عنوان پول 
مجازی  یاد می شود، تحول عمده ای در این بخش به وجود آورده است. وی اظهار داشت: امروز شاهدیم این قبیل ابزارهای مالی و 
مجازی همچون ارز دیجیتال، قابلیت مبادله و خرید و فروش پیدا کرده اند؛ بنابراین در دنیای کارآفرینی و اشتغال، این تحولات رخ داده 
که بخش اعظم آن به دانش و مهارت باز می گردد؛ ضمن اینکه از سوی دیگر به نظر می رسد اگر به این ویژگیها توجه شود، می توانیم 

قدمهای بزرگی برداریم؛ به خصوص اینکه انگیزه کافی نیز دراین زمینه وجود دارد.

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی از کاهش قیمت بلیت هواپیما از ابتدای شهریورماه خبر داد و گفت: دامنه نرخ های 
تعریف شده برای پروازهای داخلی باید تغییر )کاهش( کند. 

شهرام آدم نژاد در مراسم افتتاحیه پروازهای داخلی فرودگاه امام خمینی که پیش از ظهر روزپنجشنبه  در ترمینال یک این 
فرودگاه برگزار شد گفت: این تصمیم برای پاسخ به نیازهایی است که فرودگاه مهرآباد امکان برطرف کردن آن را ندارد.

وی توضیح داد: پروازها از ساعت١٢ شب در فرودگاه مهرآباد متوقف می شود؛ اما در فرودگاه امام امکان برقراری پروازها در 
این ساعت وجود دارد. آدم نژاد ابراز امیدواری کرد که با افزایش ظرفیت فرودگاه امام به دلیل افتتاح ترمینال گالری سلام از این 
بعد شاهد برقراری پروازهای مستمر داخلی در این فرودگاه باشیم. به گفته وی بسیاری از ایرلاین ها که پروازهای خارجی دارند 
می توانند پروازهای داخلی خود را به مقصد و مبدا فرودگاه امام برقرار کنند تا نیازی به سفر مسافران پروازهای خارجی از مهرآباد به 
امام نباشد. آدم نژاد همچنین خبر داد که قصدی برای انتقال کامل پروازهای داخلی از فرودگاه مهرآباد به امام وجود ندارد و این 
افتتاحیه با هدف برقراری پروازهای داخلی در ساعات شبانه است. آدم نژاد در خصوص برنامه وزارت راه و شهرسازی برای تجهیز 
ایرلاین های ایران به اینترنت نیز گفت: درحال مذاکره با وزارت ارتباطات هستیم. از لحاظ فنی هیچ مشکلی وجود ندارد. تلاش 
ما این است که این هزینه تنها از مسافر گرفته نشود. وی گفت: ما به تجاری سازی این برنامه توجه داریم و می خواهیم هزینه وای.
فای نه از جیب مسافر بلکه با مشارکت شرکت ها پرداخت شود. معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی در خصوص افزایش نرخ 
بلیت هواپیما نیز گفت: شرکت های هواپیمایی از نرخ های اعلامی عبور نکرده اند؛ البته لازم است ساختار قیمت گذاری در 
دامنه نرخ های اعلامی تغییر کند. وی با پیش بینی اینکه از ابتدای شهریور ماه نرخ بلیت هواپیما کاهش می یابد اضافه کرد: باید 
برای تغییر در دامنه نرخ های پرواز داخلی برنامه ریزی کنیم. آدم نژاد هم چنین در خصوص آخرین وضعیت برقرای ایرتاکسی در 
فرودگاه های کشور گفت: وزارت راه برای توسعه فرودگاه های کم برخوردار برنامه ریزی کرده است؛ برقراری ایرتاکسی نیز جزوی از 

این برنامه است که تا پایان تابستان امسال در فرودگاه های هدف راه اندازی می شود.

وزیر کار اعلام کرد:

سایه ارزهای دیجیتال بر تحولات کارآفرینی و اشتغال
معاون وزیر راه و شهرسازی:

نرخ بلیت هواپیما کاهش می یابد 

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند.
1- رأی شماره 13۹860330002012۷30 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۷11۴۴300020018۷6 آقای خالقویردی 
خدایاری فرزند رحیم در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 8۴ متر مربع پلاک 
شماره فرعی از 21۷2-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند مالکیت 

مشاعی مع الواسطه از رضا بیگدلی آذری )توسط علی بیگدلی آذری(. )م الف 2311 (
2- رأی شماره 13۹8603300020103۵8 مربوط به پرونده کلاسه 13۹211۴۴3000200۴۷38 آقای امیرحسین 
اعتمادی فرزند حسن در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 100  متر مربع پلاک 
شماره 3 فرعی از 23۹2- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند 

مالکیت مشاعی مع الواسطه از قدرت اله سعید خانی. )م الف 2312 (
3- رأی شماره 13۹860330002012۹۴3 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000201۷0۷1 آقای غلامرضا 
ربیعی نژاد فرزند محمدعلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹0  متر مربع 
پلاک شماره 6/۴28 فرعی از 2302- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند 

رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از رضا محمد همتی بنیاد . )م الف 2313 (
۴- رأی شماره 13۹86033000201330۷ مربوط به پرونده کلاسه 13۹۷11۴۴300020020۹۷ آقای احمد 
محمدی فرزند غلام عباس در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷3/۵0 متر 
مربع پلاک شماره 2 فرعی از 2282-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ 

سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از زهرا منادی . )م الف  231۴(
۵- رأی شماره 13۹86033000200۹88۷ مربوط به پرونده کلاسه 13۹811۴۴3000200011۴ آقای 
محمد علی پور فرزند علی اکبر در سه دانگ از ششدانگ به مساحت ششدانگ 103/۵0 مترمربع پلاک شماره 
12 فرعی از  2610- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 

) 231۵
6- رأی شماره 13۹86033000200۹883 مربوط به پرونده کلاسه 13۹811۴۴30002000113 آقای احمد علی 
پور فرزند علی اکبر در سه دانگ از ششدانگ به مساحت ششدانگ 103/۵0 مترمربع پلاک شماره 12 فرعی از  2610-  

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 2316 (
۷- رأی شماره 13۹860330002011۹2۴ مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴3000201030۵ آقای ابراهیم 
عربگل فرزند اسماعیل  در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵0 متر مربع پلاک 
شماره 226 فرعی از 1۹۵6- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

حسین فریس آبادی . )م الف 231۷ (
علی  آقای  کلاسه 13۹111۴۴30002002۴۵6  پرونده  به  مربوط  شماره 13۹8603300020111۵1  رأی   -8
ترکمن فرزند سیف اله در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 122/۵  متر مربع 
پلاک شماره 1۴6  فرعی از 1۹3۹- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی . )م 

الف 2318 (
علی  آقای  کلاسه 13۹111۴۴3000201۴۷۹8  پرونده  به  مربوط  شماره 13۹860330002010882  رأی   -۹
صمدی فرزند رحیم در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 63/62  متر مربع پلاک 
شماره 2 فرعی از 1۹16- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 231۹ (
10- رأی شماره 13۹860330002011030 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۵11۴۴30002001326 آقای رضا نوید 
فرزند محمدحسن در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۷0/12  متر مربع 
پلاک شماره فرعی از 2۴۴6- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند 

مالکیت مشاعی مع الواسطه از دولت جمهوری اسلامی ایران به نمایندگی اداره زمین شهری . )م الف 2320 (
11- رأی شماره 13۹8603300020108۷8 مربوط به پرونده کلاسه 13۹211۴۴30002001۴۷2 آقای  موسی 
فرهنگی زاده فرزند عزیزاله در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  108 متر مربع 
پلاک شماره فرعی از 1۹16-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف 

 ) 2321
12- رأی شماره 13۹8603300020110۴۷ مربوط به پرونده کلاسه 13۹611۴۴3000200213۷ خانم فاطمه 
جمالو  فرزند احمد در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵2/۵۴  متر مربع 
پلاک شماره ۵6 فرعی از 1۵66-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م 

الف  2322(
13- رأی شماره 13۹860330002010۹۹۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹۷11۴۴300020008۴۷ آقای سید 
محمود جعفری رحمت آبادی فرزند سیدمحمد در چهار دانگ از ششدانگ به مساحت ششدانگ 166/۷0 مترمربع 
پلاک شماره 11۷ فرعی از باقیمانده 2۵۹0-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند 

رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از داود داودی کهکی. )م الف  2323( 
1۴- رأی شماره 13۹860330002011002 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۷11۴۴3000200101۴ آقای سید 
مصطفی جعفری رحمت آبادی فرزند سیدمحمود در چهار دانگ از ششدانگ به مساحت ششدانگ 166/۷0 مترمربع 
پلاک شماره 11۷ فرعی از باقیمانده 2۵۹0-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند 

رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع الواسطه از داود داودی کهکی. )م الف  232۴( 
1۵- رأی شماره 13۹8603300020123۹۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹۷11۴۴30002001618 آقای نصراله 

کریمی فرزند علی اصغر  در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 متر مربع پلاک 
شماره فرعی از 2281- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از بتول زند . )م الف 232۵ (
16- رأی شماره 13۹860330002012۹68 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۷11۴۴3000200128۷ خانم لیلا 
معتمدعلیخانی فرزند محمدقلی در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۹1/۹2  
متر مربع پلاک شماره فرعی از 186۷- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند 
رسمی/ سند مالکیت مشاعی متقاضی 1۷۷/6 متر و مع الواسطه نسبت به 1۴/32 متر از علی اکبر خلجی . )م الف 

 ) 2332
1۷- رأی شماره 13۹860330002012۷۴8 مربوط به پرونده کلاسه 13۹211۴۴3000200۴۵۹6 آقای رحمن 
علی نژاد فرزند محمدباقر در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120  متر مربع 
پلاک شماره فرعی از 1۹80- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ سند 

مالکیت مشاعی مع الواسطه از موسی اسفندانی بزچلوئی. )م الف 2۴1۵( 
18- رأی شماره  13۹860330002011۹33 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111۴۴300020180۴۷ آقای منوچهر 
آزارش هشجین فرزند عمو در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  128 متر مربع 
پلاک شماره 226 فرعی از 18۷۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م 

الف 2۴1۷ ( 
1۹- رأی شماره 13۹8603300020080۴2 مربوط به پرونده کلاسه 13۹311۴۴30002001201 آقای نظام علی 
کهن فرزند حسن در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 360 متر مربع پلاک 
شماره فرعی باقیمانده از 2121- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی/ 
سند مالکیت مشاعی نظام علی کهن نسبت به 2۴0 متر مربع مالک رسمی و مع الواسطه 120 مترمربع از سیدحسین 

موسوی زاده کندلی . )م الف 2۴18 (
مورد تأیید قرار گرفته و ار آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱398/05/26
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۱398/06/۱۱
مرتضی نورائی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم 

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

گزارش از هادی سلگی

 برآورد می شود حدود 36۵ میلیون حساب بانکی بدون استفاده در کشور وجود دارد که اگر 
حداقل موجودی آنها را پنج هزار تومان در نظر بگیریم، رقمی معادل 1800 میلیارد تومان 
خواهد شد. این رقم در اختیار بانک ها قرار دارد و امکان برداشت آن از سوی صاحب وجود 

ندارد، مگر اینکه بخواهد حساب خود را مسدود کند. 
مدیرکل دفتر بازرسی ویژه، مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی سازمان امور مالیاتی به تازگی 
اعلام کرده که هم اکنون ۵00 میلیون فقره حساب بانکی در کشور وجود دارد که مشخص 

نیست با چه کارکردی و توسط چه افرادی استفاده می شود.
هر کارت بانکی نشانه یک مقاطعه کاری

اکنون تقریباً همه حساب های بانکی دارای کارت بانکی هستند و موضوع یاد شده حاکی 
از تعداد زیاد کارت های بانکی بلااستفاده و همچنین رقم بالای موجودی بی صاحب نزد 
بانک هاست. اهمیت مسئله سرانه بالای حساب بانکی در کشور به دو موضوع مهم برمی گردد؛ 
اول ساختار یا شکل کاری که دریافت کارت های بانکی متعدد را برای ما الزامی کرده است. 
درصد بسیار بالایی از این حساب ها عملًا بلااستفاده اند و دارنده های آنها تنها برای یک 
کار  اکنون  است.  کرده  استفاده  پیمانی  یا  مقاطعه کاری  دستمزدهای  اخذ  مثلًا  مقصود 
بی ثبات گریبان گیر بخش بسیار زیادی از نیروی کار شده و از آنجایی که قوانین کار به موجب 
مقررات زدایی های چند دهه اخیر )خروج کارگاه های زیر 10 نفر کارکن از شمول قوانین کار و 
ایجاد شرکت های تأمین نیروی  کار و ...( نقش حمایتی و ثبات ساز خود را تا حد زیادی از دست 
داد، هر فردی در طول زندگی خود ناگزیر است به طور مقطعی با شرکت های مختلفی تحت 
عناوین و تخصص های مختلف همکاری کند. در هر کدام از این پروژه ها، شرکت های مذکور 
برای پرداخت دستمزد یک حساب بانکی خاص را که با آن همکاری دارند، معرفی می کنند. 
این موضوع را بسیاری از نیروهای کاری متولد دهه شصت و هفتاد تجربه کرده اند و هر کارت 

بانکی آنها تاریخچه ای از یک دوره همکاری با یک پروژه است.
دور زدن قوانین مالیاتی

 مسئله دوم همان چیزی است که مسئولان سازمان امور مالیاتی از آن به عنوان چالش 
اساسی نظام مالیاتی کشور یاد می کنند، یعنی همان دور زدن قوانین مالیاتی. طبق گفته 
مدیرکل دفتر بازرسی ویژه، مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی، تعداد زیادی پرونده مالیاتی 
افراد بی بضاعت با میلیاردها تومان بدهی مالیاتی در سازمان وجود دارد که هویت خود را به 

سودجویان اجاره داده اند. به گفته وی، بررسی های جدید سازمان امور مالیاتی از حساب های 
بالای پنج میلیارد تومان نشان می دهد که برخی افراد برای اینکه مشمول گردش مالی پنج 
میلیارد تومان نشوند، اقدام به اجاره چندین حساب بانکی کرده بودند که البته به گفته آنها 

خوشبختانه شناسایی شدند.
 آمار دقیقی از تعداد کارت های بانکی وجود ندارد

بر اساس آمار بانک مرکزی تا پایان خردادماه سال جاری، 228 میلیون و ۷۹۵ هزار و 831 
کارت برداشت، دو میلیون و 68۷ هزار و ۷21 کارت اعتباری و 10۹ میلیون و ۵1۹ هزار و 8۴۷ 
کارت خرید/هدیه و یک میلیون و ۹۷8 هزار و ۷2۵ کارت پول الکترونیک توسط بانک ها صادر 
شده است، بنابراین در مجموع 3۴2 میلیون و ۹82 هزار و 12۴ کارت تا این تاریخ در کشور 
صادر و توزیع شده است. البته این رقم در پایان فروردین سال 13۹6 بیش از ۴12 میلیون فقره 
بوده است، به بیان دیگر کم شدن این کارت ها نشان  می دهد که این آمار شامل کارت های 

منقضی شده نیست و تنها کارت هایی را شامل می شود که در تاریخ مذکور فعال هستند.
تعداد  از  مرکزی  بانک  داده های  نیستند.  آمارها دقیق  این  که  یادآوری است  به  اما لازم 
کارت های صادر شده به تفکیک بانک ها و تاریخ آنها منتشر می شود. داده های بسیاری از این 
بانک ها که در تاریخ های جدید به روز شده، تازه نیستند و مربوط به سال های قبل است. به طور 
مثال، در جدیدترین آمارهای بانک مرکزی که مربوط به خرداد سال 13۹8 می شود، داده های 
بانک انصار مربوط به شهریور سال 13۹3، بانک صنعت معدن و سرمایه هم مربوط به سال 
13۹۴ است. حتی در این لیست دو بانک قرض الحسنه رسالت و مؤسسه اعتباری ملل هیچ 
آماری از میزان کارت های صادره خود ارائه نکرده و در مستطیل ها، جلوی آنها خط تیره گذاشته 
شده است. جالب است بدانیم از میان 38 بانک و مؤسسه اعتباری موجود در این لیست، تنها 
11 مورد آنها با تاریخ مورد نظر بانک مرکزی )خرداد 13۹8( همسانند و داده های مابقی بانک ها 

و مؤسسات اعتباری مربوط به تاریخ های قبل از آن می شود.
نتیجه این است که منطقاً باید تعداد کارت های بانکی از آمار ارائه  شده بانک مرکزی بسیار 
بیشتر باشد و از همین رو ما هم ناگزیر همان آمار ۵00 میلیون حساب بانکی سازمان امور 
مالیاتی را در نظر می گیریم. البته باید اشاره کرد که این رقم مربوط به کارت های هدیه که نیاز 

به حساب بانکی ندارد، نمی شود.
هر ایرانی 6 حساب بانکی

اگر تعداد حساب ها یا به همان اندازه کارت های صادرشده را بر 83  میلیون نفر جمعیت کشور 
تقسیم کنیم، سهم هر ایرانی بیش از 6 کارت می شود. پرسش مهم اینجاست که چه تعداد از این 

کارت ها و حساب های بانکی در حال استفاده هستند؟ کارت های مذکور اگر چه فعال هستند 
و بانک صادرکننده، آنها را باطل نکرده، ولی از سوی دارنده مورد استفاده قرار نمی گیرند. به 
گزارش ایرنا پلاس  ،تنها آماری که از تراکنش ها یا استفاده از کارت های بانکی موجود است، 
مربوط به سال 13۹6 می شود که همان را با تعداد کارت های همان سال مقایسه می کنیم. بر 
اساس آمار شاپرک در خردادماه 13۹6، تعداد کارت های بانکی تراکنش دار در سوییچ شاپرک 
مجموعاً ۷۹ میلیون و 683 هزار و ۹1 عدد بوده است. این آمار با احتساب کارت های هدیه که 
تعداد آن پنج میلیون و ۴00 هزار اعلام شده، محاسبه شده است. اگر رقم کارت های هدیه را 
کسر کنیم عددی حدود ۷۴ میلیون می شود که اگر آن را از رقم کل کارت های سال 13۹6 
)بدون احتساب کارت های هدیه که رقمی حدود 2۷3 میلیون می شود( کسر کنیم، نشان 
می دهد که در خردادماه آن سال  حدود 1۹۹ میلیون کارت هیچ گونه تراکنشی نداشته اند. به 

بیان دیگر، تنها 2۷ درصد کارت ها عملًا مورد استفاده قرار می گیرند.
365 میلیون حساب بدون استفاده

حالا اگر همین نسبت را برای ۵00 میلیون حساب بانکی )تعداد کل حساب های بانکی  که 
سازمان امور مالیاتی اعلام کرده( به کار بریم، حدود 36۵ میلیون حساب بدون استفاده خواهیم 
داشت. احتمالًا مبلغ ناچیزی در آنها به عنوان حداقل موجودی سپرده قرار دارد. همین مبالغ 
اندک را )متوسط پنج هزار تومان در نظر بگیریم( اگر در تعداد حداقل بی استفاده ها یعنی 36۵ 
میلیون ضرب کنیم، رقمی معادل 1800 میلیارد تومان خواهد شد. این رقم در دست بانک ها 
قرار دارد و امکان برداشت آن از سوی صاحب اصلی اش وجود ندارد؛ مهم تر اینکه برنامه ای هم 

در رابطه با تعیین  تکلیف آنها اجرا نمی شود.

گزارشی از حساب های بانکی بلااستفاده و موجودی آنها 

۱۸۰۰ میلیارد تومان در  حساب های بی استفاده 
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محمدحسن انصاری فرد:

 نمی دانم چرا تاج اصرار دارد ساکت
 همه جا باشد 

رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال و 
فوتبال ساحلی و گفت:نمی دانم تاج چه 
فکری می کند که این همه کار را بر دوش 
کسی می گذارد که کارنامه ناموفقی دارد 
و اصرار اینکه همه جا باید او باشد برای 

چیست؟ 
 محمدحسن انصاری فرد روزپنجشنبه  
بخیر شبکه سوم  برنامه سلام صبح  در 
اظهارداشت : از بابک معصومی بازیکن 
سابق تیم ملی یاد می کنم که هشتمین 

سالگرد وفات او است و مراسم خوبی در کرج برگزار واز خانواده او دلجویی شد، جا دارد از 
علی کریمی که کمک های شایانی کرده بودند نیز تشکر کنم.

در  ساکت  محمدرضا  حضور  نقش  درباره  فوتسال  لیگ  سازمان  مستعفی  رییس 
شدم  دعوت  ساحلی  فوتبال  و  فوتسال  برای  که  اولی  روز  داد:  توضیح  استعفایش 
سال گذشته بود و خیلی ها گفتند این پست ویژه ای برای تو که مدیرعامل راه آهن و 
پرسپولیس بوده ای نیست اما من گفتم دوست دارم کار کنم صحبت خوبی هم با آقای 
تاج داشتم و من ۷ نفر از بهترین متخصصان این رشته را به تاج معرفی کردم. گروه خیلی 
خوب متخصص توانمند معرفی و بلافاصله احکام آنها زده شد و 8، ۹ جلسه چالشی 
خوب برگزار کردیم. شکوری دبیر کل فدراسیون فوتبال همیشه می گفت کمیته فنی 

چقدر دارد خوب کار می کند.
رییس مستعفی سازمزان لیگ فوتسال یادآور شد: آقای کفاشیان که بازنشسته شدند 
به من پیشنهاد دادند جای او قرار بگیرم. آقای تاج هم اصرار داشتند همه چیز فوتسال 
در سازمان فوتسال کشور خلاصه شود و مدیریت با من باشد. اما این اتفاق نیفتاد و من 

هم اصراری نداشتم.
انصاری فرد درباره این بخش از بیانیه اش که تغییرات صورت گرفته را باعث تضعیف 
فوتبال می داند، اظهار کرد: من اعتقاد دارم وقتی زیرمجموعه ای در فدراسیون فوتبال 
خوب کار می کند و بدون حاشیه و سالم جلو می رود، باید مدیریت آن تقویت شود نه 
تضعیف! مجموعه فوتسال، کمیته فنی و لیگ فوتسال که جابری دبیر سازمان لیگ 
فرد قانون مند و دقیقی است و برنامه ها را خیلی خوب اجرا می کرد، همگی به خوبی 

داشتند جلو می رفتند. 
سازمان صداو سیما و شبکه ورزش همکاری خوبی با ما داشتند و مسابقاتمان به 
صورت زنده پخش می شد، پرداختها به خوبی انجام می شد، در حالی که قبلا چک 
داده می شد. امسال بهترین نوع توپ را وارد کردیم و در کل مجموعه ای داریم که خوب 
و دقیق کار می کند. وی درباره کارشکنی هایی که به آنها اشاره کرده بود، تصریح کرد: 
نمی خواهم از کسی اسم ببرم اما بعد از پیامی که به آقای تاج دادم فشارها روی من 

بیشتر شد و افرادی که خط می دادند عرصه را به من تنگ کردند.
رییس مستعفی سازمان لیگ فوتسال تاکید کرد: خوشبختانه مسابقات فوتسال خیلی 
خوب دارد برگزار می شود و علیرغم جنجال ها و حواشی سالهای گذشته اکنون مدیران 

باشگاه ها و بازیکنان و... هم همکاری خوبی با ما دارند.
انصاری فرد در بخش دیگری از سخنانش یادآور شد: وقتی آقای تاج 3 جلسه برای 
یک کاسه کردن سازمان فوتسال برگزار کرد، در جلسه آخر گفت آقای ساکت باید به 
کمیته فنی بیاید من هم گفتم کمیته ما افراد متخصص هستند و این موضوع برای من 

حاشیه می شود. 
فردای روز جلسه هم به او در واتساپ پیام دادم که به صلاح خودم و مجموعه فوتسال 
نمی دانم که ایشان بیاید. اعضا هم همین نظر را داشتند اما آقای تاج اصرار داشتند ولی 
من 1۵ تیر به او گفتم اگر ساکت بیاید من قطع همکاری می کنم. او پیام مرا خواند و 
جواب نداد اما شنیدم این طرح را در هیات رییسه فوتبال مطرح کرد تا من را اجبار کنند 

ساکت بیاید. در کمیته ها همیشه روال این است رئیس یک نفر را پیشنهاد می دهد.
 وی با بیان اینکه دوست داشتم کارم را ادامه بدهم چون خیلی موفق بودیم و همه 
متخصص بودند، اذعان کرد: نمی خواهم بشکافم که چرا آقای تاج روی حضور ساکت 
اصرار داشت.  او در پاسخ به این سوال که احتمالا تاج به شما اعتماد نداشته که گفته 
ساکت حتما باشد گفت:روز اول اصلا این صحبت ها نبود. شاید بعدا به این نتیجه 

رسیده اند. من خیلی دوست داشتم کارم را ادامه دهم. 
دیشب هم تاج زنگ زد و گفت چرا این کار را کردی و  من هدفم چیز دیگری بود و 
چون ساکت در سازمان تیم های ملی است قصد داشتیم برای هماهنگی اردوها ایشان 
را بیاوریم که من گفتم البته می شد در فضای دیگری این کار را کنند نه اینکه وارد کمیته 
فنی شوند.  ولی من با تصمیمی که با مشورت دوستان برای استعفا گرفتم، فکر می 
کنم این استعفا کاملا درست بود و به صلاح ندانستم که آقای ساکت وارد فوتسال شود.

او در پاسخ به این سوال که مگر ساکت زیر مجموعه شما نمی شد و چرا استعفا دادید 
گفت: روال کار قانونی این است ،رییس کمیته آدم پیشنهاد می دهد و رییس فدراسیون 
موافقت می کند. بنابراین من باید پیشنهاد می دادم. من جلوی اجبار آنها ایستادگی 

کردم. الان هم انعکاس حضور ایشان در جامعه فوتبال کاملا مشخص است.
رییس مستعفی سازمان لیگ فوتسال افزود: جبهه ای علیه من در فوتسال بود. 
فوتسال داشت مستقل کار می کرد و کارش را خوب انجام می داد و از زیر سلطه کسانی 
که ما موریت و مشغله های زیادی در فدراسیون دارد، خود را بیرون کشیده بود. اما نمی 
دانم آقای تاج چه فکری می کند که این همه کار را بر دوش کسی می گذارد که کارنامه 
ناموفقی دارد و اصرار اینکه همه جا باید ایشان باشد برای چیست؟ ولی به خاطر همین 
موضوع من علیرغم اینکه کارم را دوست داشتم نماندم. چون اینکه در فوتسال که به 

خوبی داشت کار می کرد دخالت کنند قابل قبول نیست. 
انصاری فرد درباره حضور مربیان خارجی در ایران اظهار کرد: یک سری مربیان 
هستند که در سطح خاص کار می کنند مثل ناظم الشریعه یا یحیی گل محمدی که 
به هر تیمی رفته جوان گرایی کرده و تیم را متحول کرده و به رده های بالا رسیده است. 
جواد نکونام و... هم از این طیف هستند اما تیم هایی مثل پرسپولیس و استقلال خاص 

هستند و مربی ایرانی برای آنها جواب نمی دهد.

رئیس هیات کشتی استان قم:

میزبانی از مسابقات کشتی جام تختی نیازمند 
۱۰ میلیارد ریال اعتبار است

 رئیس هیات کشتی استان قم گفت: میزبانی از مسابقات بین المللی کشتی جام 
تختی نیازمند 8 تا 10 میلیارد ریال اعتبار است که در صورت تامین این اعتبار قم آمادگی 

کامل و زیرساخت مناسب برای برگزاری این رقابت ها را دارد. 
محسن وزیری با اشاره به اعلام آمادگی فدراسیون کشتی برای واگذاری میزبانی 
جام تختی به قم و همچنین استقبال مسئولان استان از برگزاری این مسابقات افزود: 

مهم ترین موضوع تامین تمام هزینه های برگزاری این رویداد ورزشی است.
وی ادامه داد: فدراسیون کشتی میزبانی از این رقابت ها را به استانی واگذار می کند 
که توان تامین هزینه های این مسابقات مهم بین المللی را داشته باشد،  به همین دلیل 

ضرورت میزبانی قم از این رقابت ها تامین اعتبارات لازم توسط مسئولان استان است.
وزیری بابیان اینکه قم تجربه برگزاری مسابقات کشتی جام یادگار امام)ره( در سطح 
زیرساخت های  ورزشکاران،  اسکان  و  رقابت ها  برگزاری  ازنظر  گفت:  دارد  را  جهانی 

مناسبی در استان وجود دارد.
علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی روز سه شنبه هفته گذشته در آیین تجلیل از ۷ 
ورزشکار و ۴ مربی کشتی قم، از آمادگی این فدراسیون برای واگذاری جام بین المللی 
کشتی جهان پهلوان تختی به قم خبر داد که این موضوع با استقبال بهرام سرمست 
استاندار و احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی مواجه 

شد.
بیش از یک هزار و ۷00 کشتی گیر و حدود ۴0 داور و مربی در هیات کشتی قم 

ساماندهی شده اند.
رقابت های جام جهان پهلوان تختی یکی از معتبرترین رقابت های کشتی در ایران و 
جهان است که تاکنون 3۹ دوره آن در کشور برگزارشده است. این رقابت ها در 10 وزن 
برگزار می شود که حضور قهرمانان جهان و المپیک این رقابت ها را از سطح کیفی بسیار 

بالایی برخوردار کرده است.

رئیس هیات ورزش های رزمی استان قم :

ایجاد خانه ورزش های رزمی قم
 ضروری است

 رئیس هیات ورزش های رزمی استان قم گفت: ایجاد خانه ورزش های رزمی برای 
توسعه رشته های ورزشی استان ضروری است. 

علی یزدی با اشاره به ظرفیت های ورزش های رزمی استان افزود: فعالیت 2 هزار و 
۵00 ورزشکار ذیل هیات ورزش های رزمی ظرفیت لازم برای توسعه زیرساخت های این 

رشته های ورزشی را فراهم کرده است.
وی بابیان اینکه هدف این هیات ورزشی ایجاد خانه اختصاصی برای ورزش های رزمی 
در استان است، اظهار داشت: رزمی کاران قم در سال گذشته بیش از 182 مدال در 
میدان های مختلف ملی و بین المللی کسب کرده اند که این نشان از ظرفیت های بالای 

ورزش های رزمی در قم است.
وی با تاکید بر ضرورت حمایت رسانه ها از افتخارآفرینی ورزشکاران ادامه داد: نداشتن 

خانه رزمی نشان دهنده مظلومیت ورزشکاران فعال در رشته های رزمی استان است.
یزدی افزود: ایجاد خانه اختصاصی هیات ورزشی های رزمی علاوه بر کاهش هزینه ها، 

موجب توسعه فعالیت ها و همچنین افزایش انگیزه ورزشکاران استان می شود.

رقابت های لیگ برترفوتبال از 31 مرداد ماه آغاز می شود

چهار پادشاه و سه وزیر برای قهرمانی می جنگند

 بدون تردید فوتبال همچنان بیشترین بیننده تلویزیونی را دارد. به گفته بهاروند رئیس 
سازمان لیگ فوتبال ایران لیگ نوزدهم رقابت های نوزدهمین دوره لیگ برتر از روز 31 مرداد 
13۹8 آغاز می شود ،به احتمال بسیار زیاد در این فصل شاهد یکی از جذاب ترین دوره های 
این مسابقات خواهیم بود و رقابت میلیمتری هفت تیم، فصلی »کم سابقه« را رقم خواهد زد. 
این مطلب نگاهی دارد به هفت بخت قهرمانی یا بهتر بگوییم: »چهار به علاوه سه« مدعی 
قهرمانی لیگ برتر ایران.  معلوم نیست رقابت های نوزدهمین دوره لیگ برتر از چه زمانی آغاز 
می شود، اما آنچه مسلم است، تیم های حاضر در این پیکارها، جدال بسیار نزدیکی با هم 
خواهند داشت. چهار تیم پرسپولیس، استقلال، سپاهان و تراکتور مدعی اصلی محسوب 
می شوند، اما نباید از تیم های پدیده، فولاد و ذوب آهن نیز غافل شد. این تیم ها نیز با توجه 
به نفراتی که در اختیار گرفته اند و از طرفی، حضور مربیان جوانی مانند: یحیی گل محمدی، 
جواد نکونام و علیرضا منصوریان انگیزه لازم را به بازیکنان خود می دهند تا رقابت سختی با 

چهار مدعی اصلی در بالای جدول داشته باشند.
امنیت ورزشگاه ها

پس از حواشی و درگیری فراوان در رقابت های لیگ هجدهم، فدراسیون فوتبال به نقطه ای 
رسید که باید برای تأمین امنیت ورزشگاه ها گام جدیدی برداشته و در مسیر تازه ای قدم 
بگذارد تا طرفداران فوتبال شاهد چالش  روی سکوها نباشند و برای لذت بردن، فوتبال تماشا 
کنند، نه اینکه استرس داشته باشند که مبادا آسیب ببینند یا برای زنده ماندن تلاش کنند. 
دلیل عقب افتادن لیگ نوزدهم نیز آماده نبودن ورزشگاه ها، اعلام شده است. شاید این 

موضوع باعث شود تا اتفاق مثبتی در فوتبال ما رخ دهد.
رقابت میلیمتری

تا  البته این اتفاق باید سال ها پیش می افتاد و ما باید همه چیز را متوقف می کردیم 
استانداردهای لازم برای برگزاری بازی ها را فراهم سازیم. شاید این موضوع تیم ها را دچار 
چالش کند، اما در نهایت به سود فوتبال تمام خواهد شد. با توجه به عملکرد و شرایط تیم ها 
در فصل نقل و انتقالات، در این فصل شاهد یکی از جذاب ترین دوره های این مسابقات 
خواهیم بود و رقابت میلیمتری هفت تیم، فصلی »کم سابقه« را رقم خواهد خورد. هفت تیم 

مدعی قهرمانی لیگ برتر ایران هستند.
شانس سپاهان

در حال حاضر شانس سپاهان برای قهرمانی در رقابت های این فصل بیشتر از سایر 
تیم هاست. البته تیم های استقلال ، پرسپولیس و تراکتور نیز شانس زیادی دارند، اما سپاهان 
به دلیل حضور مربی باتجربه ای مانند امیر قلعه نوعی و نفراتی که در این فصل به خدمت 
گرفته، شانس بیشتری نسبت به سایر تیم ها دارد. سخت می توان تصور کرد هیچ تیم دیگری 
غیر از سپاهان بتواند قهرمانی لیگ برتر را از پرسپولیس بگیرد. فصل قبل قلعه نوعی و 
مردانش نمایش عالی داشتند و توانستند نسبت به فصل قبل تر، پیشرفت محسوسی داشته 

باشند.
باثبات و مقتدر

سپاهان اولین تیم شهرستانی بود که توانست قهرمانی در لیگ برتر را تجربه کند و تا جایی 
پیش رفت که رکورددار هم شد، هرچند با قهرمانی ای که پرسپولیس در فصل قبل به دست 
آورد، با رکورد این تیم برابر شد. امیر قلعه نوعی به عنوان تنها مربی ای که مثل سپاهان و 
پرسپولیس، با داشتن پنج قهرمانی در لیگ برتر، رکورددار است، در هر تیمی که حضور 
داشته، آن تیم با ثبات و مقتدر ظاهر شده و در دو فصل گذشته تیم های ذوب آهن و سپاهان 

را دوباره به جمع مدعیان آورده است. آنها شانس اول قهرمانی هستند.
استقلال بدون حاشیه

استقلال خیلی در سکوت کارش را پیش می برد. دور بودن از حواشی به نفع این تیم است. 
در سال های اخیر همیشه حاشیه ها به استقلال ضربه می زد. آندره آ استراماچونی مربی 
باکلاسی است که کم حرف می زند و تنها کارش را انجام می دهد. استقلال هم نیاز به چنین 
جوی دارد. البته نباید فراموش کرد که در سال های گذشته این تیم دقیقاً نزدیک بازی های 
لیگ مشکلات زیادی داشت و اسیر حاشیه می شد. آبی ها بیشترین تغییرات را داشته اند، 

اما سرمربی ایتالیایی این تیم یکی از بهترین و منطقی ترین ترکیب ها را فراهم کرده است.
روحیه فوق العاده

استراماچونی ترکیب استقلال را به شکل ایده آلی برای شروع لیگ نوزدهم که هنوز تاریخ 
مشخصی ندارد، فراهم کرده است. او در هر پست، دو بازیکن مدعی در اختیار دارد و آنها با 
توجه به شرایط سنی و تجربه ای که دارند، طی فصل می توانند به این مربی کمک شایانی 
داشته باشند. از لیگ هشتم تا دوازدهم، استقلال همیشه بالاتر از پرسپولیس بود، اما در 
6 فصل اخیر، پرسپولیس پنج بار بالاتر از استقلال ایستاده است. استقلالی ها این فصل 
با استراماچونی و تیمی آماده، روحیه فوق العاده برای پایان این دوران و انتقام از رقیب 

سنتی شان دارند.
شانس دوم قهرمانی

امیرحسین فتحی، مدیرعامل باشگاه از بازیکنان و کادر فنی خواسته به دنبال کسب سه 
جام باشند. استقلال با توجه به نفراتی که گرفته و در بازی های تدارکاتی به بردهای پرگلی 
هم رسیده، در بین هفت تیم مدعی شانس دوم قهرمانی به حساب می آید. به خصوص اینکه 
تمام بازیکنان به خدمت گرفته شده استقلال همه با نظر مستقیم آندره آ استراماچونی جذب 
شده اند. او بعد از خریدهای ابتدایی فصل بر رفت و آمد بازیکنان نظارت کامل داشت و اکنون 

تیم دلخواه خود را در اختیار دارد و منتظر آغاز لیگ برتر است.
فراز و نشیب 

گرچه پرسپولیسی ها در چهار بازی اول خود از قرعه مناسبی برخوردار نبودند، اما قهرمان 
سه فصل اخیر لیگ برتر به رغم تغییراتی که در کادر فنی آن صورت پذیرفته باز هم مدعی 
قهرمانی محسوب می شود. در صورتی که فصل برای پرسپولیس خوب آغاز نشود، با توجه 
به وضعیت روحی تیم، بازگشت آن کمی دشوار به نظر می رسد. به خصوص اینکه تیم های 
بیشتری در این فصل مدعی قهرمانی هستند. پرسپولیسی ها فصل پیش، فراز و نشیب های 
فراوان داشتند و با کادر جدید کار برایشان کمی دشوار است. آنها شانس سوم قهرمانی 

هستند.
عملکرد ضعیف پرسپولیس

پرسپولیس پس از بازگشت از اردوی ترکیه، 6 بازی دوستانه انجام داده که حاصل آن سه 
پیروزی، یک تساوی و دو شکست بوده. پنج بازی با تیم های لیگ برتری و یک بازی با تیم 
دسته اولی انجام شده و با توجه به نتایج به دست آمده این طور می توان گفت که سرخپوشان 
پایتخت در نیمی از بازی های تدارکاتی در راه رسیدن به پیروزی محروم شده اند. پرسپولیس 
در بازی هایی که انجام داد در دو بازی موفق به گلزنی نشد و در سه بازی گل نخورده، اما 
در سه بازی دیگر 6 گل خورده است تا معدل یک گل خورده در هر بازی برای این تیم به 

ثبت برسد.
کار سخت کالدرون

البته از نظر آمار گلزنی، عملکرد بهتری به نسبت به تیم فصل گذشته دارد و آنها ۹ گل در 
۴ بازی زده اند؛ البته نباید این نکته را هم فراموش کرد که چهار گل از این ۹ گل در بازی 
دوستانه با تیم دسته اولی نیروی زمینی به ثمر رسیده که قطعاً قدرت تیم های لیگ برتری را 
ندارد. از طرفی، این تیم در فاز دفاعی کمی متزلزل ظاهر شده و بدون تردید، دستاوردهای 
بازی های تدارکاتی برای گابریل کالدرون مهم است. این مربی آرژانتینی به خوبی می داند کار 

سختی را در پیش دارد و سایه برانکو روی سر او سنگینی می کند.
سیستم  بازی

کالدرون به خوبی می داند که اگر پرسپولیس را قهرمان لیگ برتر هم کند، کار بزرگی صورت 
نداده، به این دلیل که این تیم در سه فصل گذشته این عنوان را کسب کرده است. هنوز 
مشخص نیست پرسپولیس با چه سیستمی بازی خواهد کرد. کالدرون در بازی های جام 
شهدا، مقابل سایپا و نیروی زمینی از سیستم 1-3-2-۴ استفاده کرد، اما در دو دیدار با 
پیکان و نفت مسجدسلیمان با روش 2-۴-۴ به میدان رفت. او در جدال با فولاد دوباره به 

چیدمان 1-3-2-۴ برگشت و نفراتش را در این سیستم امتحان کرد.
تراکتور؛ شانس چهارم قهرمانی

تراکتور در چند فصل اخیر بازی های خوبی ارائه می دهد و در جمع مدعیان قهرمانی قرار 
گرفته است. فصل قبل چند بازی متوسط و چند بازی افتضاح و... باعث شد آرزوهای خیل 
طرفدارانش برآورده نشود. حتی باورش هم سخت بود جان توشاک، مربی ای که با رئال 
مادرید قهرمان اروپا شده، در همان ابتدای فصل، کنار گذاشته شود و حتی جورج لیکنز 
بلژیکی هم ناکام بماند. »پرشورها« در این فصل با آمدن مصطفی دنیزلی، شانس چهارم 
قهرمانی محسوب می شوند. در واقع آنها چهارمین پادشاه برای قهرمانی در لیگ نوزدهم 

هستند.
دنیزلی و ادعای قهرمانی

سرمربی ترک تبار تراکتور می گوید که تیمشان هم در لیگ برتر و هم در جام حذفی مدعی 
قهرمانی خواهد بود. فصل گذشته آنها از مدعیان جدی بودند، اما کارشان را با عنوان 
پنجمی به پایان رساندند! تراکتور به مانند فصل قبل در نقل و انتقالات بیکار نبود. این فصل، 
محمدرشید مظاهری، رضا میرشکاری، محمدرضا خانزاده و ... را به خدمت گرفته تا قدرت 
مضاعفی به تمامی خطوطش ببخشد. مهم ترین بازیکنانی که از این تیم جدا شده اند 

احسان پهلوان و آنتونی استوکس هستند.
بدون سرباز!

تراکتور بر خلاف پرسپولیس، استقلال و سپاهان سابقه قهرمانی در لیگ برتر را ندارد و 
ماجراهای پایان لیگ چهاردهم، آنها را به قهرمان شدن در لیگ برتر بدبین کرده است. در 
صورتی که آنها هفته های آخر در کورس قهرمانی باشند، فشار زیادی را تحمل می کنند و 
استرس بالا، شاید مثل چهار سال قبل، باعث لغزششان شود. این فصل تراکتور مثل سایر 
تیم ها در لیگ برتر شرکت می کند و از فشار استفاده از بازیکنان سرباز و روابط سینوسی آنها 

با هواداران خبری نخواهد بود.
وزیران قهرمانی

یحیی گل محمدی از پدیده یک مدعی ساخته و البته آسیایی شدن فوتبال مشهد برای 
اولین بار افتخار بزرگی بود، که او برای این تیم رقم زد. پدیده با به خدمت گرفتن مهدی 
رحمتی و سروش رفیعی، خود را جزو تیم های مدعی کرده و یحیی به خوبی می داند که اگر 
قهرمانی می خواهد باید در هر دیدار، شاگردانش محکم بازی کنند. گل محمدی می گوید: 
»با توجه به تیم های حاضر در لیگ نوزدهم، به معنای واقعی کلمه بازی آسان نداریم و هر 

رقابتی، سختی های خاص خودش را به همراه دارد.«
فولاد با جواد نکونام و ذوب آهن با علیرضا منصوریان، مثل پدیده جزو شانس های قهرمانی 
محسوب می شوند. هر چند با توجه به تیم های سپاهان، استقلال، پرسپولیس و تراکتور 
شانس قهرمانی پدیده، فولاد و ذوب آهن به خودی خود کمرنگ می شود، اما می توانند در 

معرفی قهرمان لیگ نوزدهم نقش مهمی را ایفا کنند.
اما هفت تیم مدعی در این فصل، در چه هفته هایی با هم بازی دارند:

 هفته دوم: تراکتور با پرسپولیس| استقلال با فولاد
هفته سوم: ذوب آهن با تراکتور| فولاد با سپاهان

هفته چهارم: استقلال با پرسپولیس| پدیده با فولاد
هفته پنجم: ذوب آهن با استقلال| پرسپولیس با سپاهان

هفته ششم: پدیده با پرسپولیس| سپاهان با ذوب آهن
هفته هفتم: ذوب آهن با پدیده

هفته نهم: تراکتور با استقلال
هفته دهم: فولاد با پرسپولیس| سپاهان با تراکتور
هفته یازدهم: تراکتور با پدیده| ذوب آهن با فولاد

هفته دوازدهم: سپاهان با استقلال
هفته سیزدهم: ذوب آهن با پرسپولیس| استقلال با پدیده

هفته چهاردهم: پدیده با سپاهان
هفته پانزدهم: تراکتور با فولاد

پایان  از  برزیل  در  خبری  منبع  یک 
کار بازیکن برزیلی مورد نظر تیم فوتبال 
پرسپولیس در این کشور و آماده شدن او 

برای سفر به ایران خبر داد.
 پایگاه خبری »فوتبال اینتریور« برزیل 
اعلام کرد که جونیور براندائو، مهاجم تیم 
فوتبال لودوگرتس رازگراد بلغارستان که به 
صورت قرضی در تیم گویاس برزیل بازی 
می کند، قراردادش را با این برزیلی فسخ 
کرده و آماده سفر به ایران شده است. براندائوی 2۴ ساله که مورد توجه باشگاه 
پرسپولیس قرار گرفته، برای گویاس 22 بازی انجام داده و دو گل هم به ثمر رسانده 

است.
سایت فوتبال اینتریور درباره وضعیت جونیور براندائو نوشته است: در مقطع بعدی 
از فصل، باشگاه گویاس تأیید کرد که جونیو براندائو از این تیم جدا می شود. این 
بازیکن جوان یک پیشنهاد میلیونی از تیم پرسپولیس ایران دریافت کرده و آن را 
پذیرفته است. به همین دلیل او قراردادش را با گویاس فسخ کرده است، تیمی که از 

ابتدای فصل در آن بازی کرده است.
جونیور براندائو که متعلق به تیم لودوگورتس رازگراد است، پیش از پیوستن به این 
تیم بلغارستانی، فقط در فوتبال برزیل بازی کرده و در تیم اتلتیکو گویانینزه در سال 

2018 بود که با ثبت ۹ گل در 18 بازی مورد توجه قرار گرفت.

حضور  می گوید  لیورپول  تیم  سرمربی 
فینال سوپر  در  لیورپولی  ایرانی  هواداران 
خوشحال  بسیار  برایش  اروپا  فوتبال  جام 
سوپرجام  دیدار  در  است.  بوده  کننده 
فوتبال اروپا دو تیم لیورپول قهرمان لیگ 
قهرمانان اروپا و چلسی قهرمان لیگ اروپا 
در استانبول ترکیه مقابل هم قرار گرفتند 
قانونی  وقت های  در  بازی  این  نتیجه  که 
با تساوی 2 بر 2 به پایان رسید و شاگردان 

یورگن کلوپ موفق شدند در ضربات پنالتی شاگردان فرانک لمپارد را پنج بر چهار 
شکست دهند.  یورگن کلوپ سرمربی تیم لیورپول در کنفرانس خبری بعد این بازی و 
در پاسخ به سوال خبرنگار ایسنا، درباره ایرانیان هوادار لیورپول و همچنین ایرانی هایی 
که  در دوران سرمربی گری او در دورتموند طرفدار این تیم آلمانی بودند، اظهار کرد: 
برای من خیلی جالب و خوب است که هواداران کار ما را دنبال می کنند. البته فکر 
کنم بدانید من با دو بازیکن ایرانی سیروس دین محمدی و سرژ یک تیموریان هم 
تیمی بودم. آن ها از بازیکنان با تجربه ایرانی بودند.  او ادامه داد: این خوشحال کننده 
است که هواداران زیادی داریم ولی برای من این بیشتر خوشحال کننده بود که 
هواداران زیادی از ایران و تهران که لیورپولی بودند اینجا بودند و از پیروزی ما خوشحال 

شدند. این نکته بیشتر خوشحال کننده است.

گفت:  استقلال  باشگاه  پیشکسوت   
استراماچونی یک مربی کاملا حرفه ای است 
و توقع این دارد تمامی امکانات لازم برای او 
فراهم شود.مسولان استقلال باید بدانند او از 
کشوری به ایران آمده است که همه چیز برای 
وی آماده بود.  »مجید نامجو مطلق « اظهار 
نوزدهم  لیگ  برای  استقلال  شرایط  داشت: 
حساس است و همه از این تیم انتظار موفقیت 
فصل  به  نسبت  استقلال  افزود:  وی  دارند. 

گذشته با تغییراتی زیادی روبرو شده است و امیدوارم این تغییرات بتواند به آبی پوشان 
تهرانی در راستای پیشرفت کمک کند. پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد:مهم ترین 
موضوعی که استقلالی ها باید در نظر داشته باشند دوری جستن از حاشیه است و اگر 
حاشیه در این تیم وجود داشته باشد لطمات زیادی به این تیم وارد خواهد شد. بازیکن 
پیشین استقلال تصریح کرد:استراماچونی یک مربی کاملا حرفه ای است و توقع این دارد 
تمامی امکانات لازم برای او فراهم شود.مسولان استقلال باید بدانند او از کشوری به ایران 
آمده است که همه چیز برای وی آماده بود. نامجمو مطلق تاکید کرد:همیشه اولین بازی 
در لیگ برتر برای استقلال از اهمیت زیادی برخوردار است و امیدوارم آبی پوشان در بازی 
با ماشین سازی به پیروزی رسیده و سه امتیاز کامل را به دست آورند. وی در پایان گفت:به 
عنوان یک استقلالی توقع دارم این تیم بتواند در لیگ نوزدهم نتایج خوبی را کسب کرده و 

به سال ها ناکامی آبی ها در لیگ برتر پایان دهد.

یورگن کلوپ:  دیدن ایرانیان لیورپولی  جونیور آماده حضور در پرسپولیس شد
برایم خوشحال کننده بود

نامجو مطلق: استراماچونی حرفه ای است

تصرفات  قم  منطقه یک  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  در  اختلاف مستقر  هیأت حل 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

¬¬کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹860330001003۴08 شماره  رأی   -1
13۹۷11۴۴3000100221۹ آقای  حسن حامدی فرزند غلامعلی در دو دانگ مشاع 
از  ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 108/83 متر مربع پلاک شماره 
111۹1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

رسمی ۵0828. )م الف 2333(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹86033000100۴۷6۵ شماره  رأی   -2
13۹۷11۴۴30001002220 خانم زهره اسماعیلی فرزند احمد در چهار دانگ مشاع 
از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 108/83 متر مربع پلاک شماره 
111۹1  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

رسمی ۵0828. )م الف 233۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹86033000100۵83۵ شماره  رأی   -3
13۹۷11۴۴300010022۷3 خانم زهرا کرامتی فرزند احمدآقا در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 120/80 متر مربع پلاک شماره  10۵86 اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی 1۷8۵1 . )م الف 233۵ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹86033000100۷061 شماره  رأی   -۴
ششدانگ  در  غلامرضا  فرزند  حسنی  بتول  خانم   13۹۷11۴۴30001002۴3۹
پلاک  از   13۹۷2033000103۵000 سند  به  ادغام  شرط  به  ساختمان  باب  یک 
پلاک  مربع  متر   12/13 ششدانگ  مساحت  به  اصلی   10۵2۹/8/228/818
یک  اداره  ملک  ثبت  حوزه  یک  بخش  قم  در  واقع  اصلی  شماره 10۵2۹/8/22۹  
الکترونیکی  دفتر  در  مشاعی  مالکیت  سند  طی  خریداری  عادی  نامه  مبایعه  قم 

13۹۷20330001032۴36 . )م الف2336 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹86033000100۵0۵2 شماره  رأی   -۵
13۹۷11۴۴3000100060۹ آقای وحید نادعلی فرزند اسداله در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 61/۷۵ متر مربع پلاک شماره 10۴3۴ اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمود آقا 

محمد بیگی. )م الف 233۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹860330001006۴1۵ شماره  رأی   -6
13۹811۴۴3000100002۹ آقای ابوالفضل ملاآقائی فرزند علی اکبر در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ۷۵/۵۴ متر مربع پلاک شماره ۴ فرعی از112۴0  اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 
الواسطه از مرتضی فتوره چی نسبت به 60 متر و مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از سید احمد رضوی نسبت به 1۵ متر. )م الف 2338(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹860330001006۵08 شماره  رأی   -۷

13۹811۴۴30001000۴21 آقای محمد عباسیان قمی فرزند علی در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ۵0/۵0 متر مربع پلاک شماره 1182 فرعی از 1113۵  
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از عبداله توسلی. )م الف233۹ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹8603300010061۷6 شماره  رأی   -8
در  عباس  فرزند  قمی  پزان  کاشی  معصومه  خانم   13۹۵11۴۴3000100188۹
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۷۴/2۵ متر مربع پلاک شماره  10301 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی 

به موجب سند قطعی 3۹20۴. )م الف 23۴0(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹860330001006110 شماره  رأی   -۹
13۹811۴۴30001000101 آقای رضا آقاجانی فرزند اکبر در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 118/13 متر مربع پلاک شماره 86۷ فرعی از 110۹3 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی 

به موجب سند قطعی ۵1۵2۹. )م الف23۴1 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹86033000100166۷ شماره  رأی   -10
13۹۷11۴۴30001002031 خانم محبوبه بیطرفان فرزند ابوالفضل در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 128/13 متر مربع پلاک شماره 108۷۴ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی 12۷0۵۵. )م الف 

)23۴2
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹86033000100362۹ شماره  رأی   -11
13۹۷11۴۴3000100181۹ آقای سیدحسن احمدی فرزند مهدی در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت  متر مربع پلاک شماره 228/08  اصلی واقع در قم بخش 

یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی 1128۹۷. )م الف 23۴3(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹860330001003623 شماره  رأی   -12
13۹۷11۴۴3000100231۷ آقای جواد خانعلی زاده فرزند حسین در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 200 متر مربع پلاک شماره 36 فرعی از 18 فرعی از 102۵0 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از احمد ترابی نژاد. )م الف 2۴31 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹860330001006۴3۴ شماره  رأی    -13
13۹811۴۴30001000۴۹2 آقای حسن یاری فرزند نجاتعلی در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 8۷ مترمربع پلاک شماره ۹۴۴8 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از اکرم سادات انواری به 

موجب سند قطعی ۴2۹3. )م الف2۴10 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹86033000100۵21۴ شماره  رأی   -1۴
در  عبدالعظیم  فرزند  سیمری  عبدالمجید  آقای   13۹611۴۴30001000۷۷3
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 20۴/۴0 مترمربع پلاک شماره 10۷81  

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی 
13۵83 بانضمام سهم الارث متقاضی نسبت به 200 مترمربع و مبایعه نامه عادی 

خریداری از وراث معصومه کلهر۴/۵مترمربع. )م الف 2۴11(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹860330001006822 شماره  رأی   -1۵
ششدانگ  در  غلامرضا  فرزند  مهجوری  ملوک  خانم   13۹۷11۴۴30001002011
یک باب ساختمان به مساحت 1۹2 متر مربع پلاک شماره 102۷۵ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی صادره در 
دفتر الکترونیکی 13۹۷20330001012۹3۴ به موجب سند قطعی 1۵2۴8. )م الف 

) 2۴12
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹8603300010068۹0 شماره  رأی   -16
مشاع  دانگ  سه  در  یزدان  فرزند  آمره  محسن  آقای   13۹۷11۴۴30001001۷02
از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 13۷/۷ مترمربع پلاک شماره 
10۴۵2 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

مالکیت مشاعی در دفتر الکترونیکی 13۹۷2033000101۵۹۹0. )م الف 2۴13 (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹86033000100۵۷10 شماره  رأی   -1۷
13۹۷11۴۴30001001۵۴۵ آقای جواد کریمیان زاده فرزند غلامحسین در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 13۷/۷ متر مربع پلاک 
شماره 10۴۵2 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 
سند مالکیت مشاعی در دفتر الکترونیکی 13۹۷2033000101۵۹۵2. )م الف 1۴1۴ 

)
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹860330001006836 شماره  رأی   -18
ملی  شناسه  به  قم  کویر  ابزار  فکر  عمران  شرکت   13۹811۴۴3000100021۵
1086101۵23۹ در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵۴/۵2 مترمربع پلاک 
شماره 111۹0 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 

سند قطعی 1۵۹3. )م الف 2۴16 (
مورد تأیید قرار گرفته و ار آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه 
ی یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱398/05/26
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۱398/06/۱۱
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم  

 آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی



شنبه -بیست وششم مرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4863

یک حقوقدان بین الملل گفت: ماجرای نفتکش "گریس 1" 
برای انگلیس تجربه تلخی شد که نشان داد تا چه حد همراهی 
با تندروترین عناصر دولت ترامپ می تواند برای دولت ها از لحاظ 

حقوقی، سیاسی، حیثیتی و راهبردی هزینه ساز باشد. 
رضا نصری با اشاره به رفع توقیف کشتی حامل نفت ایران از 
حامل  کشتی  توقیف  گفت:  الطارق  جبل  محلی  دولت  سوی 
نفت ایران از ابتدا یک اقدام غیرقانونی بود که تحت فشار آمریکا 
صورت گرفت و دولت بریتانیا و جبل الطارق را وارد یک ماجراجویی 

ناخواسته کرد.
وی ادامه داد: از نظر حقوقی، پایه های این اقدام آنقدر سُست 
بود که مقامات رسمی بریتانیا و جبل الطارق بعضاً از تبیین و 
تشریح دلایل و استدلال های خود در مصاحبه ها و اظهارنظرهای 
عمومی شان به وضوح عاجز و معذب بودند. حتی طبق برخی 
گزارش ها، آنها مجبور شده بودند قوانین خود را تنها چند ساعت 
پیش از موعد عبور کشتی از تنگه جبل الطارق به نحوی »به روز« 
کنند که بتوانند حداقل ظاهری از »قانونیت« برای توجیه توقیف 

درخواستی کشتی ایران به نمایش بگذارند.
این تحلیگر ارشد مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه از نظر 
سیاسی توقیف کشتی حامل نفت ایران به شدت خشم اتحادیه 
اروپا و دولت های اروپایی را هم برانگیخت، اظهار داشت: مغایرت 
این اقدام با برجام و تلاش های اروپا برای حفظ آن - و همچنین 
نوع  هر  امکان  حتی  عملًا   - بین المللی  قوانین  با  آن  مغایرت 

پشتیبانی ظاهری از بریتانیا را از متحدین آن سلب کرد.
نصری با بیان اینکه در صحنه سیاست داخلی بریتانیا هم این 
اقدام ماجراجویانه انتقادات فراوانی را متوجه دولت محافظه کار 
کرد، تصریح کرد: در رسانه ها و افکارعمومی نیز توقیف این کشتی 
غالباً به یک اقدام غیرضروری و »تنش آفرین« تعبیر شد و دولت 

بریتانیا را - آن هم در آستانه انتخاب نخست وزیر جدید - در معرض 
پاسخ گویی های ناخواسته قرار داد. از طرف دیگر، ایران نیز نشان 
داد که هم بلد است چگونه از ظرفیت های حقوق بین الملل برای 
مقابله با این قبیل اقدامات استفاده کند و هم می داند چگونه - در 
عین حفظ زبان و موضع دیپلماتیک و احراز حقانیت خود - در برابر 

این نوع تعرضات در چارچوب قانون »هزینه تراشی« کند.
وی افزود: در مجموع، توقیف این کشتی برای بریتانیا تجربه 
تلخی شد که نشان داد تا چه حد همراهی با تندروترین عناصر 
دولت ترامپ می تواند برای دولت ها - چه از لحاظ حقوقی، چه 
از لحاظ سیاسی، چه از لحاظ حیثیتی و چه از لحاظ راهبردی - 

هزینه ساز باشد.
کشتی  توقیف  درباره   همچنین  بین المللی  حقوقدان  این 
انگلیسی در تنگه هرمز توسط ایران و اینکه احتمال توقیف دیگر 
کشتی های این کشور توسط ایران تا چه اندازه در تصمیم رفع 
توقیف کشتی گریس1 موثر بوده است؟ خاطرنشان کرد: ایران در 
امر مدیریتِ عبور و تردد کشتی ها در تنگه هرمز یک سری حق و 

حقوقی دارد که تا به حال - به دلیل ملاحظات سیاسی و امنیتی - 
با اغماض و خویشتن داری زیادی نسبت به آن  برخورد کرده است.
نصری یاد آور شد: حادثه توقیف کشتی  گریس1، نشان داد 
که رفتار طرف مقابل می تواند به شدت بر این »ملاحظات« تاثیر 
بگذارد و موجب شود ایران در تحقق و اجرای تمام و کمال حقوق 
خود خویش تن داری را کنار گذاشته و سخت گیری بیشتری در 

مدیریت این تردد اِعمال کند.
وی ابراز داشت: این »پیام« با توقیف کشتی انگلیسی به طرف 
مقابل مخابره شد و معتقدم از این رو در تصمیم مقامات سیاسی 
بریتانیا و فرماندار جبل الطارق در رفع توقیف کشتی گریس1 تاثیر 

داشته است.
وی در پاسخ به این سوال که آیا تصمیم اخیر طرف انگلیسی 
می تواند مبنایی برای رفع توقیف کشتی شان باشد؟ بیان کرد: 
طبیعتاً وقتی طرف مقابل، با وجود فشار آمریکا، گام مثبتی در 
جهت رفع اختلاف و تنش زدایی برداشته است، ایران نیز می تواند 
با اغماض بیشتری نسبت به رفع توقیف کشتی آن ها تصمیم گیری 

کند. به قول دوستان آمریکایی خودشان »حُسن نیت، حُسن نیت 
.)Goodwill begets goodwill(»!ایجاد می کند

تیم سیاست خارجی ترامپ جز رسوایی برای او ارمغان 
دیگری ندارد

این کارشناس ارشد مسائل سیاسی درباره واکنش آمریکا به رفع 
توقیف کشتی گریس1 هم یادآور شد: آزادی کشتی حامل  نفت 
ایران می توانست - با یک هزینه حیثیتی حداقلی برای لندن 
- به عنوان »پیروزی حقوقی ایران علیه بریتانیا« ثبت شود. اما 
درخواست بیجای واشنگتن در لحظه آخر یک »پیروزی سیاسی 

علیه آمریکا« به آن اضافه کرد!
نصری اضافه کرد: درخواست نسنجیده آمریکا - چه از لحاظ 
آمریکا،  انزوای  دیگر  بار  یک   – سیاسی  لحاظ  از  چه  و  حقوقی 
موضوع  سر  بر  آمریکا  و  اروپایی  کشورهای  بین  ناگزیر  شکاف 
ایران، بی منطقی، بی برنامگی و سوءنیت دولت ترامپ را به نمایش 

گذاشت.
وی با ضروری دانستن تغییر سیاست ها در دولت آمریکا عنوان 
کرد: شاید وقت آن رسیده باشد که دونالد ترامپ سرانجام متوجه 
شود تیم سیاست خارجی او تیم تندرو و ناکارآمدی است که جز 
رسوایی و شکست های پی در پی برای او به ارمغان نمی آورد و 

چاره ای برای این وضعیت بیندیشد.
این حقوقدان بین المللی در پاسخ به این سوال که آیا انگلیسی ها 
دنبال  ایران  نفت  حامل  کشتی  توقیف  پی  در  که  اهدافی  به 
می کردند، دست یافتند؟ گفت: خیر! نه تنها در صحنه بین المللی 
همراهی دولت محافظه کار لندن با رهنمودهای امثال جان بولتون 
نتیجه ای نداشت، بلکه این همراهی شکست خورده به پُتکی بدل 
خواهد شد که جرمی کوربین )رئیس  حزب کارگر( در انتخابات 

پیش رو بر سر آنها خواهد کوبید!

رضا نصری حقوقدان بین المللی:

ماجرای "گریس۱" تجربه تلخی برای لندن شد

سیاسی

ناصر ایمانی، فعال سیاسی اصولگرا می گوید: ممکن است جریان سوم بخواهد خود 
را در انتخابات ریاست جمهوری محک بزنند تا بتوانند با موج سواری بر نارضایتی های 

عمومی آرایی به سبد خود بریزد.
»جریان سوم« کلیدواژه ای که این روزها به کرات در مباحث انتخاباتی مطرح می شود، 
برخی آن را خطری برای انتخابات اسفندماه و مجلس بعدی می دانند و معتقدند نباید 
اجازه داد جریانی بدون هویت سیاسی مشخص وارد پارلمان شوند. برخی نیز معتقدند 
این جریان اگر خود را مطابق با خواسته ها و مطالبات مردم جلو ببرد باید از آن استقبال 

کرد و نباید صرفا به چشم یک خطر به جریان سوم نگریست.
ناصر ایمانی فعال سیاسی اصولگرا که در دسته اول قرار می گیرد معتقد است مجلس 
بعدی حتی اگر اصلاح طلب هم شود بهتر از آن است که افرادی ناشناخته و بدون هویت 
سیاسی مشخص پا به پارلمان بگذارند. او هشدار می دهد باید مراقب جریان سومی که 

می تواند با تکیه بر شعارهای پوپولیستی آرای شهرهای کوچک را تصاحب کند بود.
مشروح گفتگوی خبرآنلاین با این چهره سیاسی اصولگرا را در ادامه بخوانید؛

آقای ایمانی! گفته می شود که با توجه به تفرقه و تشتت در هر دو جریان 
اصولگرا و اصلاح طلب  و نیز رشد نارضایتی های مردم، ممکن است جریان دیگری 
پا به عرصه انتخابات مجلس در اسفندماه بگذارد و حتی کرسی های قابل توجهی 
را هم بتواند در مجلس بعدی تصاحب کنند. شما تا چه میزان امکان حضور چنین 
جریان سیاسی را که به آن جریان سوم نیز می گویند را محتمل می دانید؟ برای 
مثال گفته می شد ممکن است از دیدار احمدی نژاد و قالیباف یک جریان سوم 

سر برآورد.
ابتدا این را بگویم که هیچ گونه هماهنگی میان احمدی نژاد و قالیباف ایجاد نخواهد 
شد. دو طرف حتی کدورت های دیرینه ای نسبت به یکدیگر دارند و این امر بر کسی 
پوشیده نیست. اما جریان سوم موضوع دیگری است؛ جریانی است که امکان دارد 
ارتباطی با اصلاح طلب ها یا اصولگراها نداشته باشد. بدان معنا که افرادی حتی بدون 
آنکه سازمان دهی و رهبری خاصی داشته باشند و تنها به دلیل ناامیدی مردم از دو جناح 
سیاسی، امید داشته باشند که بتوانند به آراء کافی در انتخابات مجلس در اسفندماه 
دست یابند. چنین حرکتی را می توان جریان سوم لقب داد و امکان دارد که در واقعیت 

مجالی برای ظهور و بروز سیاسی پیدا کنند.
امكان ظهور رادیكال ها زیر سایه جریان سوم وجود دارد

از نگاه شما تا چه میزان امکان ظهور یک طیف رادیکال در سایه همین جریان 
سوم ممکن است ظهور و بروز پیدا کند؟

بله این امکان وجود دارد و این احساس خطر را باید جدی انگاشت بدان معنا که 

ناامیدی مردم از دو جناح سیاسی سنتی ممکن است پیامدهای نامناسبی برای کشور 
داشته باشد. یعنی اگر حتی مردم در یک انتخابات گرایش بیشتری به هر یک از دو جناح 
اصلاح طلب یا اصولگرا داشته باشند و یک طرف در مسند قدرت قرار بگیرد بسیار بهتر از 

آن است که افرادی که هیچ گونه هویت شفاف سیاسی و ملی ندارند پا به عرصه بگذارند.
در درون چنین جریانی نیز به طور طبیعی افراد رادیکال رشد خواهند کرد. ازاین رو باید 
هر دو جریان سیاسی این احساس خطر را جدی بگیرند. حتی ممکن است این جریان 
بخواهد خود را در انتخابات ریاست جمهوری محک بزنند تا بتوانند با موج سواری بر 

نارضایتی های عمومی آرایی به سبد خود بریزند.
جریان سوم در حوزه های انتخابیه کوچک اقبال بیشتری دارد

چرا با وجود چنین خطری همچنان، شاهد اختلاف و کشمکش  بین طیفهای 
مختلف اصولگرا هستیم؟ به نظر نمی رسد جریان سوم را چندان هم به چشم 

یک خطر ببینید.
جای تأسف دارد که تمامی این اختلاف در هر دو جناح سیاسی کشور وجود دارد. و 
هر دو طرف نیز باید چنین خطر را موردتوجه قرار دهند چراکه اگر نتوانند با نیل به اتحاد 
درون حزبی مجال را برای تثبیت خود هموار سازند ممکن است افراد دیگری با هویت 
مستقل بتوانند وارد میدان سیاسی شوند. این جریان به ویژه با اقبال بیشتری در حوزه های 
انتخاباتی شهرهای کوچک روبه رو خواهند بود. این خطری است که هر دو جریان باید بدان 
توجه کنند و تا حد امکان اختلاف نظرها را کنار بگذارند تا اینکه بتوانند به اتفاق نظر سیاسی 

دست یابند حتی اگر اینکه این توافق نه به طور مطلق بلکه با موافقت اکثریت باشد.
در مورد جریان اصولگرا هم مشخصا تصور می کنم طیف های مختلف این جرین 
کماکان در حال سبک و سنگین کردن وزنه های سیاسی خود هستند. همواره در ادوار 
پیشین نیز همین طور بوده است و تنها در دو ماه باقی مانده به روز رای گیری موضوع از 
جدیت لازم برخوردار شده است. شاید از نظر زمانی هنوز تصور می کنند فرصت زیادی تا 
انتخابات باقی مانده است. بااین حال از آذر ماه به بعد دیگر عملًا مجال بسیار اندکی برای 
کاهش اختلافات باقی می ماند. امیدوارم در این مدت بتوانند سازمان دهی مناسبی انجام 

دهند تا انتخاباتی پرشور با فهرست های حداکثری رقم بزنند.
اصولگراها و اصلاح طلبان توجهی به خطر پوپولیسم ندارند

بازیگران  و  دارد  وجود  مردمی  نارضایتی  که  شرایطی  در  کنید  می  تصور 
سیاسی هم در حالتی از انفعال هستند این جریان سوم ممکن است با شعارهای 
پوپولیستی یا موج سواری بر نارضایتی ها و شعارهای سلبی بتواند به کرسی قدرت 

نزدیک شود؟
این گونه می توان گفت که برخلاف بنده و شما این خطر به طورجدی از سوی اصولگراها 

و اصلاح طلب ها احساس نمی شود. به نظر می رسد که توجهی به خطر پوپولیسم و 
پیامدها زیان بار آن برای ایران ندارند. البته خطر پوپولیسم تنها برای کشور ما نیست و در 
مورد کشورهای دیگر نیز وجود دارد. برای نمونه روی کار آمدن دونالد ترامپ در آمریکا 
نتیجه همین سوار شدن بر موج نارضایتی های سفیدپوستان و البته شعارهای پوپولیستی 

او بود.
یک مجلس اصلاح طلب بهتر از مجلسی ناشناخته است

در چند سال گذشته نیز شاهد گسترش پوپولیسم در کشورهای دیگری نظیر اوکراین، 
ایتالیا و حتی بریتانیا بوده ایم.در بسیاری از کشورهای دیگر نیز احزاب رادیکال عرصه بروز 
بیشتری در سیاست کشورها کسب کرده اند. بنابراین در همین کشورهایی نیز که به گفته 
خودشان دارای دموکراسی های عمیقی هستند افرادی به یک باره بر مسند قدرت قرار 
می گیرند که صحنه داخلی و حتی بین المللی را نیز دچار تحولات عظیم می کنند. و خطر 
پوپولیسم در این روزها برای تمامی کشورها بسیار جدی است. من حتی معتقد هستم که 
اگر اکثریت مجلس آتی از اصلاح طلب ها تشکیل شود این سناریو برای اصولگرایان بسیار 

بهتر از ورود افرادی ناشناخته به بهارستان خواهد بود.

ناصر ایمانی: 

مجلس اصلاح طلب بهتر از مجلسی ناشناخته است
خطر ظهور رادیکال ها زیر سایه جریان سوم وجود دارد

آیا ارایه لیست خالص اصلاح طلبی، ممکن است؟

اصلاح طلبان؛ مقدورات و محذورات انتخاباتی 

اصلاح طلبان برای شرکت در انتخابات پیش رو مقدوراتی اندک و محذورات بسیاری 
دارند؛ طیف گسترده ای از عوامل ساختاری تا چالش های درون جریانی، کمیت و کیفیت 

کنش انتخاباتی این جریان سیاسی را از خود متاثر می سازد. 
پس از بحث و نظرهای بسیار درون اردوگاه اصلاح طلبی، به نظر می رسد گزینه های 

معدودی پیش روی این جریان برای مشارکت در انتخابات وجود داشته باشد.
 راهبردهای متعددی برای مشارکت انتخاباتی این طیف سیاسی مطرح شده است که 
احتمال به کارگیری هر کدام از آنها در قالب معادله ای چندمتغییری قابل ارزیابی است؛ 
سناریوهای که طیفی از گزینه ها از مشارکت قطعی تا عدم شرکت در انتخابات را در بر می 
گیرد و بسته به فضای انتخابات و مسایل دیگری چون نحوه عملکرد شورای نگهبان در 

بررسی صلاحیت ها، قابل تامل خواهد بود.
سناریوهایی برای شرکت در انتخابات

مدتی است طرح گزاره هایی چون »تحریم« یا »عدم شرکت در انتخابات« از جناح اصلاح 
طلبی کمتر شنیده می شود. به گفته »محمدرضا عارف« رییس فراکسیون امید، اصلاح 
طلبان زمان زیادی است که از این راهبرد عبور کرده اند و معتقدند  باید در انتخابات شرکت 
کنند. برکنار از ضرورت های جمعی مشارکت فعال اصلاح طلبان، به گفته »محمدرضا 
حضور  به  سیاسی  جریان  هر  بقای  ملی«  »اعتماد  حزب  مرکزی  شورای  عضو  خباز« 
مستمر در انتخابات بستگی دارد و بر این مبنا اصلاح طلبان به عنوان یکی از نیروهای 
اصیل انقلابی نمی تواند نسبت به حضور در انتخابات بی تفاوت باشد. افزون بر این، نفس 
اصلاح طلبی که ایجاد تغییر مطلوب را از مسیر کنش دموکراتیک و قانونی پیگیری می 
کند، سکون و انزوا یا قهر انتخاباتی را برنمی تابد. از این رو حضور جمعی اصلاح طلبان در 
انتخابات پیش رو محتمل ترین گزینه است. درمجموع بررسی اظهار نظرهای اخیر اصلاح 
طلبان نشان می دهد طیف وسیعی از احزاب این جریان، راهبرد کلی مشارکت سیاسی را 
برگزیده اند و اکنون نقطه افتراق و اختلافشان بر سر تاکتیک های کنشگری است؛ در این 
راستا گروهی رمز پیروزی را در ارایه فهرست انتخاباتی خالص اصلاح طلبی می جویند و 

گروهی دیگر مطلوب خود را در ائتلاف سازی جستجو می کنند.
آیا ارایه لیست خالص اصلاح طلبی، ممکن است؟

بخشی از اصلاح طلبان، احیای اعتبار، جایگاه و کارایی این جریان در عرصه سیاسی را 
به ارایه فهرست کاملا اصلاح طلبانه در انتخابات اسفندماه ۹8 منوط می دانند. انتقادهای 
وارد بر عملکرد نمایندگانی که ذیل فهرست امید و با حمایت اصلاح طلبان وارد مجلس 
شدند، این روزها به عنوان یکی از مهمترین عوامل ریزش پایگاه اجتماعی این جریان 
سیاسی برشمرده می شود. اگرچه تلاش برای بازگشت به عرصه قدرت پس از تنگناهای 
ناشی از حوادث انتخابات 88 ، اصلاح طلبان را به اتخاذ راهبرد اقتضایی ائتلاف با نیروهای 
میانه رو ناگزیر کرد، ولی برآورده نشدن مطالبات اصلاح طلبانه، این تاکتیک را نزد آنان بی 
اعتبار و بزرگان این جریان را به فکر چاره جویی انداخته است. گروهی راه چاره را در بازگشت 
به هویت خالص اصلاح طلبی می جویند. اظهارات اخیر رییس فراکسیون امید در مورد 
انتخابات پیش رو ناظر بر همین ایده است. نماینده مردم تهران در مجلس تاکید کرد که 
دنبال لیست تاثیرگذار هستیم اما ممکن است با توجه به شرایط به سمتی برویم که اقلیت 
تاثیرگذار باشیم، زیرا معتقدم ضربه ای که از لیست امید خوردیم باید یک درس جدی برای 
جریان اصلاحات باشد. این در حالی است که از دید ناظران، نظارت استصوابی شورای 
نگهبان تنگناهای زیادی را بر سر راه اصلاح طلبان برای ارایه لیست خالص اصلاح طلبی 
قرار می دهد. به گفته »محمود صادقی« نماینده مجلس، اگر دو مولفه سطح مشارکت 
و نیروهای تایید صلاحیت شده در حد مطلوب باشد، اصلاح طلبان لیست خالص ارایه 
خواهند کرد و هر چه شرایط کمتر مهیا باشد، استفاده از سناریوهای بعدی بیشتر می شود. 
حتی به گفته صادقی در این میان در جریان اصلاح طلبی به لحاظ راهبردی، فرض 
ائتلافی شبیه به لیست امید هم پیش بینی شده است. به گفته عارف اما، حتی اگر بر 
اثر نظارت استصوابی نتوانیم 30 نفر را در تهران معرفی کنیم، لیست خودمان را با تعداد 
کمتری می بندیم، با این استدلال که گاهی یک اقلیت تاثیرگذار از یک جمع بیشتر کارایی 
دارد. این در حالی است که از دید برخی، اصلاحات ظرفیت های بسیاری دارد و اصلاح 
طلبان به اندازه ای نیروهای پای کار و کارآمد دارند که بتوانند لیست کامل اصلاح طلبی 
معرفی کنند. عارف به تازگی در گفت و گو با خبرگزاری »ایلنا« ابراز امیدواری کرده که »با 
تعاملی که با هیأت های نظارت و شورای نگهبان داریم افرادی را معرفی خواهیم کرد که 

مشکلی برای تائید نداشته باشند.«
رایزنی با شورای نگهبان برای تسهیل مشارکت سیاسی

بررسی تاکتیک های مختلف و چاره جویی برای تسهیل مسیر مشارکت سیاسی برای 
اصلاح طلبان، بزرگان این جریان را به رایزنی با نهادهای حاکمیتی به ویژه شورای نگهبان 
سوق داده است. تعامل با نهادهای حاکمیتی از جمله شورای نگهبان ، ناشی از تلاشی 
فضای  »تغییر  برای  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  میرلوحی«  »محمود  قول  به  که  است 
انتخابات« در نظر گرفته شده است. به گفته میرلوحی، جریان اصلاحات، »تحریم« و 
»حضور بی قید و شرط« در انتخابات را نفی کرده و تلاش می کند تا فضای انتخابات را 
تغییر دهد. حالا می توان برای این تلاش نام های مختلف گذاشت. بنابراین اصلاح طلبان 
در نخستین گام خود برای تغییر فضای انتخابات، رایزنی با نهاد مسوول تایید صلاحیت را 
در دستور کار خود قرار داده اند. اصلاح طلبان اگرچه به اصل نظارت استصوابی نقد دارند 
و بر این باورند که قانونی که به نظارت استصوابی ختم شد مبنی بر احراز عدم صلاحیت 
بود نه احراز صلاحیت، ولی با پذیرش ناگزیر روال جاری، از شورای نگهبان می خواهند 
راهبردی مشخص و غیر قابل تاویل و تفسیر اتخاذ کرده و در بررسی صلاحیت ها قانونی و 
شفاف عمل کند. همچنین این مطالبه از سوی اصلاح طلبان و افکار عمومی مطرح است 
که شورای نگهبان در بررسی صلاحیت ها رویکردی موسع اتخاذ و با توجه به شرایط کنونی 

کشور، زمینه حضور همه جریان های سیاسی در انتخابات را فراهم کند.
 در واقع از کیفیت تعامل حاکمیت با گروه های مختلف سیاسی در هفت ماه آینده به 
عنوان یکی از مولفه های تاثیرگذار بر مشارکت سیاسی مردم در انتخابات نام برده می شود. 
از دید ناظران، هر چقدر نامزدهای تایید صلاحیت شده طیف گسترده تری از تفکرات 
و سلایق را نمایندگی کنند و هر چقدر مردم به اثربخشی رای خود در عرصه عمل باور 
بیشتری داشته باشند، میزان اقبال عمومی به انتخابات افزایش خواهد یافت. نیاز امروز 
کشور به تقویت پشتوانگی ملی ناشی از رای مردم بر کسی پوشیده نیست و این مساله 
باید مبنای عمل حاکمیت، ناظران و مجریان انتخابات قرار بگیرد.   همچنین این مطالبه از 
سوی اصلاح طلبان مطرح شده که  شورای نگهبان در مورد  دلایل رد صلاحیت احتمالی 
نامزدها به صورت شفاف و عمومی اطلاع رسانی کند. اتخاذ و استقرار چنین رویه ای ، به 
نفع حکمیت و مردم خواهد بود. در این ارتباط، در روزهای گذشته خبرهایی در این زمینه 
در فضای رسانه ای منتشر شد. در همین ارتباط، »محسن رهامی« رئیس کمیته راهبردی 
اصلاح طلبان در گفت و گویی رسانه ای در رابطه  با مذاکره با شورای نگهبان به منظور تائید 
صلاحیت نامزدهای جبهه اصلاحات گفت: در این زمینه جلساتی با دوستان داشته ایم و 
مذاکرات موثر و خوبی نیز صورت گرفته، در حال حاضر فضا امیدوارانه است، بنده خیلی 
بدبین نیستم، البته شاید به طور امثال بنده نوعی را تائید نکنند، اما فضا نسبت به گذشته 
خیلی امیدوارانه تر است. در صورت تعامل مثبت اصلاح طلبان و نهادهای حاکمیتی، 
گزینه ائتلاف سازی با نیروهای اصولگرای میانه برای غلبه بر تنگناهای ناشی از نظارت 
استصوابی برای اصلاح طلبان کمرنگ تر خواهد شد. حضور در انتخابات با هویت اصلاح 
طلبی، محک خوبی برای این جریان خواهد بود تا ببینند نزد مردم چند مرده حلاجند. 
نظارت استصوابی، تنها یکی از چالش های اصلاح طلبان برای کنشگری در عرصه 
سیاسی است. اصلاح طلبان به سهم خود در مسائل جاری کشور مسوولند و باید بابت این 
مسائل با مردم صحبت کنند. پایگاه اجتماعی اصلاح طلبی به گفته بسیاری از وابستگان 
این جریان در یکی دو سال گذشته با ریزش بی سابقه مواجه شده و بزرگان این جریان برای 

احیای پایگاه رای خود باید تدبیری جدی بیاندیشند.

عراقچی: 

پاسخ ایران به هر تجاوزی سریع و کوبنده 
خواهد بود

معاون سیاسی وزیر امور خارجه گفت: ایران در تاریخ معاصر خود آغازگر هیچ جنگی 
نبوده و پس از این هم نخواهد بود، اما در دفاع از خود کمترین تردیدی بخود راه نمی دهد 
و به هر متجاوزی سریع و کوبنده پاسخ خواهد داد.  سید عباس عراقچی در دیدار  اعضای 
کمیسیون سیاست خارجی، امنیتی و دفاعی مجلس نمایندگان اندونزی، ضمن استقبال 
از گسترش همه جانبه روابط با اندونزی، سیاست دفاعی جمهوری اسلامی ایران را تشریح 
و اعلام کرد که تقویت توانمندی های دفاعی ایران جنبه بازدارندگی داشته و علیه هیچ 
کشور دیگری نیست. معاون سیاسی وزیر امور خارجه در زمینه برنامه صلح آمیز هسته 
ای ایران و ادعاهای بی اساس آمریکا اظهار داشت: طبق فتوای مقام معظم رهبری، ما 
هرگونه استفاده غیرصلح آمیز از انرژی هسته ای را حرام و مردود می دانیم اما با توانمندی 
دانشمندان خود، این فناوری را به صورت بومی در قالب یک برنامه صلح آمیز توسعه داده 
ایم. عراقچی در مورد تحریم های ظالمانه آمریکا علیه ملت ایران، تاکید کرد: این تحریم ها 
غیرقانونی است و ماهیت ضد انسانی دارد، اما ایران مصمم است آن را تبدیل به فرصتی 
برای تحول در اقتصاد ملی کند. عبدالخریس المشهری رئیس کمیسیون سیاست خارجی 
مجلس اندونزی نیز ضمن تمجید از خودباوری و استقلال کشورمان، بر تعمیق همکاریهای 
پارلمانی بین دو کشور تاکید و آمادگی اندونزی را برای همکاری در همه زمینه ها از جمله 

مبارزه با افراطی گری و تروریسم اعلام کرد.

پنهان کاری در اعلام اسامی و تعداد واقعی نمایندگان امضا 
از عوامل سریال گاندو طی روزهای اخیر  بیانیه تقدیر  کننده 
مجددا این سوال را برای افکار عمومی ایجاد کرده که چرا مواضع 
و آرا و فعالیت هایی که موکلین مردم در خانه ملت ابراز می کنند از 

دید ملت پنهان می ماند؟ 
در ادبیات سیاسی ایران به نهاد مجلس عنوان »خانه ملت« 
اطلاق شده است. اعطای مستقیم حق وکالت از سوی مردم 
به نمایندگانشان برای حضور در این نهاد قانونگذار و نظارتگر 
مهمترین علت اطلاق چنین عنوانی بر یکی از قوای سه گانه 
ابزارهای  موکلین  آیا  اما  است.  ایران  اسلامی  جمهوری  نظام 
رصد عملکرد وکلایشان را در اختیار دارند؟ عدم انتشار اسامی 
طرح های  همچنین  و  شده  صادر  بیانیه های  امضاکنندگان 
پیشنهادی نمایندگان به عموم، این ظن را ایجاد می کند که گویا 

مردم محرم این نمایندگان نیستند.
*ضربه به اعتماد

افشای تخلف صورت گرفته در اعلام تعداد نمایندگان امضا 
از عوامل سریال گاندو طی روزهای اخیر  بیانیه تقدیر  کننده 
و  آرا  و  مواضع  که چرا  است  کرده  را مطرح  این سوال  مجددا 
فعالیت هایی که موکلین مردم در خانه ملت ابراز می کنند از دید 

ملت پنهان می ماند؟
پس از آن که مشخص شد عدد 1۵۵ نماینده که رسما اعلام 
شده بود بیاینیه مذکور را امضا کرده اند، صحیح نبوده و این عدد 
هر چه بوده، لااقل از رقمی کمتر از نیمی از نمایندگان مجلس 
را در می گرفته است )گفته می شود تنها حدود ۹0 امضا پای 
رحیمی  علیرضا  نظر  اظهار  برخلاف  دارد(،  وجود  بیانیه  این 
مبنی بر قابل توجه نبودن این مسئله، اما این تردید در جامعه 
ایجاد می شود که آیا اعداد و ارقام دیگری هم که برای طرح ها و 
بیانیه های متعدد نمایندگان ذکر می شود نیز چنین سرنوشتی 

دارند؟
رحیمی عضو هیئت رئیسه مجلس این تردید را رد کرده و  گفته 
است: »به  جز بیانیه گاندو، درمورد بیانیه دیگری سراغ ندارم که 
این موضوع اتفاق افتاده باشد.« رحیمی همچنین معتقد است: 
»این تغییر در تعداد امضاکنندگان بیشتر درمورد بیانیه ها اتفاق 

می افتد و نه طرح های مجلس.«
این اظهارات واقعیتی دیگر را بیان می کند. اگر در این مورد 
مشخص شده است عدد اعلام شده برای یک بیانیه پرحاشیه 
صحیح نبوده است، اما علاوه بر بیانیه ها، مردم امکان دانستن 
اسامی نمایندگانی که طرح های مختلف را هم امضا می کنند، 

ندارند.
*پنهان از موکلان

پیش از این در گزارش »مشتاقی و مهجوریِ شفافیت در میان 
نمایندگان مجلس« به سرنوشت ناکام طرح شفافیت عملکرد 
موافق،  آرای  بود  مدعی  که  طرحی  ایم.  پرداخت  نمایندگان 
مخالف و ممتنع نمایندگان در تمامی رای گیری های جلسات 
علنی مجلس در سامانه ای شفاف به اطلاع عموم مردم خواهد 

رساند.
محمد جواد فتحی مبتکر این طرح، در گفت و گویی علت 

شکل گیری ایده آن را چنین اعلام کرده بود: »من دیدم که 
احساس مسئولیت نماینده مجلس نسبت رأی خود، خیلی کم 
رنگ است. به همین دلیل به ذهنم رسید که واقعاً باید آرا شفاف 
باشد. به همین علت طرحی را نوشتم.« اما سرانجام این طرح که 
در ابتدا با حمایت گسترده اکثریت مطلق نمایندگان همراه بود، 
ناکامی در نطفه بود و حتی برای بررسی و تصویب به جلسه علنی 

مجلس هم نرسید.
به نظر می رسد دغدغه ای که فتحی درباره پذیرش مسئولیت 
آرای صادر شده از سوی نمایندگان مردم دارد، در باقی سطوح 
فعالیت نمایندگان هم وجود داشته باشد. بارها مردم شاهد بوده 
اند، طرح استیضاحی به حد نصاب می رسد و از سوی هیئت 
رئیسه هم اعلام می گردد، اما پس از مدتی که در رسانه ها موج 
خبری ایجاد شد، اعلام می شود برخی نمایندگان امضای خود را 

پس گرفته اند و استیضاح منتفی شد!
از سوی دیگر بارها در راهروهای مجلس شنیده شده است، 
برخی از نمایندگان برای امضای بیانیه و گاه طرحی، متن آن 
را نخوانده و صرفا بر مبنای اعتماد به فردی که بیانیه یا طرح یا 
فردی را تهیه کرده یا برای جمع آوری امضا تلاش می کند، اقدام 
به امضای آن کرده اند. حتی در برخی موارد این امضا به خاطر 
اعتماد هم نبوده و صرفا بر اساس تعارفات و رودربایستی های 

شخصی انجام می شود.
اگر این شایعات حتی در یک مورد هم مصداق داشته باشد، 
لزوم تغییر روش به صورتی که امکان ایجاد نظارت عمومی بر 

عملکرد نمایندگان افزایش پیدا کند، کاملا ضروری است.
*بی هویتیِ بیانیه

گروه واژه گزینی فرهنگستان زبان و ادب فارسی در تعریف واژه 
»بیانیه« آورده است: »بیانیه متنی است که یک شخص یا گروه 

از آن برای بیان اصول، عقاید و اهداف خود به عموم استفاده 
می کند. رسمیت بیانیه ها، با توجه به بیان کنندهٔ آن ها و مطالب 
بیان شده، به دو دستهٔ رسمی و غیررسمی طبقه بندی می گردد.«
همانطور که مشخص است در تعریف این واژه »مرجع صدور 
یا صادر کننده« جایگاه پراهمیتی دارد. بیانیه اساسا برای این 
صادر می شود که صادر کننده به »عموم« مواضع، نظرات و 
نگاه خود را اطلاع دهد. در حالی که در جلسات مجلس بارها 
و بارها بیانیه هایی با تعداد امضاهای متفاوت قرائت می شود، اما 
هیچ گاه اسامی امضا کنندگان در اختیار رسانه ها قرار نمی گیرد 
تا عموم را از نام امضاکنندگان آگاه کنند. عدم انتشار اسامی امضا 
کنندگان یک بیانیه، به معنای از بین بردن هویت آن بیانیه است. 
اگر تعدادی نماینده لازم دیده اند نسبت به مسئله ای برای جامعه 

اعلام موضع کنند، چرا نباید اسامی آنان مشخص باشد؟
اسدالله عباسی، سخنگوی هیئت رئیسه، علت عدم انتشار 
اسامی را به مصوبه ای از هیئت رئیسه مرتبط می داند که مانع 
از انتشار این اسامی شده است. سوال این است که اگر هیئت 
رئیسه متن بیانیه ها را به طور کامل در اختیار رسانه ها قرار می 
دهد، چرا مانع از این می شود که وکلای نمایندگان بدانند آیا 
وکیل آن ها نیز با محتوای آن بیانیه موافق بوده است یا خیر؟ 
اگر قرار است اسامی امضا کنندگان بیانیه اعلام نشود، پس چرا 

اساسا وقت مجلس گرفته و متن بیانیه خوانده می شود؟
اسامی  خواندن  مجلس  داخلی  آیین نامه  قانون  طبق  البته 
امضا کنندگان بیانیه ها در جلسه علنی منع شده است، اما 
چنین منعی برای در اختیار قرار دادن این اسامی به رسانه ها 
وجود ندارد، حتی تاکید شده است اگر بیانیه ای امضای بیش از 
نیمی از نمایندگان را داشته باشد، اسامی امضا کنندگان باید در 
مشروح مذاکرات مجلس که در روزنامه رسمی منتشر می گردد، 

اعلام شود.
به نظر می رسد منع از قرائت اسامی در صحن بیشتر به علت 
اتلاف زمان زیاد از مجلس باشد، و از همین رو اکتفا به انتشار 
اسامی در روزنامه رسمی، عملا باعث بی هویتی بیانیه ها شده 
است. تمامی آگاهان از فضای رسانه ای می دانند که فاصله ایجاد 
شده میان زمان انتشار متن بیانیه با انتشار اسامی امضاکنندگان، 
باعث می شود حساسیت جامعه نسبت به خبر از بین برود و 
ارتباط معنایی میان متن و امضا کنندگان ایجاد نگردد. همچنین 
باید توجه داشت عدم در اختیار قرار دادن اسامی امضاکنندگان 
به رسانه ها باعث شده است، بیانیه هایی که نتوانستند امضای 
نیمی از نمایندگان را کسب کنند، برای همیشه مبهم باقی بمانند 

و هیچ راهی برای کشف هویتشان وجود نداشته باشد.
نقص دیگری که در این زمینه وجود دارد به زمان انتشار مشروح 
مذاکرات باز می گردد. طبق قانون آیین نامه داخلی مجلس، 
از  بعد  مشروح مذاکرات هر جلسه علنی، حداکثر یک هفته 
برگزاری جلسه باید منتشر گردد. اما در عمل این فاصله زمانی 
بسیار  بیشتر و به طور متوسط حدود یک ماه است. به عنوان مثال 
امروز که این گزارش منتشر می شود، آخرین مشروح مذاکراتی 
که منتشر شده است، مربوط به جلسه تاریخ 2۴ تیرماه یعنی 
دقیقا یک ماه پیش است. در حالی که پس از آن جلسه، مجلس 
شورای اسلامی ۷ جلسه علنی دیگر نیز برگزار کرده است که از 

آخرین آن ها بیش از دو هفته میگذرد.
*اعتماد به رسانه

طرح »شفافیت عملکرد نمایندگان مجلس« نقطه هدف خود 
را بر مهمترین قسمت عملکردی نمایندگان مردم یعنی رای آنان 
به طرح ها و لوایح قرار داده بود. حساسیت بالای این مسئله و 
البته تلاش برای سوء استفاده های سیاسی از این شفاف سازی 
در مقاطعی خاص، مهمترین عواملی بود که باعث عقب نشینی 
نمایندگان از  تصویب آن شد. اما چنین حساسیتی برای بیانیه ها 
و طرح های پیشنهادی وجود ندارد. اساسا اگر نمایندگان موظف 
هستند که در جلسات به طرح و لایحه رای بدهند، اما برای صدور 
بیانیه یا پیشنهاد طرح هیچ اجباری ندارند و اگر نماینده ای برای 
انجام چنین کاری پیش قدم شده است، یعنی تمامی عواقب 
احتمالی آن را هم آگاهانه پذیرفته است. پس چرا موکلان او نباید 

بدانند، که نماینده آن ها در مجلس چه مواضعی دارد؟
اگر امروز طرح شفافیت عملکرد نمایندگان به اغما رفته است، 
اما بیانیه ها و طرح ها ابزارهایی هستند اگر در اختیار عموم قرار 
بگیرند، مردم می توانند با کمک آن ها عملکرد نمایندگانشان را 
رصد کنند. میزان وفاداری آنان به شعارها و صداقتشان در عمل 

به وعده هایی که با آن ها رای مردم را جلب کرده اند، بسنجند.
آیین نامه داخلی مجلس هیچ محدودیتی برای اعلام امضای 
بیانیه ها و طرح ها به رسانه ها ایجاد نکرده است و خصوصا در 
موضوع بیانیه ها ماهیت موضوع شفافیت آن را ایجاب می کند و 
به نظر می رسد اگر هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی به چنین 
عملی اقدام بورزد، می تواند کمک شایانی به جامعه مدنی برای 
نظارت بر فعالیت نمایندگان مردم در مهمترین نهاد قانگذاری و 

نظارتی نظام جمهوری اسلامی ایران کند.

چرا مواضع و آرا و فعالیت های نمایندگان از دید ملت پنهان می ماند؟

آیا مردم مَحرم نمایندگان مجلس هستند؟
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پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

استاندار قم، با تقدیر از خدمات کمیته امداد امام خمینی، بر ضرورت توانمندسازی 
مددجویان در کنار حمایت های مادی و معنوی تاکید کرد. 

بهرام سرمست عصر چهارشنبه در جمع زائران مددجوی استان آذربایجان غربی در قم، 
با اشاره به نقش آموزش در توانمندسازی مددجویان افزود: در کنار کمک های مادی و 

معنوی، باید زمینه آموزش و مهارت افزایی افراد نیز ایجاد شود.
وی با بیان اهمیت توجه به آسیب های اجتماعی در خانواده ها گفت: از موضوع های مهم 
در امر آموزش، مسائل مرتبط با خانواده و سبک زندگی می باشد که لازم است افراد به خوبی 

در این زمینه آموزش داده شوند.
وی با بیان اینکه آسیب های اجتماعی در سایه مشکلات معیشتی فشار بیشتری بر 
قشرهای ضعیف وارد می کند، ادامه داد: مدیران موظف هستند نسبت به اقشار آسیب پذیر 

برنامه ریزی جامع تری داشته باشند.
سرمست با تاکید بر رویکرد مناسب کمیته امداد امام خمینی در آموزش مهارت، کار و 
اشتغال، گفت: مدیریت استان همچون پدری حامی و پشتیبان اعضای جامعه است و 
منطقی می باشد که برای عضوی که ضعیف تر است، توجه و حمایت بیشتری داشته باشد.
وی در ادامه، در بازدید از کارگاه های مهارت آموزی مددجویان کمیته امداد امام خمینی 
در جشن تکلیف دختران مددجو حضور یافت و با اشاره به اهمیت آموزش مسائل دینی و 

احکام شرعی، بر پایه ریزی مسیر زندگی در راه نماز و خداشناسی تاکید کرد.
وی همچنین در کلاس پیشگیری از آسیب های اجتماعی با اشاره به آسیب های فضای 

مجازی در زندگی امروزی، بر مدیریت زمان و کنترل فضای مجازی تاکید کرد و گفت: باید از 
فضای مجازی در مسیرهای سودمند بهره برد و زمینه های آسیب و اعتیاد به فضای مجازی 

شناسایی و پیشگیری شود.
سرمست با بیان ضرورت آموزش ویژه جوانان که در سن ازدواج هستند، گفت: توجه به 
آسیب های اجتماعی در تشکیل خانواده و لزوم آموزش زوجین و خانواده ها در تحکیم پایه 

های زندگی نقش بسزایی دارد.
وی بر توزیع متوازن این آموزش ها در مناطق مختلف تاکید کرد و افزود: دانش در کنار 
مهارت و هنر ارزش پیدا می کند و نسل جدید باید این مهم را سرلوحه کار خود در زندگی 

قرار دهند تا نسلی توانمند برای آینده کشور تربیت شود.
مدیریت قم نیازمند مشارکت صاحبان فکر و اندیشه است

استاندار همچنین در نشست صمیمی با تشکل های مردم نهاد قم، گفت: صاحب نظران، 
نخبگان و صاحبان اندیشه، مدیریت استان را کمک و مدیران اجرایی از ظرفیت این قشر 

استفاده کنند. 
بهرام سرمست ، افزود: حضور نخبگان و صاحب نظران، سرمایه محسوب می شود و در 
این راستا به دستگاه های اجرایی ابلاغ شده از ظرفیت صاحب نظران در مسائل فرهنگی و 

اجتماعی استفاده نمایند.
وی تاکید کرد: دستگاه های اجرایی موظف و مکلف هستند بر اساس این سیاست گذاری 

کلان استانی تعامل خود را با سازمان های مردم نهاد مشخص نمایند.
وی ادامه داد: سازمان های مردم نهاد بر اساس گروه های تخصصی ساماندهی شوند و با 

تشکیل مجمع مشورتی از هر گروه یک نماینده عضو این شورا شود.
سرمست با اشاره به این که شورای برنامه ریزی و توسعه عالی ترین رکن برنامه ریزی در 
استان است، گفت: ظرفیت تشکیل گروه های کاری در ذیل شورا وجود دارد که می توانیم 

با عضویت سازمان های مردم نهاد، حداکثر استفاده را از ظرفیت این گروه ها داشته باشیم.
وی با اشاره به این که اگر جامعه ای بخواهد از سیاست گذاری اجتماعی برخوردار باشد، 
محور برنامه ریزی ها باید سازمان های مردم نهاد باشد، ادامه داد: تشکل ها فرصت بی بدیلی 
هستند و این ما هستیم که باید جسارت، ظرفیت و قابلیت لازم را داشته باشیم تا از سرمایه 

نهفته اجتماعی در برنامه ریزی ها استفاده نماییم.
استاندار قم تاکید کرد: سازمان های مردم نهاد باید مشکلات و دغدغه هایشان را در مواجهه 

با دستگاه های اجرایی صمیمانه و شفاف ارائه دهند.
وی با اشاره به این که 160 تشکل مردم نهاد در قم فعال است، بیان کرد: سمن ها بدون 
چشم داشتی در حال فعالیت هستند و دستگاه های اجرایی باید نسبت به دغدغه ها و 

مشکلات آن ها پاسخگو باشند.
وی خاطرنشان کرد: مکان مشخصی برای سازمان های مردم نهاد در نظر گرفته خواهد شد 

و فرهنگسرای جوان هم می تواند ظرفیت خوبی در این راستا باشد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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کسی که پر مدّعی و از خود راضی 
باشد ،مردم نسبت به چنین شخصی 

خشمگین و بدبین خواهند شد. 
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منابع  توسعه  و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
استانداری قم بر ضرورت نظارت هرچه بیشتر بر نحوه 

تولید و توزیع آرد در نانوایی های این استان تأکید کرد. 
جلسه  در  چهارشنبه  عصر  غضنفری   مهرداد 
سیاستگذاری گندم، آرد و نان استان قم  افزود: اتحادیه 
نانوایان باید به خوبی نحوه توزیع آرد تا مرحله پخت و 
رسیدن به دست مردم را زیر نظر داشته باشد تا در این 

میان تخلفاتی صورت نپذیرد.
وی با اشاره به راه اندازی سامانه فروش آرد به صورت 
سراسری در راستای جلوگیری از فساد و سوءاستفاده 
های احتمالی، خاطرنشان کرد: نهادهای نظارتی باید بر 
این سامانه کنترل و نظارت داشته باشند تا بتواند کارکرد 

خود را داشته باشد.
معاون اقتصادی استانداری قم از کیفیت نسبتا مطلوب 
آرد در این استان خبر داد و گفت: با توجه به جایگاه نان 
در سبد غذایی مردم به ویژه اقشار کم درآمد، همه فعالیت 

ها در حوزه آرد و نان باید به خوبی ثبت و ضبط شود.
وی با بیان اینکه میزان خرید گندم در استان قم با وجود 
عدم تغییر محسوس در تولید گندم، نسبت به سال های 
گذشته کاهش پیدا کرده است، تصریح کرد: این مسأله 

باید به صورت ویژه مورد بررسی کارشناسی قرار گرفته و 
موانع آن برطرف شود.

ذخیره گندم قم بیش از 40 هزار تن است
مدیرکل امور غله و خدمات بازرگانی قم  نیز دراین جلسه 
گفت: در حال حاضر ذخیره گندم در سیلوهای استان 

31 هزار تن و در کارخانه های آرد 10 هزار تن است. 
بهزاد رادمنش  با بیان این مطلب افزود: خرید گندم از 
ابتدای خردادماه آغاز شد و بر خلاف سال های گذشته تا 
پایان شهریورماه نیز ادامه دارد تا تمامی کسانی که تمایل 

به فروش گندم خود دارند، فرصت کافی داشته باشند.
وی با بیان اینکه تا کنون بیش از 11 هزار تن گندم در 
استان خریداری شده است، اظهار داشت: مابقی گندم 
ذخیره شده از استان های گلستان، لرستان، خوزستان، 
اردبیل، کردستان و مرکزی به استان قم حمل شده است.
مدیرکل امور غله قم خاطرنشان کرد: با وجود آنکه تولید 
اما میزان  زیادی نداشته است،  تغییر  گندم در استان 
خرید گندم به شدت کاهش داشته است، اما با توجه 
صدور مجوز برای حمل گندم، کسانی که گندم خود را 
همچنان نگه داشته اند، نمی توانند آن را به آسانی جابجا 

کنند.

وی همچنین از کیفیت و سلامت آرد توزیع شده در 
استان قم خبر داد و گفت: نظارت و کنترل مستمر بر 
نحوه تولید و توزیع آرد صورت می پذیرد و با توجه به ارزش 
غذایی نان برای مردم، برای کیفیت بهبود نان بسیار برنامه 

ریزی و تلاش کرده ایم.
رادمنش با اشاره به فعالیت ۵ کارخانه آرد در استان 
قم، تصریح کرد: به منظور هدفمند کردن فرآیند توزیع و 
فروش آرد، جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی و هدر 
رفت منابع کشور سامانه فروش آرد به صورت سراسری راه 

اندازی شده است.
نانوایی ها موظف به رعایت ساعت کاری هستند
رئیس اتحادیه نانوایان استان قم نیز در این جلسه اظهار 
داشت: ساعت کار و ایام تعطیل برای نانوایی های استان 
کاملا مشخص شده و آنها موظف به رعایت آن بوده و در 
غیر این صورت با نانوایی های متخلف برخورد می شود.

علی اکبر زارعی در رابطه با تأمین و توزیع خمیرمایه 
که به جای جوش شیرین مورد استفاده قرار می گیرد، 
گفت: قیمت خمیرمایه 16 هزار و ۵00 تومان تصویب 
شده و توزیع آن در میان واحدهای نانوایی در حال انجام 

است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم:

نظارت بر نحوه تولید و توزیع آرد در قم جدی تر شود

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم گفت: موکب داران این استان 
در مسیر پیاده روی زائران اربعین، به منظور سهولت کار و رفع مشکل ها و موانع 

اداری، از سوی استانداری قم کارت شناسایی دریافت می کنند. 
یونس عالی پور روز چهارشنبه در سومین جلسه ستاد هماهنگی اربعین قم در 
تالار امام رضا )ع( فرمانداری تصریح کرد: برای تعرفه و شناخت بیشتر موکب ها، 
طی یک نامه رسمی توسط معاونت زائران استانداری، کپی اعتبارنامه و اسامی 

افراد فعال در موکب ها به دستگاه های اجرایی ابلاغ شود.
وی با اشاره به آسیب شناسایی عملکرد دستگاه های اجرایی استان در اربعین 
سال گذشته بیان داشت: هدف از تهیه کارت شناسایی برای موکب ها شناخت 
بهتر و کافی از آن هاست، و با این اقدام دستگاه های اجرایی باید تمام مشکل های 

موکب ها را رفع کنند.
معاون استاندار قم در ادامه با اشاره به اهمیت ثبت نام زائران اربعین حسینی 
در سامانه سماح که توسط سازمان حج و زیارت راه اندازی شده است، گفت: 

با توجه به اینکه سامانه دیگری برای این کار تعریف نشده، همه افرادی که قصد 
تشرف به عتبات عالیات را دارند باید فقط از این طریق ثبت نام کنند.

عالی پور یادآور شد: بر اساس مصوبه شورای عالی بانک های کشور امسال 
برخلاف سال قبل دینار عراقی به جای کشور عراق در داخل کشور به زائران 
مذکور  سامانه  در  ثبت نام  نیز  اقدام  این  برای  ملاک  تنها  و  می شود،  ارائه 

می باشد.
معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم نیز در این جلسه 
اظهار داشت: با توجه به محدودیت ناوگان اتوبوس رانی کشور، امسال برای اعزام 
زائران به عراق، سه قطب همدان، کرمانشاه و خرم آباد تعیین شده و هر یک از 
استان ها زیرمجموعه یکی از این سه شهر هستند و قم نیز زیرمجموعه همدان 

است.
حمید سالاری ادامه داد: با این برنامه ریزی انجام شده پیش بینی می شود، 

امسال زائران باکیفیت بهتر و مشکلات کمتری در مسیر عتبات جابه جا شوند.

 معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم:

موکب داران قم در اربعین حسینی کارت شناسایی دریافت می کنند

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم :

فضاهای تفریحی قم جوابگوی
 مردم نیست

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم بابیان این که فضاهای 
تفریحی و سرگرمی در شهر قم جوابگوی نیازهای شهروندان نیست، گفت: 
در حق مردم قم ظلم شده به طوری که برخی از مناطق شهری فاقد فضای 
سبز و تفریحی مناسب هستند. حسن مالکی نژاد بابیان این که شهر قم از 
نظر مکان های تفریحی و سرگرمی کمبودهای شدیدی دارد، اظهار داشت: 
بودجه ای که برای قم در نظر گرفته می شود با توجه به نیازهای شهر قم مناسب 
نیست و باید در این زمینه تمهیداتی صورت بگیرد. رئیس کمیسیون فرهنگی 
شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: علاوه بر این بودجه خود شهرداری نیز 
که بتواند جوابگوی این نیازها باشد کافی نیست و همین موضوع موجب 
شده است که از نظر مکان های تفریحی و سرگرمی با کمبودهایی مواجه 
شویم. مالکی نژاد افزود: سالانه میلیون ها زائر وارد قم می شوند که باید برای 
این جمعیت زیرساخت های لازم ایجاد شود. وی به هزینه های شهرداری 
در منطقه جمکران اشاره کرد و بیان داشت: شهرداری قم برای تجهیز و 
آماده سازی اطراف مسجد مقدس جمکران سالانه میلیون ها تومان هزینه 
می کند درحالیکه مراسمی که روز نیمه شعبان برگزار می شود ملی است و باید 
از بودجه های عمومی کشور برای آن استفاده شود. رئیس کمیسیون فرهنگی 
شورای اسلامی شهر قم افزود: بارها این موضوع را به اطلاع مسئولان دولتی 
رسانده ایم اما تاکنون هیچ اقدامی در این زمینه صورت نگرفته است. مالکی 
نژاد به کمبود فضای سبز و مکان های تفریحی در شهر قم اشاره کرد و بیان 
داشت: مناطق 1 و ۵ شهرداری نسبت به سایر مناطق فضای سبز کمی دارد 
که دلیل آن کمبود بودجه است. وی تصریح کرد: فضاهای تفریحی و سرگرمی 
در شهر نه تنها کم است بلکه جوابگوی نیازهای شهروندان نیست و باید در 
این زمینه اقدامات اساسی صورت بگیرد. رئیس کمیسیون فرهنگی شورای 
اسلامی شهر قم با بیان اینکه ساخت سالن های ورزشی در شهر ادامه خواهد 
یافت، گفت: دو سالن ورزشی امسال در دو منطقه شهرداری به بهره برداری 
می رسد و تکمیل سایر سالن های ورزشی نیز در دستور کار قرار دارد. مالکی 
نژاد خاطرنشان کرد: در خصوص مکان های تفریحی و سرگرمی در حق مردم 

قم ظلم شده و نباید این رویه ادامه داشته باشد.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم:

طرح جامع حمل  و نقل شهر قم
 تا 2 ماه آینده نهایی می شود

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از تدوین و نهایی شدن طرح 
جامع حمل  و نقل شهر قم در آینده نزدیک خبر داد.

عباس ذاکریان با اشاره به اهمیت در نظر گرفتن طرحی جامع از وضعیت 
حمل  و نقلی در شهر قم، اظهار داشت: طرح جامع شهر قم در سال 86 مورد 
تصویب قرار گرفته است که در این سال ها با تغییرات فراوان رو به رو شده که 
نیاز به باز طراحی این طرح جامع وجود دارد. معاون حمل  و نقل و ترافیک 
شهرداری قم با بیان اینکه شهرداری قم به دنبال تهیه طرح جامع بر اساس 
نیازهای موجود و آینده است، افزود: مشاورانی و پیمانکاری در این زمینه 
در نظر گرفته شده است که بر اساس شاخص های مختلف شامل شلوغی، 
ضریب تولید سفر، میزان حجم سفرها توسط خودروها و موتورسیکلت ها، 
پایانه های داخلی و همچنین ساخت تقاطع ها، خیابان ها و شوارع این طرح 
جامع در حال تدوین است. ذاکریان خاطرنشان کرد: این طرح با همکاری 
دانشگاه تهران در حال تدوین است که طبق قرارداد تا دو ماه آینده نهایی و به 
شهرداری برای ارائه و تصویب در شورای ترافیک استان و کشور واگذار می کند. 
وی با تأکید بر اینکه مطالعات حمل  و نقل بار برای نخستین بار در کشور در 
قم انجام  شده، عنوان کرد: قم نخستین کلانشهر کشور بوده که طرح جامع 
بار بر اساس استانداردها و شاخص ها و با در نظر گرفتن باراندازها، تناژ و غیره 
در حال انجام است. معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به 
راه اندازی 110 دوربین نظارتی جدید در سطح شهر قم، اضافه کرد: در 
فازهای نخست و دوم ۹0 دستگاه دوربین نظارتی نصب  شده که در فاز سوم 

110 دوربین جدید به زودی راه اندازی می شود.

شهردار قم تاکید کرد

توجه به منطقه محوری درجهت 
حرکت پرشتاب مدیریت شهری 

شهردار قم گفت:استقلال شهرداران مناطق و توجه به مقوله منطقه محوری 
راهکار موثر جهت حرکت پرشتاب مدیریت شهری است.

منطقه  مقوله  به  توجه  و  مناطق  شهرداران  استقلال  گفت:  قم  شهردار 
دکتر  است.  شهری  مدیریت  پرشتاب  حرکت  جهت  موثر  راهکار  محوری 
سقاییان نژاد شهردار قم در جلسه شورای شهرداران که با حضور معاونین و 
شهرداران مناطق هشتگانه در ساختمان شهرداری قم برگزار شد،اشاره به 
جلسات مستمر این شورا و بازخورد خوبی که از مسئولین شهرداری دریافت 
می شود، گفت: استقلال شهرداران مناطق و توجه به مقوله منطقه محوری 
راهکار موثر جهت حرکت پرشتاب مدیریت شهری است که توجه به منطقه 
محوری می بایست جزو اولویت های شهرداران قرار گیرد. در این جلسه 
شهرداران مناطق گزارشی از برنامه ها و اقدامات و تدابیر اندیشیده شده در 
خصوص مواجهه با بارندگی های  پاییز و زمستان ارائه نموده و پیشنهاداتی نیز 
جهت بررسی  مطرح گردید. گفتنی است: به طور میانگین هر 1۵روز جلسه 
شورای شهرداران شهرداری قم با حضور شهردار قم، معاونین و شهرداران 
مناطق هشتگانه در ساختمان شهرداری قم با موضوعات مختلفی جهت رفع 

موانع مشکلات در مناطق و پیشبرد اهداف شهرداری برگزار می شود.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :

اراده جدی برای ساماندهی  زائران 
عراقی و پاکستانی در قم وجود ندارد

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با تأکید بر اینکه 
اراده جدی برای ساماندهی زائران عراقی و پاکستانی وجود ندارد، گفت: 
اتوبوس های زائران و مسافران خارجی باید ابتدا به پارک سوار شمالی رفته و 

بعد به حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( انتقال داده شوند.
رضا پوریافر با اشاره به تردد اتوبوس زائران خارجی در سطح شهر، اظهار 
داشت: طبق قانون اتوبوس های مسافربری حق  داشته مسافر را در پایانه 
پیاده و سوار کنند و اگر اتوبوسی این کار را در داخل شهر انجام دهد در هر 
صورت تخلف محسوب و مشکل با راننده بوده و متوجه مسئولان استان 
نیست. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم، پیاده و سوار 
کردن مسافر در سطح شهر توسط اتوبوس های زائران خارجی را مورد انتقاد 
قرار داد و گفت: متأسفانه در شلوغ ترین و امنیتی ترین مکان یعنی نزدیک 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( این اتوبوس ها اقدام به جابه جایی مسافر 
می کنند. پوریافر با بیان کارساز نبودن جریمه نقدی، ابراز کرد: اعمال مبلغ 
100 الی 200 هزار تومان جریمه برای رانندگان اتوبوس های زائران خارجی 
بازدارنده  انجام این کار  تأثیری نداشته و  به ویژه زائران عراقی و پاکستانی 
با تأکید بر اینکه اراده جدی برای ساماندهی زائران عراقی و  نیست. وی 
پاکستانی وجود ندارد، تصریح کرد: اتوبوس های زائران و مسافران خارجی 
باید ابتدا به پارک سوار شمالی بروند و از آنجا با اتوبوس سازمان اتوبوسرانی 
به حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( انتقال داده شوند اما گاهی تخلفاتی در 
این زمینه دیده می شود. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری 
قم ادامه داد: حتی مصوب شده که به مرز میرجاوه ابلاغ شود ابتدا زائران 
و مسافران را به پارک سوار شمالی بیاورند، امیدواریم انجام این مهم با اهتمام 

مسئولان و جدیت پلیس عملیاتی شود.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم:

ایستگاه های صلواتی برای عید غدیر 
مجوزهای لازم را دریافت کنند

گفت:  قم  شهرداری  شهری  خدمات  بر  نظارت  و  هماهنگی  مدیرکل 
متقاضیان برپایی ایستگاه های صلواتی تا دو روز قبل از عید غدیر باید مجوز 
خود را دریافت کرده و قبل از آن اقدام به برپایی ایستگاه صلواتی در مسیر 
نکنند.  سید محسن میرهادی  درجلسه ستاد تسهیلات زائران  وخدمات 
سفر ویژه عید سعید غدیر خم از اجرای نورپردازی ویژه در شب عید غدیر در 
قم خبر داد و اظهار داشت: به مناسبت عید غدیر نورپردازی و آذین بندی در 
بلوار پیامبر اعظم)ص( توسط شهرداری قم انجام  شده و ستادهای مناطق 
هشتگانه شهرداری قم نیز در این مسیر مستقر می شوند. وی از صدور ۹ مجوز 

ایستگاه صلواتی در مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( تا امروز خبر داد.

استاندار قم:

توانمندسازی مددجویان ضروری است 

 
دفاع جانانه سید حسن نصرالله از ظریف

 دبیرکل حزب الله لبنان با ارسال پیامی به وزیر خارجه ایران، تحریم های آمریکا علیه وی را محکوم 
کرد و گفت که »شما صدای رسا در همه محافل بین المللی و سخنگوی حق در برابر طاغوت های 
جهان هستید«.»سید حسن نصرالله« دبیرکل حزب الله لبنان در پیامی به »محمد جواد ظریف« 
وزیر خارجه ایران، تحریم های آمریکا علیه او را محکوم کرد و گفت که »من و برادرانم همبستگی خود 
را با شما اعلام می کنیم«.سید حسن نصرالله در ابتدای پیام خود به ظریف آورده است: »زمانی 
که ایالات متحده آمریکا تحریم شخص جنابعالی و اضافه شدن شما به لیست شرافتمندان را اعلام 
کردند، بنده و برادرانم بر آن بودیم که پیامی را خدمت شما ارسال کنیم، اما ترجیح دادم این پیام 
را تا به امروز مصادف با 1۴ آگوست به تاخیر بیندازم؛ روزی که مقاومت لبنان توانست با حمایت 
جمهوری اسلامی ایران در تابستان سال 2006، آمریکا و اسرائیل را در جنگ 33 روزه شکست 
دهد. دبیرکل حزب الله لبنان خاطرنشان کرد که »آمریکا در سال 2006 در برابر مقاومت در یک 
کشوری با مساحت کوچک مانند لبنان شکست خورد، پس چگونه می تواند در برابر کشور قدرتمند 
منطقه، ملت واحد و رهبر بزرگ آن قرار بگیرد«.وی خطاب به ظریف گفت که »شما صدای بلند و 
رسا در همه محافل بین المللی و سخنگوی حق در برابر طاغوت های جهان مانند ترامپ هستید«.

دبیرکل حزب الله لبنان تاکید کرد که »می خواستند شما را تحریم کنند، اما اکنون حضور شما قوی تر 
و موثر تر شده است و به خواست خداوند به عنوان مدافع مظلومان و مستضعفان و جبهه مقاومت 

باقی خواهید ماند.«

حسین مرعشی: قصد همكاری با لاریجانی را نداریم
حسین مرعشی در گفت وگویی برنامه های انتخاباتی کارگزاران را تشریح کرد. او در بخشی از 
سخنانش در پاسخ به این سوال که »*به نظر می رسد اردوگاه اصلاحات الان سه پاره شده است، 
گروهی به حضور مشروط و گروهی به حضور بی قید و شرط در انتخابات تأکید دارند اما با وجودی 
که کارگزاران و آقای عارف هر دو جزء گروه دوم هستند، اختلاف سلیقه جدی بین آنها را نمی توان 
منکر شد. نظر آقای عارف به ارائه لیست تمام اصلاح طلبی است، در مقابل کارگزاران به حفظ پیوند 
و همکاری با اعتدال و آقای لاریجانی اعتقاد دارد …« گفت: ما هیچ قصد همکاری با آقای لاریجانی 
نداریم، آقای لاریجانی خودشان هم هنوز تکلیف شان با بقیه اصولگرایان روشن نیست بنابراین این 
حرف اصلا اساسی ندارد. در جبهه اصلاحات ممکن است نظرات متفاوت باشد ولی به هر حال 
نظام تصمیم گیری در این جبهه جمعی است؛ نظر هیچ فرد و حزبی، تصمیم جبهه اصلاحات تلقی 

نخواهد شد. در فرایند تصمیم گیری ها، جبهه اصلاحات تصمیم نهایی اش را خواهد گرفت.

شیخ زکزاکی به نیجریه بازگشت 
منابع آگاه اعلام کردند که شیخ زکزاکی بعد از اینکه نتوانست به خاطر کارشکنی دولت هند در 
این کشور تحت درمان قرار بگیرد به نیجریه بازگشت.به گزارش ایسنا، به نقل از پایگاه المنار، شیخ 
ابراهیم زکزاکی، رهبر شیعیان نیجریه اعلام کرد که مقامات این کشور اطلاعات نادرستی را درباره 
وضعیت جسمانی وی به دولت هند منتقل کرده و همین مسئله موجب کارشکنی در روند درمان وی 
شده است.وی گفت: برای همین باید به نیجریه بازگردیم و اگر امکان داشته باشد به کشور دیگری 
برای معالجه برویم. پیشتر مختار عباس نقوی، وزیر امور اقلیت های هند به دیدار ابراهیم زکزاکی در 
مقر اقامتش در دهلی نو رفته بود و متعهد شده بود که نهایت تلاشش را برای حل مشکلات مربوط 

به معالجه وی به کار خواهد گرفت.

واکنش رامبد جوان به ماجرای مهاجرتش
رامبد جوان به شایعاتی که درباره مهاجرتش و سرنوشت برنامه خندوانه وجود داشت واکنش نشان 
داد. رامبد جوان به همه این شایعات پایان داد و   گفت: این شایعات بی اساس و بی مبنا هستند 
و این مطالب مهاجرت و ساخته نشدن »خندوانه« هفتم هم به دنبال موج سازی های عوام فریبی 
دیگر است. او تصریح کرد: چرا این فرض به وجود آمده که ما مهاجرت کردیم و دیگر هم »خندوانه« 
نمی سازیم؟ مجری و کارگردان این برنامه تلویزیونی درباره شروعِ »خندوانه« جدید، گفت: مقدمات 
کار و پیش تولید شروع شده و زمان شروع الان معلوم نیست. اما بعید می دانم بلافاصله بعد از محرم 

و صفر، »خندوانه« هفتم آغاز شود.

آمار عجیب دستگیری شكارچیان غیرمجاز
مدیر کل حفاظت محیط زیست استان لرستان گفت: با تلاش محیط بانان زحمتکش، تعداد 3۹۵ 
نفر متخلف زیست محیطی در ۴ ماهه نخست سال ۹8 در استان دستگیر شده و پرونده آن ها به 
محاکم قضایی ارجاع شده است. بیشترین تخلف در حوزه صید آبزیان اتفاق افتاده است که در این 
خصوص 11۷ تور ماهیگیری، ۴ دستگاه موتور برق، و 83۷ قطعه ماهی از متخلفین کشف و ضبط 
شده است. میزان خسارت وارد از سوی شکارچیان متخلف بیش از یک میلیارد و ۴00 میلیون تومان 

بوده است که از این میزان خسارت، 618 میلیون تومان وصول شده است. 

علت بازداشت شهردار خرم آباد اعلام شد
دادستان لرستان گفت: وی به اتهام سوء استفاده از اموال شهرداری و تصرف غیرقانونی در این 
اموال بازداشت شده است. روند بررسی این پرونده و تحقیقات روی آن ادامه دارد و به محض وصول 
گزارش های جدید به اطلاع عموم خواهد رسید. پرونده مذکور در دادسرای عمومی و انقلاب مرکز 

استان در حال رسیدگی است.

یارانه ها شنبه واریز می شود 
یارانه های نقدی ساعت 2۴ روز شنبه همزمان با 26 مرداد به حساب سرپرستان خانوار واریز 
می شود.دولت صد و دومین مرحله از پرداخت های یارانه نقدی را انجام خواهد داد که همچنان به 
ازای هر نفر، ۴۵ هزار و۵00 تومان است.به همراه یارانه نقدی، افزایش حداقل مستمری خانوارهای 
هدف )که شامل بهزیستی و کمیته امداد امام خمینی )ره( است( نیز به حساب سرپرستان واریز 
می شود.پرداخت یارانه نقدی به بیش از ۷8 میلیون ایرانی در ماه حدود 3۵00 میلیارد تومان هزینه 

به همراه دارد که در سال به حدود ۴2 هزار میلیارد تومان می رسد.

دادستان قم:

۹ مرکز بازی های رایانه ای در قم پلمب شد
 دادستان عمومی و انقلاب قم با تاکید بر ضرورت نظارت بر مراکز بازی های رایانه ای در این استان 

گفت:  در راستای اجرای مستمر طرح های نظارتی دادستانی ۹ بازی سرا در قم پلمب شد. 
 مهدی کاهه روز پنجشنبه در گفت وگویی افزود: طرح نظارت بر مراکز بازی های رایانه ای از سال 
13۹6 با پیگیری دادستانی و با همکاری تیم ویژه بازرسی ستاد ساماندهی بازی های رایانه ای استان 
به صورت مستمر و دائمی در حال اجرا است. وی ادامه داد: در دهمین مرحله طرح ستاد ساماندهی 
بازی های رایانه ای با حضور نماینده ویژه دادستانی، در طی بازدید فنی و دقیق از 12 مرکز بازی های 
رایانه ای،  ۹ مرکز به دلیل رعایت نکردن قوانین و مقررات پلمب و مابقی اخطار و تذکر دریافت کردند. 
دادستان عمومی و انقلاب قم،  با تاکید بر لاش مضاعف به منظور تولید محتوا در فضای مجازی اظهار 
داشت: کمبود تولید محتوای داخلی متناسب با سنین افراد که باعث بروز برخی بزه های اجتماعی 
در این حوزه برای جوانان شده است. 2۵2 مرکز بازی رایانه ای، ۵۴ مرکز فروش لوح فشرده )سی دی( 

و ۷2 مرکز عرضه فیلم و سریال در سطح استان مشغول فعالیت هستند.
  

فرمانده انتظامی استان قم :

سارق 2۰۰ رأس احشام در قم دستگیر شد
فرمانده انتظامی استان قم از کشف 200 رأس احشام سرقتي و دستگیري یک نفر سارق خبر داد. 
 سردارعبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی وقوع سرقت 200 رأس احشام از یک قلعه دامداری 
در یکی از روستاهای قم، بلافاصله دستگیری سارق و یا سارقان در دستور کار مأموران پلیس آگاهی 
استان قم قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه با برنامه ریزي هاي انجام شده در روند 
تحقیقات تخصصي کارآگاهان و انجام اقدامات پلیسی، سارق احشام در یکی از استان های همجوار 
شناسایي و با هماهنگی قضائی، طي عملیاتی غافلگیرانه دستگیر شد. وی افزود: متهم ابتدا منکر بزه 
انتسابی بوده اما سرانجام با شواهد و قرائن موجود لب به اعتراف گشوده و به سرقت 200 راس گوسفند 

در نبود نگهبان این قلعه اعتراف که در نهایت پس از تشکیل پرونده تحویل مرجع قضائی استان شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

اجرای طرح ارتقاء امنیت اجتماعی 
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: با اجرای طرح ارتقاء امنیت اجتماعی در قم، ۵ نفر خرده 

فروش مواد مخدر دستگیر و ۵ کیلوگرم تریاک کشف شد. 
 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: در راستای پاکسازی مناطق آلوده و جرم خیز، طرح 
عملیاتي ارتقاء امنیت اجتماعی در قم توسط مأموران فرماندهی انتظامی این شهرستان و با همکاری 
بسیج به مرحله اجرا در آمد. سرهنگ جعفریان خاطرنشان کرد: در این طرح ضربتی و غافلگیرانه 
که در 2 منطقه اجرا شد، ۵ نفر خرده فروش مواد مخدر و 10 نفر معتاد دستگیر و ۵ کیلوگرم تریاک 
کشف شد. سرهنگ جعفریان، در ادامه بر استمرار طرح هاي پاکسازي و مقابله با ناامني در قم تاکید 
و خاطرنشان کرد: شهروندان مي توانند با گزارش به موقع ناهنجاري هاي اجتماعي از طریق مرکز 

فوریت هاي پلیسي 110، نقش موثري در تحکیم امنیت جامعه داشته باشند .
 

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست قم: 

ماهیگیران متخلف در قم دستگیر شدند
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: دو ماهیگیر متخلف در دو نقطه از رودخانه 

قمرود همراه با قلاب و تور ماهیگیری دستگیری و تجهیزات آنها ضبط شد. 
طیب احمدی در سخنانی اظهار داشت: در عملیات گشت و پایش تالاب ها و رودخانه های 

استان، دو ماهیگیر متخلف در دو نقطه از رودخانه قمرود شناسایی و دستگیر شدند. 
وی با اشاره به ضبط تجهیزات تور و قلاب ماهیگیری و همچنین کشف و ضبط یک قبضه اسلحه 
شکاری از یکی از متخلفان، خاطرنشان کرد: در این شناسایی دو ماهی کپور صید شده که در سطل 

آب زنده بودند نیز بلافاصله به رودخانه بازگردانده شدند. 

 طرح:سجاد جعفری

سرعت افزایش سالمندان 3 برابر رشد جمعیت کشور کاریكاتـور

ایمنی، ارمغان جاده
برای خودروهایی است که

 فاصله طولی را رعایت می کنند. 

پیام آموزشی

 مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: راه اندازی کشتارگاه 
جاهد جزو اولویت های استان است و این امر مستلزم اعلام 
آمادگی سرمایه گذاری مناسب برای بهره برداری از این 

مجموعه می باشد. 
مهدی رفیعی محمدی افزود: اولویت مسئولان استان راه 
اندازی سریع تر کشتارگاه جاهد می باشد تا بخش قابل 
توجهی از امکانات و ظرفیت مورد نیاز در بخش کشتار دام 

تامین شود.
وی اضافه کرد: شرکت جاهد مجری ساخت کشتارگاه 
بوده و مسئولیتی برای بهره برداری از آن ندارد و سرمایه 
گذارانی که تاکنون اعلام آمادگی کرده اند نیز بنا به دلایلی 
از جمله مسائل مالی برای این کار مناسب تشخیص داده 

نشدند.
 300 گذشته  سال  اوایل  جاهد  کشتارگاه  گفت:   وی 
میلیارد ریال قیمت گذاری شد، ولی هنوز سرمایه گذاری 
این  از  برداری  بهره  برای  کافی  انگیزه  و  مالی  توان  که 

مجموعه را داشته باشد، اعلام علاقه مندی ننموده است.
به گفته رفیعی، این کشتارگاه  ظرفیت کشتار یک هزار 
راس دام را در روز دارد و تمام استانداردهای بهداشتی نیز 

پیش بینی شده است.
وی در ادامه گفت: استان قم روزانه نیاز به کشتار 2 تا 
سه هزار راس دام سبک دارد و در حال حاضر هیچکدام 
از کشتارگاه های موجود از جمله شهرداری و پرتو ظرفیت 

مناسب برای این میزان کشتار را ندارند.

وی خاطرنشان کرد: کشتارگاه پرتو قابلیت توسعه برای 
کشتار هزار راس دام را دارد، ولی در حال حاضر ۵00 راس 

دام سبک در این مجموعه کشتار می شود. 
مدیرکل دامپزشکی قم ادامه داد: زمانبندی برای افزایش 
ظرفیت کشتارگاه پرتو مشخص شده و این مجموعه می 
تواند با زمینی که در اختیار دارد، قابلیت کشتار را برای 

رسیدن به هزار راس دام توسعه دهد.
 وی با تاکید بر این که بر مسائل بهداشتی ذبح دام نظارت 
ویژه می شود، گفت: سلامت مردم خط قرمز دامپزشکی 
است و با نظارت هایی که صورت می گیرد، گوشت قرمز 
در بهترین شرایط بهداشتی ممکن به دست مصرف کننده 

می رسد.

مدیرکل دامپزشکی استان قم:

کشتارگاه جاهد قم در انتظار سرمایه گذار است


